
پاسخ شهردار قم به انتقادات  درباره تعریض خیابان یاسمن:

محوطه یک موسسه آموزشی نمی تواند باغ محسوب شود

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم :

10 هزار ایثارگر استان قم با 
مشکل مسکن مواجه هستند 
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رئیس مرکز بهداشت استان قم خبرداد:

افزایش ۵ برابری 
مبتلایان بستری به کرونا 
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بی توجهی به دستورالعمل های بهداشتی شرایط را سخت تر می کند

رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم مطرح کرد :

تخلفات ساختمانی چالش 
جدی ساخت و ساز در قم 

ماده ۱۰۰ محل درآمدی برای مراجع صدور پروانه شده است
در اجرای طرح اقدام ملی مسکن درکنار دولت هستیم

کنایه غرضی به کدخدایی: بازهم کاندیدا می شوم

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم از تهیه و تدوین 
بانک جامع اطلاعات شاغلان و فعالان روز بازار ها در قم خبر داد. 
محسن بهشتی ، ساماندهی روز بازار ها بدون وجود پروتکل های 
بازار ها  روز  گفت:  و  داد  قرار  موردبررسی  را  کشور  در  مشخص 
فعالیتی در قشر آسیب پذیر جامعه بوده که متأسفانه رسمیت 
قانونی نداشته و فعالیت آن تحت نظر هیچ صنف و یا اتحادیه ای نیز 
نیست و فضا های فعالیت آن ها مناسب نبوده و تراکم بالایی دارد. 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم تعطیلی روز بازار ها را

 استاندار قم با بیان اینکه این استان از برنامه تعیین شده برای 
احیا و فعال سازی واحدهای تولیدی راکد و نیمه فعال جلوتر است 
گفت: ۴۵ واحد صنعتی که قابلیت تبدیل شدن به شرکت های 
دانش بنیان را دارند از حالت راکد و نیمه فعال خارج شدند. بهرام 
شهرک  واحدهای  از  بازدید  درحاشیه  سه شنبه  روز  سرمست 
که  ارزیابی های  اساس  بر  داشت:  اظهار  قم  شکوهیه  صنعتی 
توسط شرکت شهرک های صنعتی کشور انجام شده ،قم یکی از 

موفق ترین استان های کشور در زمینه احیای واحدهای تولیدی

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم خبرداد:

تهیه بانک جامع اطلاعات فعالان 
روز بازار ها 

استاندار قم اعلام کرد:

رتبه نخست قم در احیای واحد های 
تولیدی راکد

2

روزنامه

1

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم از احداث دهکده اقتصاد مقاومتی در قم 
خبر داد و گفت: زیرساخت ها را فراهم می کنیم تا نیروهای جهادی و بسیجی در این 
مکان کار کنند. محمود داود آبادی  در گفت و گویی اظهار داشت: کار مردم در مجموعه 
قرارگاه پیشرفت و آبادانی توسط خود مردم انجام می شود و این قرارگاه به عنوان موتور 
محرکه به دنبال آبادانی در مناطق شهری و روستایی به ویژه نقاط محروم است. مسئول 
سازمان بسیج سازندگی استان قم با بیان اهمیت رسانه و نقش آن در رشد و توسعه 

کشور افزود: به فرموده مقام معظم رهبری از سپاه یک سپاه کارآمد نمی خواهیم بلکه

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی وهنری مساجد  استان قم گفت: حدود 
۴۰ هزار نفر در ۴۱۷ کانون فرهنگی هنری مساجد قم در قالب سامانه جامع بچه 
های مسجد ساماندهی و ثبت نام شده اند. حجت الاسلام و المسلمین سعید 
روحانی با اشاره به انتخاب این استان به عنوان پایتخت فرهنگی و هنری مساجد 
ایران گفت: کانون های فرهنگی مساجد قم در کشور الگو و فعالیت های گسترده و 
متنوع این کانون های همواره جریان ساز بوده است. وی گفت: قم در نخستین رویداد 

ملی فرهنگی هنری مساجد ایران )فهما( به دلیل دارا بودن کانون های فرهنگی و

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم :

دهکده اقتصاد مقاومتی در قم احداث می شود
مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی وهنری مساجد استان قم :

40 هزار نفر درکانون های مساجد قم عضو هستند
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مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: پیرو 
جلسات برگزار شده و نهایی شدن صورتجلسات، تفاهم 
نامه همکاری بین بنیاد مسکن و شهرسازی و بنیاد شهید 
و امور ایثارگران به منظور تامین مسکن ایثارگران منعقد می 
شود. حجت الاسلام حسن هنرمند  پیش از ظهر دیروزدر 

نشست خبری با رسانه های استان قم در آستانه سالروز 
ورود آزادگان و گرامی داشت روز خبرنگار افزود: در حال 
حاضر بیش از 10 هزار ایثارگر استان قم با مشکل مسکن 
مواجه هستند و با عقد تفاهم نامه همکاری که به امضای 

استاندار قم و ریاست عالی بنیاد شهید وامور ایثارگران

لبنان؛ بیراهه گذشته 
و راه پیش رو

که  همچنان  بیروت،  گذشته  هفته  ترسناک  انفجار 
ویرانی فراوانی برجای گذاشت تحولاتی سیاسی نیز درپی 

داشت. معترضان خشمگین به خیابانها ریختند، بعضی وزیران استعفا کردند، و  حسان 
دیاب، نخست وزیر، ناچار شد کناره گیری کند.. این تحولات به ویژه با نگاه به تاریخ کوتاه 
مدت دولت )stsate(در لبنان و شرایط کنونی آن چگونه قابل تبیین است و الزامات خروج 
لبنان از شرایط دشوار کنونی چیست؟ این مقاله کوتاه، پاسخهایی اجمالی ارائه می کند.
۱-لبنان و چند کشور دیگر در پی شکست عثمانی در جنگ جهانی اول و فروپاشی 
آن، پدید آمدند. قدرتهای پیروز آن جنگ، سرزمین عثمانی را بدون لحاظ ویژگی های 
تاریخی، مذهبی و قومی، آن گونه تقسیم کردند که شکل یابی دولت- ملت، به عنوان 
یکی از پیش زمینه های ثبات و توسعه در آنها، با پیچیدگی و مانع روبرو شد و از عثمانی، 
آن موجود بیمار، فرزندانی بیمار تولد یافتند که هیچ گاه نتوانستند سلامتی خود را بازیابند
۲-استقلال لبنان، پس از طی دوران سرپرستی فرانسه، با تشکیل اسراییل همزمان 
شد.موضوعی که سرانجام، در کنار مشکل فقدان دولت-ملت ، منازعه منطقه ای اعراب- 
اسراییل را به لبنان سرایت داد  و به جنگ داخلی فراگیر در آن کشور از ۱۹۷۵تا ۱۹۹۰ 

منجر شد.
۳- طوایف و گروههای لبنانی خسته از جنگ، بر اساس پیمان طائف در ۱۹۹۰ درباره 
پایان نبرد و تشکیل حکومتی مبتنی بر تقسیمات قومیتی، به توافق رسیدند. حکومتی 
که اجزای تشکیل دهنده اش،  بیش از آنکه خواسته های ملت لبنان را به عنوان یک 
موجودیت فراگیر بازتاب دهند، تمایلات و مطالبات طوایف و گروههای مختلف را نمایان 

می ساختند. واقعیتی که پیامدهای مهمی داشت.
۴- ویژگی قومی و طایفه ای حکومت، بر کارکردهای اساسی حکومت اثر منفی داشته 
است. موضوعی که دخالتهای خارجی آن را تشدید ساخته است. دولتهای لبنان، بیش 
از آنکه از مدیران کارآزموده تشکیل شوند، بر مصالحه گروههای سیاسی و طوایف مختلف 
مبتنی بوده اند. موضوعی که موجب شده است دولتهای لبنان ، سایه ای از قدرت 
اجرایی باشند.آن گاه که گروهها و طوایف نتوانسته اند به توافق دست یابند، حتی همین 
قدرت اجرایی سایه گونه نیز تشکیل نشده و این کشور،  دوره  فترت سیاسی، را تجربه 

کرده است.
۵-آن حکومت ناکارآمد، حتی گاهی از اجرای ابتدایی ترین وظایف خود مانند جمع 
آوری زباله، ناتوان بوده است.ناکارآمدیهای حکومت، بحرانی اقتصادی را سبب شد و 
لبنانی های خشمگین را در سال گذشته به خیابان کشاند.حسان دیاب، نخست وزیر 
مستعفی، نیز نتوانست  کارآمدی حکومت را بهبود بخشد.انفجار بیروت، برای حکومت- 
که حتی از انجام کارکردهای ساده، ناتوان است- بیش از یک فاجعه است و می تواتد آغاز 

تغییری گریزناپذیر باشد.
۶-معترضان لبنانی، در یک سال گذشته، بیش از همیشه، خصلت همبستگی ملی را 
بازتاب داده اند و بیش و پیش از آنکه به عنوان شیعه، سنی و مسیحی، به خیابان بیایند، 
به عنوان لبنانی، درکنار هم خواسته های خود را فریاد زده اند.این ویژگی چنان چه بتواند 
به تشکیل دولت ملی و باثبات منجر شود، می تواند آینده بهتری را برای این کشور رقم 
زند. گروهها و طوایف لبنانی باید همه امکانات و توانمندیهای خود را در اختیار دولت 
ملی برآمده از خواست مردم قرار دهند. موضوعی که البته علاوه بر خواست مردم لبنان 
به همراهی قدرتهای خارجی و  احترام آنها به حاکمیت لبنان نیز بستگی دارد. تا زمانی 
که گروههای لبنانی، از حکومت آن قدرتمندتر باشند، مردمانش ثبات و  توسعه را تجربه 

نخواهند کرد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد:

فوت ۵ بیمار مبتلا به کرونا در قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته پنج نفر که تست کرونای 

آنها مثبت بود، جان خود را از دست دادند.
محمدرضا قدیر گفت: در ۲۴ ساعت گذشته ۸۲ نفر در اورژانس مراکز درمانی قم با 

تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند.
وی با اشاره به بستری ۵۹ مورد جدید در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان های 

قم افزود ۵۵ نفر از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری بودند، مرخص شدند.
وی بیان کرد: در حال حاضر ۳۶۳ نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بستری هستند 

که حال ۸۰ نفر از آنها وخیم است.

حسن بختیاری زاده*

 در نظر دارد به استناد مجوز مصوبه هیات مدیره محترم سازمان، انجام خدمات بازدید، 
در  آسانسور کششی  تعداد ۱6 دستگاه  نظافت  و  نگهداری  تعمیرات،  سرویس، 
پارکینگ طبقاتی زائر و 8 دستگاه پله  برقی در سطح شهر قم را به شرح ذیل به مدت 

یکسال شمسی و از طریق مناقصه عمومی به شرکت واجدالشرایط واگذار نماید.
  لذا متقاضیان در صورت تمایل می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت اسناد و شرکت 
در مناقصه  از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخه 
۱399/6/۴ به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب  تالار آرین، واحد امور قراردادهای سازمان 

مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن ۰۲۵۳۲۴۲۵۴۳۶  تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

 میزان سپرده شرکت در مناقصه، مبلغ )به عدد(: 3۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )به حروف(: 
سیصد میلیون ریال به صورت ضمانت نامه بانکی با اعتبار سه ماه یا فیش واریز نقدی به 
حساب سپرده شمارۀ ۱۰۰۷۸۹۴۲۶۵۵۷ نزد بانک شهر شعبه میدان جهاد قم به نام 

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم.
 هرگاه برندگان اول و دوم مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب 

ضبط خواهد شد. 
 هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. 
 سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.

پیشنهادات رسیده ساعت ۱۰:۰۰ صبح روز چهارشنبه مورخه ۱398/6/۵ در محل 
سازمان، در کمیسیون مناقصه مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مناقصه اعلام 

خواهد شد.
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است. 

  سازمان حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم

آگهی مناقصه عمومی)نوبت اول(

روابط عمومی سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

                کرونا زودتر بِچِک اَ قم  
کرونا گفت موندگار شدم

به گمونت که تار ومار شدم
تازه سرسخت تر بکار شدم
باعث مرگ بیشمار شدم

به تو گفتم بیگی بشین خونه
چقه با من زدی چک و چونه

وضعیت قرمزه تو میدونی
تو نرو توی جشن و مهمونی

تور خدا گوش کن تو حرف منو
تو نشو آدم خیابونی

دست و رو رو بشور با صابون
تا گریزان کنی مَنِ ملعون

گفتم از هیچکس تو ماچ نکن
اینجوری خربوزه تو قاچ نکن

جون دایی بدون که شوخی نی
توی ماچِت بیریز به پاچ نکن

گوش کن حرف من یه دنده نشو
مث یه قوزک گزنده نشو

توی ویروسها جسورم من
به صفت همچو موش کورم من

همه دانند نوظهورم من
سرکش و مست و بی شعورم من

چونه بندو چرا نمی بندی
هر که می بنده بش تو میخندی

من یه ویروس خانمان سوزم
مخفی و بی حیا و مرموزم

کار کشتن شده شب و روزم
هر کی هستم آتش افروزم

ای داداش چشم خویش را وا کن
تو خودت خویش را مداوا کن

رنگ قرمز دوباره پیدا شد
همه ی جا را گرفت غوغا شد

باعث مرگ پیر و برنا شد
وه چه خاکی که بر سر ما شد
دستکشو بکن به دستانت

دس نکش هی به بند تمبانت
گفتمش حیف اینکه پنهونی
تو عزایی و جشن و مهمونی
اگ دُرُش بودی چغر بودی

می چوپندم تو رو توی گونی
میکشیدم تو رو تا چال هفته
میخوابوندم تورو روی تخته
با یه ماچوق میزدم تو مخت
بعد میکردمت تو رو اَخته
تا ندونی دیگه زیاد شود

خرم و سرفراز و شاد شوی
گفتمش اومدی یه روز به قم
کشته ایی بیشمار از مردم

زود بچک زودتر فلیگو ببند
قُم

َ
من نمیخام تو رو ز قم تو ف

اَیّهل مردم زرنگ و مَلوس
عَجّلو فی قتال این ویروس

خوش امدی جونم

عباس فرساد*
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سخنگوی قوه قضاییه درباره فرارهای مالیاتی و ورود قوه قضاییه همچنین 
وضعیت بدهکاران بانکی گفت: وضعیت کشور ایجاب می کند که یقه بدهکاران 
بزرگ بانکی و آنها که از دادن مالیات فراری هستند، بگیریم و حقوق شهروندان 
را استیفا کنیم البته در این مسیر باید از بانک مرکزی و سازمان امور مالیاتی هم 

کمک می گرفتیم که از همکاری این دو سازمان و نهاد هم تشکر می کنیم.
خود  خبری  نشست  یکمین  و  سی  در  سه شنبه  روز  اسماعیلی  لامحسین 
اظهارداشت: از اوایل سال ۹۸ تا امروز در تهران با پیگیری سازمان امور مالیاتی 
بیش از ۲۳ هزار میلیارد تومان مالیات از بدهکاران عمده و کلان اخذ شده است.

سخنگوی قوه قضاییه تصریح کرد: به سمت کسبه خرد نرفتیم بلکه بدهکاران 
بزرگ را به سراغشان رفته و از آنها بازخواست کردیم. حدود ۶ هزار میلیارد تومان 
هم بدهی مالیات در استانها اخذ شد که در مجموع حدود ۲۹ هزار میلیارد تومان 

بدهی مالیاتی وصول شده است.
وی اظهار داشت: اخیرا در حوزه بدهی بانکی هم در حوزه گروه فرزانه راد ۱۴۰ 
میلیارد تومان بدهی این گروه به بانک مسکن را تسویه کردیم و ۲۳۰ میلیارد بدهی 

به بانک رفاه را هم در دست وصول داریم. 
تعطیلی کارخانه و واحد تولیدی را به هیچ عنوان بر نمی تابیم

اسماعیلی اظهار داشت: از ابتدای سال جاری تاکنون ۱۶۶ مورد از پرونده های 
و  شده  منتفی  قصاص  اجرای  دم،  اولیای  گذشت  با  قصاص  به  محکومیت 

محکومان به قصاص حیات جدید یافتند.
وی افزود: همچنین در یک سال اخیر همه تلاش دستگاه قضا این بود که ضمن 
رسیدگی به پرونده های قضایی، هیچ کارگاه و کارخانه و واحد صنعتی و تولیدی 
تعطیل نشود و کارگری هم بیکار نشود و استیفای حقوق کارگران در اولویت قرار 

گیرد.
اسماعیلی خاطرنشان کرد: در سال گذشته هیچ واحد تولیدی با حکم قضایی 
تعطیل نشده و از سوی دیگر نیز حتی اگر افرادی هم قصد تعطیل کردن داشته اند 
از تعطیلی جلوگیری کرده ایم، زیرا تعطیلی کارخانه و واحد تولیدی را به هیچ 

عنوان بر نمی تابیم.
وی با بیان اینکه همچنان موضوع شیوع کرونا مطرح است، افزود: همچنان این 
ویروس مشکل کل دنیاست اما در قوه قضاییه اقدامات خوبی اجرا شد برای مثال 

برگزاری دادگاه الکترونیک بود.
اسماعیلی اضافه کرد: برای اجرای درست دادگاههای الکترونیک و مجازی، 
تا  شد  اجرا  راستا  این  در  امر  این  است؛  شده  فراهم  هم  لازم  زیرساخت های 

ترددهای کمتر و مشکلی برای سلامتی اصحاب پرونده ایجاد نشود.
علی اشرف ریاحی غیرقانونی از کشور خارج شده است 

از  تعدادی  بازگشت  درخصوص  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
متهمان در خارج از کشور به ویژه در پرونده پتروشیمی گفت: سه نفر از افراد پیش 
از تشکیل پرونده به خارج از کشور رفته بودند و فقط یک نفر که آن هم شریفی 
نیک نفس بود از کشور خارج شده بود زیرا در آن زمان ممنوع الخروج نبوده است. 
آقای ریاحی هم ممنوع الخروج بوده است اما با اسناد جعلی از کشور خارج شده 

است.
اسماعیلی افزود: بارها اعلام کرده ایم افرادی که تحت تعقیب دستگاه قضایی 
هستند از طریق اینترپل به کشور بازگردانده خواهند شد و این افراد هم در اسرع 

وقت به کشور بازگردانده خواهند شد.
وی تصریح کرد: البته عدم حضور این افراد خللی در روند رسیدگی به پرونده وارد 

نمی کند و روند رسیدگی قضایی در جریان است 
وجود اشکالات متعدد به قرارداد ویلموتس

اسماعیلی در خصوص پرونده ویلموتس گفت: اشکالات متعددی بر این قرارداد 
از سوی سازمان بازرسی مطرح شد و در مجموع برای حضور ۶۳ روز فدراسیون 
فوتبال هزینه سنگینی را بر عهده گرفته است. نسبت به این موضوع تصمیم 

مقتضی گرفته می شود.
 ۲۰ سال حبس برای دو "جاسوس"

 اخیراً حکم دو جاسوس هم به نام های مسعود مصاحب که در قالب دبیر کل 
انجمن دوستی اتریش و ایران فعال بود و با سرویس های جاسوسی ارتباط داشت 
صادر و تأیید شده است و نفر دوم هم فردی به نام آقای شیرخانی بود که جاسوس 
بود و برای انگلیس در حوزه های مختلف اطلاعات می فروخت و دنبال آلوده 

سازی مدیران داخلی بود که این فرد هم به ۱۰ سال حبس محکوم شد.
 زمزمه عفو محکومان محیط زیستی 

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوال ایرنا مبنی براینکه زمزمه عفو محکومان 
محیط زیستی شنیده شده، آیا در زمینه عفو محکومان امنیتی اخبار تازه ای 
مطرح است، گفت: آنچه که عفو بود، گزارش دادیم و به مناسبت اعیاد عفو مورد 

عنایت مقام معظم رهبری قرار گرفت.
وی ادامه داد: اعلام کردیم در لیست پیشنهادی عفو قوه قضاییه همیشه گروه 

های مختلفی از محکومان که شرایط داشته باشند، قرار دارد.
اسماعیلی اظهار داشت: در دوره اخیر محکومان امنیتی در لیست عفو بودند و 
تعدادی مورد عفو قرار گرفتند و هرجا به این نتیجه برسیم که سایر محکومان اگر 
اصلاح شده باشند، فارغ از نوع جرم و میزان محکومیت پیشنهاد عفو می دهیم. 

پرونده زیر میز نداریم و همه پرونده ها روی میز است 
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه »چند ماه است که آقای 
میرسلیم ادعایی را مطرح کرده است مبنی بر اینکه رئیس کمیسیون عمران وقت 
مجلس دهم از شهرداری تهران ۶۵ میلیارد تومان رشوه گرفته و تحقیق و تفحص 
از شهرداری تهران رأی نیاورده است؛ آقای میرسلیم اخیرا اعلام کرد مدارک این 
ادعا را به قوه قضاییه ارائه داده است؛ چرا قوه قضاییه در این باره اقدام فوری نمی 
کند«، گفت: گزارشی به قوه قضاییه واصل شد و در حال بررسی این ادعا هستیم 

و رسیدگی ها آغاز شده است.
وی ادامه داد: یکی از نمایندگان پیشین مجلس بازداشت شده اما این آغاز کار 
است و هنوز ماهیت موضوع و جزئیات آن روشن نشده و نمی شود بدون جمع 
بندی، اطلاع رسانی کرد. اسماعیلی تصریح کرد: مطمئن باشید در رسیدگی ها، 
آنچه از تخلفات به دستمان برسد رسیدگی خواهیم کرد و حتما مورد رسیدگی 
قرار می گیرد و رئیس قوه قضاییه هم اعلام کرده اند پرونده زیر میز نداریم و همه 
پرونده ها روی میز است. وی افزود: نتیجه پرونده نیازمند رسیدگی های قضایی 
است و نتیجه آن به سمع مردم خواهد رسید. موضوعی که هنوز رسیدگی نشده 
است، به جای پرداختن در رسانه باید با اعتماد به دستگاه قضایی رسیدگی شود.

حسینیه ای به وسعت ایران اسلامی برپا می شود
سخنگوی قوه قضاییه با بیان اینکه در آستانه ماه محرم قرار داریم، افزود: جامعه 
مذهبی ما و مومنین و کسانی که اهل محافل دعا و عزاداری هستند بیش از سایر 
هموطنان پروتکل ها را اجرا می کنند و بهترین الگوی رعایت پروتکل ها محافل 

مذهبی ما بوده است.
وی افزود: دعای غرفه و ماه رمضان این ادعا را ثابت کرد و قرار بر این است که 
در محرم جامعه مذهبی پروتکل ها را رعایت کنند و یک محرم الگو و نمونه ای 
رقم بخورد زیرا احیا محرم و صفر منجر به احیای دین و نظام است و ما مدیون 
امام حسین)ع( هستیم؛ مطمئن هستم از شب اول محرم با رعایت پروتکل های 

بهداشتی حسینه ای به وسعت ایران اسلامی برپا می شود.
 بخش دوم پرونده طبری در راه دادگاه

وی درباره آخرین وضعیت پرونده و دادگاه طبری گفت: امروز اخرین جلسه 
اخذ شده  اقای طبری هفته گذشته  دفاع  اخرین  و  پرونده است  این  دادگاه 
و از جمعی از متهمان روز یکشنبه اخرین دفاع اخذ شده و تعدادی از متهمان 
باقیمانده است که  امروز شاید تا الان تمام شده باشد و امروز ختم رسیدگی 
ان شالله اعلام خواهد شد. برخی از وکلای متهمان برای تنظیم لایحه دفاعیه برای 
اخرین دفاع مهلتی از دادگاه خواستند که مهلت محدودی در نظر گرفته شده 
است و در اولین فرصت و حداقل زمان تا یکی دو هفته آینده رای صادر خواهد 
شد البته معمولا ظرف یک هفته رای صادر می شود  و ان شاءالله  به زودی رای این 
پرونده صادر خواهد شد. انچه در دادگاه رسیدگی شد همه موارد اتهامی این فرد 
نبود. علاوه بر انچه که در دادگاه رسیدگی شده و امروز روز پایانی رسیدگی به این 
بخش از پرونده است که به دادگاه امده، بخش های دیگری از آن در دادسرا مفتوح 

است و بزودی بخش دوم به دادگاه جهت رسیدگی ارسال خواهد شد.
وی درباره متهمان متواری این پرونده گفت: انچه که در کیفرخواست امده در 
موردش در این پرونده رای صادر خواهد شد و عدم حضور انها مانع تصمیم گیری 

دادگاه نخواهد بود.
صلح و سازش در ۱66 مورد از پرونده های محکومیت به قصاص 

 وی اضافه کرد: خوشبختانه با تلاش و پیگیری های همکاران در بخش های 
مختلف و بویژه شورا های حل اختلاف، از آغاز سال ۹۹ تا امروز، ۱۶۶ مورد از 
پرونده های محکومیت به قصاص با گذشت اولیای دم، اجرای قصاص منتفی 

شده است و محکومان به قصاص حیات و زندگی مجددی را پیدا کرده اند.

روحانی در نشست با مدیران نقش آفرین درعرصه تولید دارو و واکسن:

قدم های خوبی برای تولید واکسن کرونا 
برداشته شده است

 رئیس جمهور با قدردانی از همه کسانی که در زمینه تولید دارو و واکسن بیماری ها 
بویژه در زمینه مقابله با بیماری کووید ۱۹ تلاش می کنند، گفت: در ماه های گذشته با 
تلاش های انجام شده قدم های خوبی برای تولید دارو و واکسن ویروس کرونا برداشته 

شده و این راه باید تا رسیدن به نتیجه نهایی و قطعی با قدرت و سرعت ادامه یابد. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز سه شنبه در نشست با جمعی از 
مدیران نقش آفرین در عرصه تولید دارو و واکسن در بخش های مختلف اعم از دولتی، 
عمومی و شرکت های دانش بنیان، تاکید کرد: به مردم عزیز اطمینان می دهیم که 
دانشمندان ، محققان و متخصصان جوان کشور در شرکت های دانش بنیان و شرکت 
های مسئول با انگیزه بالا و تلاش شبانه روزی برای تولید دارو و واکسن کرونا تلاش می 
کنند و دولت نیز حمایت لازم و کامل را از این تلاش ها انجام می دهد. دکتر روحانی با 
تاکید بر اینکه تلاش برای تولید دارو و واکسن مورد اطمینان برای درمان و پیشگیری از 
ابتلا به ویروس کرونا به این معنا نیست که در رعایت کامل پروتکل های بهداشتی، تردید 
داشته باشیم، گفت: تا زمانی که واکسن و داروی مورد تایید این ویروس در اختیارمان 
قرار نگیرد باید اجرای دقیق و کامل دستورالعمل های بهداشتی در دستور کار همه ما 
باشد. رئیس جمهور تاکید کرد: پروتکل های بهداشتی درهمه امور و مراسم ها اعم از 
مراسم عبادی مستحب و واجب باید به صورت کامل اجرا شود، ضرورت این موضوع 
به حدی است که حتی فریضه واجب حج هم امسال برگزار نشد و میزبان مراسم حج و 
همچنین کشورها به این نتیجه نرسیدند که این مراسم عبادی واجب امسال برگزار شود.
دکتر روحانی با بیان اینکه درهمه مراسم ها، همه باید پروتکل های بهداشتی را دقیق 
و کامل رعایت کنیم ،گفت: همانطور که آیین های ماه رمضان با رعایت دستورالعمل 

ها برگزار شد، عزاداری های ماه محرم نیز برگزار می شود و ما این معنویت را نیاز داریم.
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به فعالیت های تحقیقاتی انجام شده در زمینه مقابله با 
ویروس کرونا، افزود: شیوع ویروس کرونا در کنار مشکلاتی که برای مردم و کادر درمان 
کشور ایجاد کرد، یک فرصت تحقیقات علمی و انجام یک تلاش پژوهشی فوق العاده را 
ایجاد کرده است و محققان و پژوهشگران کشور با همه توان بسیج شده اند تا در سریع 
ترین زمان برای مهار این ویروس عالمگیر اقدام کنند. دکتر روحانی با بیان اینکه شیوع 
این بیماری شرایط خاصی برای دنیا ایجاد کرده است،گفت: باید تلاش در دو مسیر 

تولید دارو و واکسن برای درمان و پیشگیری از ابتلا به این ویروس با قدرت ادامه یابد.
رئیس جمهور با  اشاره به گزارش های ارائه شده درمورد اقدامات انجام شده برای 
تولید واکسن کرونا بااستفاده از شیوه های مختلف، گفت: تولید واکسن های مورد 
نیاز جامعه همیشه از تاکیدات دولت یازدهم و دوازدهم بوده است و امروز با توجه به 
شیوع ویروس کرونا در مرحله ای هستیم که همه باید در بخش دانش فنی تولید این 
واکسن مورد حمایت قرار گیرند . دکتر روحانی با تاکید بر اینکه هر شیوه ای که در 
تولید واکسن بیشتر مورد تایید قرار گیرد از حمایت بیشتر دولت برخوردار خواهد بود، 
افزود: خوشبختانه امروز در کشور ما همپای کشورهای پیشرفته دنیا گام های مهمی در 
زمینه تولید دارو و واکسن این بیماری برداشته شده است. دکتر روحانی با بیان اینکه 
با تلاش های انجام شده از سوی وزارت بهداشت ، درمان و آموزش پزشکی در زمینه 
درمان مبتلایان به ویروس کرونا در موج های اول و دوم بیماری شاهد موفقیت های 
خوبی از سوی کادر درمان و بیمارستانی کشورهستیم، گفت: ملت ایران برغم خطرات  
ویروس ، شاهد توانمندی محققان و متخصصان کشور بوده اند. رئیس جمهور با اشاره 
به ناشناخته بودن ویروس کرونا و مشخص نبودن زمان دقیق پایان این بیماری عالمگیر، 
گفـت: با توجه به اینکه ساخت واکسن مورد تایید زمانبراست همچنان باید با رعایت 
اصول بهداشتی خود را درمقابل این ویروس مصون نگه داریم و محققان، متخصصان و 
کادر درمانی و پرستاری را در راه مقابله با این بیماری یاری کنیم. دکتر روحانی با اشاره 
به انتظارات مطرح شده از سوی مدیران نقش آفرین در عرصه تولید دارو و واکسن، اعم 
از ضرورت خرید تضمنی واکسن از سوی دولت، گفت:دولت خرید محصول تولید شده 
مورد تایید را تضمین می کند و برای ارائه تسهیلات مورد نیاز شرکت ها در این زمینه از 
هرگونه کمکی دریغ نخواهد کرد. رئیس جمهور تاکید کرد: علت تشکیل این جلسه این 
بوده است که اطمینان داشته باشید دولت در این مسیر از شما حمایت خواهد کرد و 

مطمئن هستم  که در این راه و حرکت امیدوارانه به نتیجه خواهیم رسید.
 

وزیر اطلاعات:

پیشرفت و توسعه در سایه امنیت و وحدت 
شکل می گیرد

وزیر اطلاعات در شورای تامین استان خراسان شمالی گفت: پیشرفت و توسعه در 
سایه امنیت و همچنین وحدت اقوام مختلف شکل می گیرد.

حجت الاسلام سید محمود علوی وزیر اطلاعات روز سه شنبه ٢١ مرداد ۱۳۹۹  در 
شورای تامین استان خراسان شمالی، از هم افزایی، همدلی و هماهنگی دستگاه های 
مختلف و مردم در حفظ امنیت پایدار قدردانی کرد و گفت: پیشرفت و توسعه در سایه 

امنیت و همچنین وحدت اقوام مختلف شکل می گیرد.
وزیر اطلاعات همچنین با اشاره به عملکرد مثبت در زمینه مقابله با کرونا مدیریت 
مسولان مرتبط و همکاری مردم را نشان از تعهد بخش های مختلف برای حفظ سلامت 
جامعه دانست و همچنین به فرمایشات مقام معظم رهبر)مدظله العالی( در تحسین 
فعالیت های ممتاز نیروهای خدوم وزارت اطلاعات اشاره کرد و گفت: در سایه منویات 
معظم له و بصیرت افزایی مردم نظام اسلامی در مقاطع مختلف انقلاب سربلند بوده 
است. شایان ذکر است در این جلسه از خدمات مدیر کل پیشین اطلاعات قدردانی و 

مدیر کل جدید اطلاعات استان خراسان شمالی معرفی شد.
 

معاون ضد جاسوسی وزارت اطلاعات :

پنج تیم جاسوسی توسط وزارت اطلاعات 
دستگیر شد

 معاون ضد جاسوسی وزارت اطلاعات گفت: با استعانت از الطاف الهی و با تلاش های 
شبانه روزی سربازان گمنام امام زمان)عج( به دنبال ضربات پی در پی به سرویس های 
جاسوسی نظام سلطه، تعدادی از جاسوسان مرتبط با سرویس های اطلاعاتی مذکور 

شناسایی و دستگیر شدند. 
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، معاون ضد جاسوسی 
و  پیچیده  از روش های  بهره گیری  با  بیگانه  افسران اطلاعاتی  افزود:  وزارتخانه  این 
متنوع اطلاعاتی، درصدد انجام جاسوسی نسبت به پروژه های هسته ای، سیاسی، 
اقتصادی، نظامی و زیرساختی با هدف سرویس های اطلاعاتی سیا، موساد و برخی 
کشورهای اروپایی مرتبط با پرونده های جاسوسی اخیر؛ خرابکاری در زیرساخت ها، 
پروژه ها، تشدید تحریم های ظالمانه و ممانعت از دستیابی جمهوری اسلامی ایران به 
دانش و تکنولوژی های نوین و همچنین ایجاد چالش در روابط جمهوری اسلامی ایران 
با کشورهای همسو بوده که این تلاش ها و اقدامات مذبوحانه با هوشیاری و اشراف 
اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان)عج( با شکست مواجه شد.   وی ضمن هشدار به 
کلیه افرد فریب خورده،  خائن و دشمنان آشکار و پنهان جمهوری اسلامی ایران تاکید 
کرد در راستای امنیت ملی در هیچ نقطه ای از دایره اشراف و اقدام سربازان گمنام امام 
زمان)عج( در آمان نبوده و به ملت شریف و عزیز اسلامی اطمینان می دهیم با هر توطئه 

دشمنان متخاصم با قاطعیت مقابله و برخورد خواهیم کرد.
 

از سوی موسوی مطرح شد؛

ایران لغو موقت بخشی از تحریم ها را 
تکذیب کرد

اصطلاح  به  تحریم های  از  بخشی  موقت  لغو  خبر  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی   
غیرهدفمند را تکذیب کرد و گفت: بر اساس برجام و قطعنامه ۲۲۳۱، آمریکا موظف 
است کلیه تحریم هایی که با خروج خود از برجام مجددا اعمال کرده است را لغو و بلااثر 
کند.  به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، »سید عباس 
موسوی«  در پاسخ به پرسش های خبرنگاران، ضمن رد خبر منتشره برخی رسانه ها به نقل 
از یک منبع ناشناس درخصوص لغو موقت بخشی از تحریم های به اصطلاح غیرهدفمند، 
این قبیل اظهارات را خبرسازی های غیرواقعی دانست که مشخص نیست با چه اهدافی 
صورت می گیرد.   وی با تاکید بر اینکه بعید نیست شکست سیاست های تحریمی آمریکا 
موضوع مجادله اروپا و آمریکا باشد، اظهار داشت: آنچه به جمهوری اسلامی ایران مربوط 

می شود، آن است که تحریم های یکجانبه آمریکا غیرقانونی و ظالمانه هستند.  

تنها شانس آمریکا برای 
تلطیف روابط با ایران

انتخابات ریاست جمهوری آمریکا کمتر از ۱۰۰ روز 
دیگر برگزار می شود. تحلیل گران در تهران و واشنگتن 

در مورد چشم انداز روابط ایران و آمریکا بعد از انتخابات مذکور گمانه زنی هایی 
کرده اند. برخی معتقدند اگر جو بایدن انتخاب شود، روابط معتدلتری با ایران 
دنبال خواهد کرد، به برجام بازخواهد گشت و تحریمها را برخواهد داشت. تفکری 
هم معتقد است که اگر ترامپ انتخاب شود، دولت او سیاست "فشار حداکثری 
را ادامه خواهد داد. چیزی که روشن است اینکه تهران و ترامپ هیچکدام تقابل 

نظامی نمی خواهند ضمن اینکه ترامپ فردی غیر قابل پیش بینی است.
پیش بینی نتیجه انتخابات آمریکا و سیاست های آتی کار ساده ای نیست چون 
هر دو کشور انتخابات ریاست جمهوری در پیش دارند. اما مهمتر محاسبات ایران 
بعد از خروج ترامپ از برجام است. درک درست از محاسبات فعلی ایران لازمه 

هرگونه تحلیل واقع بینانه درمورد آینده است.
با  همراه  شگرفی  بی اعتمادی  ایران  سیاستمداران  که  است  این  حقیقت 
ناامیدی زیادی نسبت به سیاست های آمریکا دارند. بعد از ۱۲ سال مذاکره، ایران 
و قدرت های جهانی در مورد برجام توافق کردند که جامع ترین سند تاریخ عدم 
اشاعه سلاح های هسته ای بود و طبق برآورد آژانس بین المللی انرژی اتمی، ایران 
در قالب برجام تعهدات حداکثری در مورد شفافیت و بازرسی و محدودیت ها در 
برنامه هسته ای خود را در حدی پذیرفت به طوری که هیچ عضوی از معاهده ان 
پی تی تا کنون نپذیرفته است. ضمن اینکه برجام یک توافق بین المللی بود که 
پشتوانه قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل را داشت و ایران هم در طول 

سه سال به طور کامل به تعهدات برجامی خود عمل کرد.
اما جواب حسن نیت ایران، اعمال جامع ترین تحریم ها بعد از انقلاب انقلاب 
اسلامی ۱۹۷۹ توسط آمریکا بود. بعد از روی کار آمدن ترامپ، آمریکا در ماه می 
۲۰۱۸ یک جانبه از برجام خارج شد، یک جانبه تحریم های گسترده ای علیه ایران 
اعمال کرد که شامل دامنه بسیار وسیعی بود، همچون منع سفر اتباع ایرانی، 
تحریم مقام معظم رهبری و وزیر خارجه، تعیین سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به 
عنوان سازمان تروریستی و فشار به اروپا و دیگر کشورها برای توقف کار اقتصادی.

دربین  نگرش  یک  پیدایش  موجب  ترامپ  دولت  اعمالی  های  سیاست 
سیاستمداران ایران شده است. نتیجه گیری سیاستمداران ایران به خاطر چهار 

عنصر کلیدی سیاست های ترامپ است.
اند که هیچ گاه نمی شود به آمریکا  ایران به این نتیجه رسیده  اول: مقامات 
اعتماد کرد چون آمریکا هیچ شرم و حیایی برای زیر پا گذاشتن توافقات دوجانبه 
و بین المللی ندارد. لذا مهم نیست که ایران چقدر شفافیت و حسن نیت نشان 
دهد. حتی در صورت عمل کردن به بالاترین تعهدات بین المللی، مورد بیشترین 
تحریم ها و فشارها قرار خواهد گرفت. لذا مقامات ایران بیش از همیشه قاطعانه به 
این نتیجه رسیده اند که مذاکره با آمریکا، محکوم به شکست است و مخل منافع 

ملی کشورشان خواهد بود.
دوم: "دکترین خروج از معاهدات بین الملل" دولت ترامپ، یک پدیده جدید 
در روابط بین الملل است که نظریه قبلی مقامات ایران درمورد عدم پایبندی 
آمریکا به نرم ها و قوانین بین المللی را تایید کرد. ترامپ نه تنها از برجام بلکه از 
معاهدات دیگر بین المللی خارج شد، همچون معاهده ۱۹۸۷ سلاح های برد 
متوسط هسته ای، توافق ۲۰۱۵ پاریس، توافق ۲۰۱۲ بازرگانی با کره جنوبی، 
توافق ۲۰۱۶ ترانس پاسیفیک، توافق ۱۹۹۴ تجارت آزاد آمریکای شمالی)نفتا( 

و معاهده ۱۹۴۵ یونسکو.
سوم: مقامات ایران همیشه معتقد بودند که اسراییل نقش تعیین کننده ای در 
سیاست خاورمیانه آمریکا دارد. اما از مشاهده میزان دخالت و نفوذ اسرائیل در 
جزئیات سیاست گذاری های خاورمیانه ای آمریکا در دوره ترامپ متحیر شدند. 
چون نتانیاهو صراحتا گفت که او "سیاست فشار حداکثری" را به ترامپ پیشنهاد 
کرده و حتی او ترامپ را در مورد خروج از برجام قانع کرده است. نتانیاهو همچنین 
پذیرفت که او از ترامپ خواست که سپاه را به عنوان سازمان تروریستی تعیین کند. 
گزارش شبکه تلویزیونی ان بی سی هم مشارکت سرویس های اطلاعاتی اسرائیل 
و آمریکا در ترور سردار سلیمانی را افشا کرد. لذا مقامات ایران حق دارند که از 
مشاهده چنین حجمی از دخالت اسرائیل در سیاست های خاورمیانه ای آمریکا 
متعجب شوند. واقعیت هم این است که با این میزان و نفوذ اسرائیل، مانع بهبود 

روابط آمریکا با ایران خواهد بود.
چهارم: مقامات ایران از میزان ضعف عملکرد قدرت های جهانی به ویژه اروپا در 
مقابل تحریم های فرامرزی آمریکا متعجب شده اند. اروپا ثابت کرد که در مقابل 
سیاست های قلدرمابانه و زورگویانه آمریکا، هیچ قدرت مقاومتی ندارد چون در 
انجام تعهدات اقتصادی برجامی خود عملکرد صفر داشتند و سیستم اینستکس 
آنها هم شکست خورد. همین واقعیت باعث شد که مقام معظم رهبری ایران 
تصریح کنند که اروپایی ها برای حفظ برجام هیچ کاری نکردند و لذا قابل اعتماد 

نیستند.
اما بعد؟

دو انتخابات مهم ریاست جمهوری در آمریکا و در ایران در پیش روست. انتظار 
اخیر  انتخابات  همچون  ایران،  جمهوری  ریاست  انتخابات  نتیجه  که  می رود 
مجلس، حاکی از پیروزی اصولگرایان باشد. یک دلیل مهم این شرایط هم عدم 
حصول نتیجه مورد انتظار از برجام است. اصولگرایان همیشه نسبت به آمریکا و 
مذاکره با آمریکا، بسیار بدبین بوده اند که آن هم به خاطر واقعیت عدم صداقت 

آمریکاست.
تنها یک شانس ممکن است برای تلطیف روابط وجود داشته باشد و آن اینکه 
رئیس جمهور منتخب انتخابات نوامبر آمریکا در سه زمینه حسن نیت به خرج 

دهد.
اول: بازگشت به برجام و رفع تحریم های غیرقانونی هسته ای بر اساس قطعنامه 

۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل.
دوم: رفع تمام تحریم های فرا هسته ای که بعد از برجام اعمال شده همچون 
تحریم مقام معظم رهبری، وزیر خارجه و تعیین سپاه به عنوان سازمان تروریستی.
 ـعربستان برای تغییر نظام   ـاسرائیل  سوم: خاتمه دادن به مثلث همکاری آمریکا  

حکومتی و تجزیه ایران.
مهم این خواهد بود که رئیس جمهور جدید آمریکا برای اثبات پایبندی آمریکا 
به نرم ها و مقررات بین الملل، بلافاصله بعد از انتخاب به قطعنامه ۲۲۳۱ شورای 

امنیت سازمان ملل برگشته و برجام را به طور کامل اجرا کند.

رییس سازمان زندان ها: 
در کار اصلاح و تربیت نباید جزیره ای عمل کرد

رییس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور با بیان اینکه در کار 
اصلاح و تربیت نباید جزیره ای عمل کرد، گفت: تمام فعالیت ها در زندان ها باید با 

محوریت برنامه های فرهنگی عمیق تعریف شود. 
محمدمهدی حاج محمدی،در نشست شورای مدیران سازمان زندان ها گفت: 
تمام فعالیت ها در زندان ها باید با محوریت برنامه های فرهنگی عمیق تعریف شود.
رییس سازمان زندان ها با اشاره به حضور چند نفر از طلاب جوان در زندان ها 
و زندگی ۲۴ساعته آنان با زندانیان گفت: این برنامه یکی از فعالیت های 
فرهنگی عمیق است؛ چرا که تا با زندانی زندگی نکنیم و مشکلات و آلام او 
را واقعاً درک نکنیم نمی توانیم برای کمک و دستگیری از او اقدام شایسته ای 

انجام دهیم.
وی افزود: مادامی که زندانی دغدغه های مختلفی اعم از شخصی و یا خانوادگی 

داشته باشد برنامه های فرهنگی در زندان ها تاثیرمطلوب نخواهد داشت.
رییس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور با بیان اینکه در کار 
اصلاح و تربیت نباید جزیره ای عمل کرد، گفت: تمام بخش های سازمان در قبال 

برنامه های فرهنگی باید مسئولیت خود را ایفا کنند.
حاج محمدی در ادامه به لزوم تدوین برنامه جامع فرهنگی در زندان ها اشاره و 
عنوان کرد: برنامه های فرهنگی باید متناسب با ظرفیت استان ها و شناخت کامل 
از ویژگی ها و شاخص ها مهم هرمنطقه صورت بگیرد و استان ها می توانند در زمینه 

ایده پردازی برای برنامه های فرهنگی، آتش به اختیار عمل کنند.

اخبار

سید حسین موسویان*

سخنگوی قوه قضاییه  اعلام کرد:

وصول ٢٩ هزار میلیارد تومان بدهی مالیاتی

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: یک عده با 
نگاه قیم مابانه می گویند باید مراسم ماه محرم به مانند 
گذشته برگزار شود در حالیکه باید با اولویت به شعور 
حسینی و مبنا قرار دادن دستورالعمل های ستادملی 

مبارزه با کرونا در این خصوص عمل شود. 
به گزارش روز سه شنبه ایرنا از امیدنامه، محمدرضا 
عارف در مراسم رونمایی از کتاب »بیانیه عاشورا« اثر 
بر  تاکید  با  مازنی،  احمد  والمسلمین  حجت الاسلام 
اینکه عاشورا حق بزرگی به گردن انقلاب اسلامی ایران 
دارد و انقلاب اسلامی ایران که یک انقلاب فرهنگی بود 
مرهون نهضت عاشورا است، افزود: جا دارد عملکرد ۴ 
دهه گذشته بخش فرهنگ و مدیریت فرهنگی کشور 
آسیب شناسی جدی شود تا مشخص شود تا چه میزان 
با آرمان ها و ارزش ها وفادار بودیم و در چه حوزه هایی از 
آن فاصله گرفته ایم تا بهتر بتوانیم اولویت ها و راهبردهای 

فرهنگ کشور را برای دهه پنجم انقلاب تدوین کنیم.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: مردم 
دارد  وجود  کشور  در  که  مشکلاتی  خاطر  به  ایران 
اعتراضاتی دارند اما پیرو مکتب حسینی هستند و حتی 

اقلیت های دینی مانند مسیحیان و زرتشتیان هم به 
فرهنگ عاشورایی اعتقاد دارند.

عارف تاکید کرد: وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم 
به هیچ وجه در شان و منزلت ملت ایران نیست و این 
انقلاب  اولیه  آرمان های  از  می دهد  نشان  وضعیت 
فاصله گرفته ایم. رییس بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه 
یکی از مهمترین چالش های کشور، مسایل فرهنگی 
ارتقاء فرهنگی کشور و حل  است، خاطرنشان کرد: 
چالش های این حوزه مهمترین عامل در کاهش و حل 

چالش ها و بحران های اجتماعی است.
را  اجتماعی  آسیب های  افزایش  دلیل  عارف 
و  دانست  ارزش ها  و  فرهنگی  مسایل  به  بی اعتنایی 
گفت: برای موفقیت در برنامه های توسعه ای و مقابله 
به مسایل  توجه  در جامعه،  فساد  و  فقر  ریشه کنی  و 
برنامه های  در  توفیق  قطعا  است.  ضروری  فرهنگی 
فرهنگی، کاهش جدی هزینه های اجتماعی را نتیجه 

می دهد.
در  اخلاق  به  بی توجه ای  تبعات  به  هشدار  با  وی 
جامعه، خاطرنشان کرد: امروز اعتماد عمومی به دولت 

همینطور  و  مردم  بین  متقابل  اعتماد  و  حاکمیت  و 
ارزش هایی مانند صداقت، امانت داری و وفای به عهد 
آسیب دیده اند و باید با نگاه فرهنگی اینگونه چالش ها را 
حل کرد و مطمئنا وظیفه مسئولان فرهنگی و نهادهایی 
نظیر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در این خصوص 

بسیار سنگین است.
به  اشاره  با  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  عضو 
اظهارنظرهای صورت گرفته درباره برگزاری مراسم دهه 
اول ماه محرم در دوران کرونا، تصریح کرد: یک عده با 
نگاه قیم مابانه می گویند باید مراسم ماه محرم به مانند 
گذشته برگزار شود در حالیکه باید با اولویت به شعور 
حسینی و مبنا قرار دادن دستورالعمل های ستاد ملی 

مبارزه با کرونا در این خصوص عمل شود.
عارف با گلایه از رواج اتهام زنی و برچسب زنی به افراد 
در جامعه، خاطرنشان کرد: باید بخش فرهنگی کشور از 
جمله حوزه های علمیه برای حاکمیت اخلاق در جامعه 
تداوم  با  بیشتری کند وگرنه  و هدایت جوانان تلاش 
وضعیت فعلی این نگرانی وجود دارد که به خاطر فاصله 

گرفتن از ارزش ها جوانان را از دست بدهیم.

محمدرضا عارف :

بخش فرهنگی کشور برای حاکمیت اخلاق در جامعه تلاش بیشتری کند

معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: برنامه ریزی و نظارت مستمر بر نحوه تامین 
کالاهای اساسی و دارو ضروری است.

اسحاق جهانگیری پیش از ظهر دیروز در جلسه بررسی مسائل مربوط به تامین 
کالاهای اساسی و ضروری بر ضرورت برنامه ریزی، هماهنگی و نظارت مستمر از 
سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
بانک مرکزی و سایر دستگاه های مرتبط بر نحوه تامین کالاهای اساسی و دارو در 

کشور تاکید کرد.
معاون اول رئیس جمهور افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت و سایر دستگاه 
های متولی تامین کالاهای اساسی باید علاوه بر برنامه ریزی برای تامین نیازهای 
جاری کشور، جلساتی را نیز به صورت مستمر برای بررسی و ارزیابی میزان ذخایر 

کالاهای اساسی برگزار کنند تا این ذخایر از میزان مصوب کاهش پیدا نکند.

جهانگیری همچنین با اشاره به گزارش ارائه شده از سوی رییس سازمان غذا 
و دارو در خصوص اقدامات این وزارتخانه برای ساخت واکسن کرونا که همگام با 
سایر کشورها در حال انجام است و نیز هماهنگی های انجام شده برای واردات 
واکسن آنفلوآنزا تصریح کرد: واکسن آنفلوآنزا باید حتماً  در حد نیاز کشور تامین 
شود و در خصوص واکسن کرونا نیز وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی باید 
این اطمینان را به جامعه بدهد که برنامه ریزی های لازم برای تولید و خرید این 
واکسن از شرکت ها و کشورهای پیشتاز در تولید این محصول در حال انجام است.
وی ضمن تاکید بر ضرورت تامین ارز مورد نیاز بذر،  کود، سموم دفع آفات و 
سایر نهاده های کشاورزی گفت: لازم است بانک مرکزی ارز مورد نیاز وزارت 
جهاد کشاورزی برای تامین این محصولات را پرداخت کند تا مشکلی برای تولید 

محصولات زراعی و باغی وجود نداشته باشد.

معاون اول رئیس جمهور:
نظارت مستمر بر نحوه تامین کالاهای اساسی است
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اگر دچار دردهای دوران بارداری هستید، تنها نیستید. شما چه در سه ماهه اول 
بارداری تان باشید و چه روزهای آخر بارداری تان را سپری می کنید، به هر حال این 
بارداری عوارضی برای جسمتان داشته است. عجیب هم نیست؛ شما در حال 
رشد دادن یک انسان جدید در درون بدنتان هستید! ضمناً با توجه به افزایش 
ناگهانی هورمون ها، بارداری می تواند برای برخی از خانم ها از جهاتی بی نهایت 

ناراحت کننده باشد.
 از تورم پاها گرفته تا تهوع های صبحگاهی، دردها و ناراحتی های زیادی وجود دارند 
که به عنوان یک خانم باردار احتمالًا تجربه شان می کنید. مثلًا زمانی که رحم تان جا 
باز می کند تا جنین تان در آن جا بگیرد، ممکن است دچار کمردرد شوید. بزرگ تر 
شدن جنین باعث می شود شکمتان مرکز ثقل تان شده و عضلات شکمتان کشیده 
شود. شما در تلاشی که برای سازگار کردن بدنتان با جنین در حال رشدتان انجام 
می دهید، وضعیت بدنتان را مدام تغییر می دهید و این تقلاها می توانند کمردرد را 
به دنبال داشته باشند. بنابراین هر چند علائمی این چنینی ناراحت کننده اند اما در 

محدوده ی تغییراتی هستند که انتظارشان را دارید و عجیب نیستند.
اما دردها و ناراحتی های جدید در اطراف شکمتان رخ می دهند، از درد زیر شکم 
گرفته تا درد در سمت راست شکم، همه ی این دردها می توانند پریشان کننده، 
درد  کدام  و  طبیعی  درد  کدام  باشند.  ترسناک  حدودی  تا  اغلب  و  اضطراب آور 

غیرعادی است؟ از کجا می توانید این تفاوت را تشخیص دهید؟
دردهایی که در بارداری عادی اند و نگران کننده نیستند

. درد ناشی از گاستریت یا یبوست
گاستریت یا یبوست در بارداری شایع اند. زیرا هورمون بارداری پروژسترون باعث 

می شود عضلات نرم مری و روده، شُل شوند.
روده ها به طور طبیعی منقبض می شوند تا ضایعات را در مسیر روده پیش ببرند؛ اما 
با شل شدن این عضلات و کمتر شدن انقباض ها، بدن سخت تر می تواند مدفوع را به 
جلو براند. در نتیجه تجمع ضایعات سبب درد پایین شکم در بارداری می شوند. جمع 
شدن نفخ هم می تواند در برخی افراد درد ایجاد کند، تا حدی که تصور می کنند 

مشکلی جدی دارند و باید به اورژانس مراجعه کنند.
برای پیشگیری از نفخ و یبوست بارداری، وعده های غذایی کوچک تر اما با دفعات 
بیشتر همراه با فیبر زیاد بخورید و مایعات زیاد بنوشید. اگر دچار درد یبوست و نفخ 
هستید، گاهی مصرف یک ملین می تواند مفید باشد. هر چند مواد موجود در 
ملین ها معمولًا آسیبی به جنین نمی زنند اما همیشه پیش از مصرف هر دارویی ابتدا 

با پزشکتان مشورت کنید.
. دردی شبیه تیر کشیدن در پایین شکم می تواند ناشی از حرکت ناگهانی 

باشد
با پیشرفت روند بارداری و بزرگ و بزرگ تر شدن شکمتان، دو تا از رباط هایی که 
رحم را به دیواره ی شکم متصل می کنند، شروع به کشیده شدن کرده و سبب درد 

و ناراحتی می شوند.
این درد معمولًا در هفته های دوازدهم تا چهاردهم شروع شده و طی سه ماهه دوم 
بارداری بیشتر می شود. این درد شبیه دردی تیز یا کششی در نیمه ی پایین شکم در 
دو طرف رحم است. اغلب این درد با حرکت های ناگهانی ایجاد می شود، مثلًا غلت 
زدن در تختخواب یا چرخش ناگهانی به یک طرف. خوشبختانه این دو رباط تنها 
محدود به یک قسمت بوده و با متوقف کردن حرکت، دردشان ساکت خواهد شد. 

شما می توانید این درد را درد رشد محسوب کنید.

. انقباضاتی که فقط یک تا دو دقیقه طول می کشند
بیشتر خانم های باردار می دانند که وضع حمل، شامل انقباضات رحم است اما 
خیلی ها نمی دانند که این انقباض ها می توانند حتی در سه ماهه دوم بارداری نیز 
روی دهند. این دردها که انقباضات برکستون هیکس نامیده می شوند، بخشی 

نرمال از بارداری اند که هرچند ناراحت کننده اند اما معمولًا دردناک نیستند.
این انقباض ها مانند انقباض هایی هستند که یک زن در وضع حمل احساس 
می کند، اما فقط دردناک نیستند و معمولًا طبق الگوی مشخصی روی نمی دهند 
یا طولانی مدت نیستند. رحم، سفت و سخت می شود و در شکم بالا می آید، این 
انقباض ممکن است یکی دو دقیقه طول بکشد و سپس رحم، شُل شود. برکستون 
هیکس، انقباضات تمرینی نیز نامیده می شود زیرا شما را برای زایمان و وضع حمل 

آماده کرده و به شما این فرصت را می دهد تا تمرینات تنفسی را یاد بگیرید.
انقباضات براکستون هیکس، عصرها یا شب ها شایع ترند و ممکن است بعد از 
فعالیت فیزیکی نیز رخ بدهند )مثلًا بعد از رابطه جنسی(. ضمناً برکستون هیکس 

می تواند با نزدیک تر شدن به زمان زایمان، کمی شدیدتر یا مکررتر شود.
چند راه برای رها شدن از این انقباضات وجود دارد. اگر ایستاده اید، سعی کنید 
بنشینید یا دراز بکشید، اگر نشسته اید، از جایتان بلند شوید و کمی راه بروید. 
همچنین بررسی کنید که آیا تشنه و کم آب هستید یا نه. اغلب، نوشیدن یکی دو 

لیوان آب و استراحت کردن می تواند درد را تسکین دهد.
اگر هیچ کدام از روش های بالا اثری نداشت، یا اگر انقباضاتتان بیشتر از دو دقیقه 
مستمر طول کشید و احساس کردید به مرور زمان، فواصل این انقباضات کمتر 
می شود، شاید به زمان وضع حمل تان نزدیک می شوید و باید با پزشکتان تماس 

بگیرید.
دردهای بارداری که باید آن ها را به پزشک اطلاع دهید

. درد ناگهانی و تیز و کرخت کننده در سمت راست شکم
این درد می تواند علامت آپاندیسیت )التهاب آپاندیس( باشد. شاید تعجب کنید 
اگر بدانید در میان عوارض بارداری، آپاندیسیت شایع ترین علت جراحی اورژانسی 
طی بارداری است. حدود ۰.۱ درصد از خانم های باردار طی دوران بارداری خود 

دچار آپاندیسیت می شوند و این عارضه در سه ماهه دوم بارداری متداول تر است.
درد آپاندیسیت می تواند ناگهانی باشد و تیر بکشد یا دردی بی حس کننده باشد. 
این درد عموماً با تب، عدم توانایی برای خوردن و استفراغ همراه است. اگر دردی 

دارید که مشکوکتان کرده حتماً هر چه سریع تر با پزشکتان تماس بگیرید.
تشخیص آپاندیسیت می تواند سخت باشد )علائمی مانند تهوع و استفراغ، تفاوت 
چندانی با علائم بارداری ندارند(، اما اگر پزشکتان سابقه ی پزشکی تان را بداند و 
معاینه تان کند، آپاندیسیت عارضه ای کاملًا قابل درمان است و خطری تهدیدتان 
نخواهد کرد. پزشکان در این موارد ابتدا یک سری آزمایش خون و اسکن انجام 

می دهند تا تشخیص آپاندیسیت قطعی شود.
پزشک می تواند تصمیم بگیرد آیا عمل جراحی، بهترین انتخاب است یا نه. در 
مواردی که پزشکتان تصمیم می گیرد عمل جراحی برایتان مناسب نیست، احتمالًا 
آنتی بیوتیک هایی برای درمان عفونت تجویز کرده و در زمان دیگری، آپاندیستان را 

خارج خواهد کرد.
. درد تیز و شدید در قسمت بالای سمت راست شکم

کُند شدن گوارش، تخلیه ی کیسه صفرا را نیز کُند می کند که می تواند منجر به 
سنگ صفرا شود. سنگ صفرا اغلب با درد در بالای راست شکم مرتبط است. علاوه 

بر درد در قسمت راست و بالای شکم، ممکن است دردی در وسط شکمتان، دردی 
در پشت و میان دو کتف تان، درد در شانه راست تان و حالت تهوع و استفراغ را نیز 

تجربه کنید.
اگر سنگ صفرا، مورد خیلی شدیدی نباشد، با ایجاد اصلاحاتی در عادت های 
غذایی و پرهیز از غذاهای چرب و سرخ شده، قابل کنترل است. گاهی برخی از 
بیماران به عمل جراحی نیاز پیدا می کنند اما در بیشتر موارد، خارج کردن سنگ 
صفرا را می توان به بعد از زایمان موکول کرد. در برخی موارد، سنگ صفرا می تواند 
سبب التهاب کیسه صفرا شود. علائم التهاب کیسه صفرا شامل تب و افزایش درد 

است که رفع نمی شوند. در چنین مواردی، عمل جراحی لازم است.
. درد ناگهانی در بالای راست شکم، همراه با تهوع

پره اکلامپسی یکی از عوارض خاص بارداری است که شامل افزایش ناگهانی 
فشارخون و نوعی آسیب به اندام هایی مانند کلیه ها و کبد می شود. پره اکلامپسی 
معمولًا در سه ماهه سوم بارداری روی می دهد، اما برخی از خانم های باردار که 
ریسک فاکتورهای این عارضه را دارند، بررسی ها و کنترل این عارضه، زودتر انجام 
می شد. ریسک فاکتورهای پره اکلامپسی شامل سابقه ی خانوادگی پره اکلامپسی، 
فشارخون مزمن ضمناً سن و نژاد می شود )زنان سیاه پوست نسبت به سایر نژادها، 

بیشتر دچار این عارضه می شوند(.
یکی از شایع ترین علائم پره اکلامپسی، درد در بالای راست شکم و معمولًا زیر 
دنده هاست )جایی که کبد قرار گرفته است(. ضمناً این عارضه می تواند سبب تهوع، 
استفراغ، سردردهای غیرقابل تحمل، مشکلات بینایی و تنگی نفس هم بشود. 
همچنین شاید متوجه شوید کمتر ادرار می کنید، یا پزشکتان ممکن است نسبت به 

مشکلات کلیوی مانند پروتئین اضافی در ادرارتان هشدارهایی بدهد.
ارزیابی قرار بگیرد،  باید مورد  اگر دردتان تازگی دارد و برطرف نمی شود، پس 
خصوصاً اگر طی بارداری، مشکلاتی در فشارخونتان دارید. پره اکلامپسی می تواند 
سبب عوارض جدی هم برای مادر و هم برای جنین شود، از جمله زایمان زودرس. 
بنابراین باید با دقت کنترل شده و هر چه زودتر تشخیص داده شود. اگر در هر 
مرحله ای از بارداری تان در بالای سمت راست شکم خود دردی احساس می کنید، 

حتماً این موضوع را به اطلاع پزشک برسانید.
. شکم درد همراه با خونریزی واژینال

تجربه ی چنین علامت ترکیبی، چندین علت می تواند داشته باشد. شکم درد 
همراه با خونریزی واژینال می تواند علامت بارداری خارج از رحم باشد. این اتفاق 
زمانی روی می دهد که تخمک بارور به جای رحم، در لوله ی فالوپ لانه گزینی 
می کند )یا جای دیگری در شکم(. این احتمال وجود دارد که قبل از پریود یا بعد از 
پریود نشدن، بارداری خارج از رحم رخ بدهد. علاوه بر شکم درد و لکه بینی واژینال 

ممکن است احساس سبُکی در سر، درد شانه و غش را نیز تجربه کنید.
یک دلیل دیگر تجربه ی شکم درد با خونریزی واژینال، سقط جنین پیش از هفته ی 
بیستم بارداری است )معمولًا طی اولین دوازده هفته(. متأسفانه ۱۰ تا ۲۰ درصد 
از بارداری ها با سقط جنین به پایان می رسند. اما آمار واقعی می تواند خیلی بالاتر 
باشد زیرا خیلی از افراد ممکن است بدون اینکه بدانند باردارند، سقط جنین کنند. 
شکم درد به صورت تیر کشیدن یا بی حسی و یا گرفتگی یا درد در پایین کمر همراه با 

خونریزی واژینال، زنگ خطر است.
علاوه بر این، اگر هنوز به هفته ی سی و هفتم بارداری تان نرسیده اید اما شکم درد 
دارید و ترشحات خونی از واژن می بینید )یا هر تغییری در ترشحات مثلًا آبکی شدن 

یا ترشحات پُر از موکوس(، می تواند علامت زایمان زودرس باشد.
چیزی که باعث می شود تشخیص اینکه چه زمانی خونریزی در بارداری خطرناک 
است و چه زمانی نرمال این است که لکه بینی خفیف می تواند در بارداری طبیعی 
هم باشد. یعنی هر خونریزی طی بارداری در هر زمانی، دلیل قاطعی برای تماس با 

پزشکتان است، خصوصاً اگر درد هم دارید.
برای اینکه دردهای بارداری به حداقل برسند چه می توانید بکنید؟

حتی اگر شما هنوز دچار درد خاصی در بارداری تان نشده باشید، اهمیت دادن 
به سلامتی و تندرستی تان کمک زیادی به کاهش دردها و ناراحتی هایی می کند 
که ممکن است با آن ها مواجه شوید. زیاد آب بنوشید و رژیم غذایی متعادلی داشته 
باشید تا در بهترین وضعیت سلامتی به سر ببرید. ضمناً کمی ورزش و تحرک 
می تواند به کاهش شکم درد و یبوست و نفخ کمک کرده و ضمناً خلق وخویتان را 
بهتر نماید. حتی می توانید به خودتان کمک کنید ریکاوری بهتری بعد از زایمان 

داشته باشید.
اگر طی بارداری شکم دردهای جدی داشته باشید، پیدا کردن بهترین راه برای 
کاهش آن ها می تواند سخت باشد زیرا علت های بالقوه ی زیادی می توانند وجود 
داشته باشند. چیزی که واضح است اینکه شما باید در مورد هرگونه احساس ناراحتی 
که دارید، پیش از خوددرمانی، با پزشکتان مشورت کنید، خصوصاً اگر قرار است 
سراغ دارویی بروید. مهم تر اینکه به سختی می توان علائم اصلی را از علائم غیراصلی 
تشخیص داد و در مورد عوارض جدی تری مانند پره اکلامپسی و زایمان زودرس، 
زمان، فاکتور بسیار ارزشمندی است. تشخیص به موقع، اهمیت زیادی دارد. اگر 
احساس ناخوشی می کنید و به نظر می رسد علائمتان به مرور بدتر می شوند، 

سریع تر پزشک را در جریان بگذارید.

۴شکم دردی که نباید در حاملگی نادیده گرفته شوند؛

بیماری لثه کرونا را کشنده تر می کنداین دردها را در بارداری جدی بگیرید

نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد که ارتباطی میان بیماری لثه و عفونت 
کشنده کرونا وجود دارد.

به گزارش روزنامه دیلی میل، در پژوهشی مشخص شد که بیماری لثه با ابتلا به 
بیماری های قلبی عروقی و بیماری مزمن ریه ارتباط دارد و  این بیماری ها افراد 
را در معرض خطر ابتلا به بیماری شدید کرونا یا مرگ ناشی از کووید-۱۹ قرار می 

دهد.
محققان در کالیفرنیا و برزیل در این مطالعه با بررسی مطالعات متوجه شدند 
نام  به  التهابی  ایمنی  پروتئین  یک  سطح  که  کووید-۱۹  به  مبتلا  بیماران  که 
»اینترلوکئین IL( »۶-۶( در خون آنها بالا بود، بیشتر به دستگاه های کمک 
تنفسی برای زنده ماندن نیاز داشتند. بالا بودن سطح این پروتیین در خون این 

افراد نشان می داد که آنها به بیماری لثه مبتلا هستند.
با این حال محققان متذکر شدند که اگرچه بالا بودن سطح پروتیین IL-۶ با ابتلا 
به بسیاری از بیماری ها دیگر نیز ارتباط دارد اما مطالعات قبلی نشان داده اند که 
تمیز کردن عمیق دهان و دندان و درمان بیماری لثه می تواند سطح این پروتیین را 

که موجب بروز التهاب می شود، کاهش دهد.
در این مقاله که به زودی در نشریه California Dental Association منتشر می 
شود محققان مطالعات قبلی در زمینه بیماری لثه، پروتیین IL-۶ و سایر بیماری 
های مختلف از جمله کرونا بررسی کردند.  مهم ترین یافته از یک مقاله آلمانی 

بدست آمد که در ماه آوریل منتشر شده بود.
مطالعه محققان آلمانی نشان داده بود که بیماران مبتلا به کووید-۱۹ که سطح 
پروتیین IL-۶ در خون آنها بالای ۸۰ میکروگرم در لیتر بود، بیشتر احتمال داشت 
که به سندرم »دسترس حاد تنفسی« مرتبط با عقونت کرونا مبتلا شوند و بیشتر 

لازم بود که این افراد در بیمارستان بستری شوند.
که  است  معتقد  آنجلس  لوس  در  دندانپزشک  جراح  مالوی«  »شروین  دکتر 
بسیاری از بیمارانی که سطوح پروتیین IL-۶ در خون آنها بالا بود زمانی که به 

کرونا مبتلا شدند به بیماری لثه نیز مبتلا بودند.  
بیماری لثه توسط باکتری هایی که در لثه قرار دارند،  ایجاد می شود.  بدن در 
تلاش برای مبارزه با این مهاجمان تولید سلول های ایمنی مختلف را از جمله 
IL-۶  افزایش می دهد. دکتر مالوی می گوید،  IL-۶ یکی از بدترین این سلول 
هاست. این پروتیین در  تخریب استخوان ها، تخریب بافت ها دخیل است و زمانی 
که وارد رگ های خونی می شود باعث می شود که سلول ها در رگ های خونی به 
اندازه کافی گشاد نشوند که این وضعیت به ابتلا به فشار خون بالا و کار کرد بیش 

از حد قلب منجر می شود.
متخصصان قلب از مدت ها پیش می دانستند که بیماری لثه یک عامل خطر 
ساز برای ابتلا به بیماری قلبی عروقی است و می تواند به پیش بینی این بیماری 
کمک کند.  IL-۶ متعلق به گروهی از سلول های ایمنی به نام »سیتوکین ها« 
ست و در بروز »طوفان سیتوکین« که برای بیماران مبتلا به موارد شدید کرونا 

کشنده است، نقش دارد.
IL-۶ به سایر سلول های ایمنی علامت می دهد تا آنها نیز فعال شوند و این 
مولکول ها با هم می توانند به بروز یک التهاب خارج از کنترل هم در لثه و هم در 

ریه ها منجر شوند.
دکتر مالویم می گوید، IL-۶ که برای مبارزه با باکتری ها به لثه فرستاده می شود، 
می تواند  از طریق جریان خون یا حتی استنشاق به ریه ها برود و باعث بروز التهاب 

در آنها  شود.
تصور می شود که این روند یکی از عوامل اساسی ارتباط میان بیماری »انسداد 
مزمن ریوی« )COPD( و بیماری لثه است. اما دکتر مالویم می گوید، این رویه 
ممکن است در بیماران کرونایی باعث افزایش التهاب در دستگاه های تنفسی آنها 

شده و شدت بیماری را در آنها وخیم تر کند.
سطح IL-۶ همچنین در افرادی که چاق، دیابتی، سالخورده یا دارای بیماری 
قلبی عروقی هستند، نیز بسیار زیاد است - و همه این گروه در معرض خطر بالای 

کروناویروس قرار دارند.

یک متخصص گوارش و کبد :

بهترین راهکار برای مقابله با بیماری 
پیشگیری از آن است

متخصص گوارش و کبد گفت: باید پیشگیری را در خصوص بیماری ها اولویت 
قرار دهیم، زیرا درمان هزینه بر سختی های زیادی را به سیستم درمانی و فرد 

تحمیل خواهد کرد.
سید امیر پاشا طبائیان متخصص گوارش و کبد با حضور در برنامه طبیب شبکه 
سه سیما با اشاره به سرطان روده بزرگ اظهار کرد: همیشه پیشگیری بهتر از 
درمان بوده، باید پیشگیری را در خصوص برخی از بیماری هایی که از این طریق 
قابل درمان است را در پیش بگیریم، زیرا درمان هزینه بر سختی های زیادی را   به 

سیستم درمانی و فرد تحمیل خواهد کرد.
او با اشاره به اینکه با استفاده از ماسک می توان مانع از انتشار ویروس کرونا 
شویم، ادامه داد: هزینه های بعد از کرونا از نظر مالی، جسمی و روحی بسیار 
سنگین است. این متخصص گوارش و کبد با اشاره به اینکه با استفاده از ماسک 
می توان از این بیماری مهلک و کشنده پیشگیری کرد، ادامه داد: در درمان اما 
و اگر های زیادی وجود دارد، سرطان روده بزرگ یکی از سرطان های رایج کشور 

است، اما باید بدانیم که این نوع سرطان قابل پیشگیری است.
طباییان با اشاره به اینکه برای تشخیص اینکه فرد دچار سرطان روده بزرگ شده 
است یا خیر تست غربالگری وجود دارد که از سن ۵۰ سال باید هر ۱۰ سال یکبار 
اقدام به دادن آن کرد، گفت: بررسی خون در مدفوع به دو روش قابل انجام است، 
در برخی از مراکز آزمایش بهداشتی به صورت رایگان این تست انجام می شود، زیرا 
در فاز مطالعه قرار دارد  لذا وقتی خون در مدفوع دیده شد حتماً باید به دنبال علت 
آن گشت. او تصریح کرد: از ۵۰ سالگی همه باید هر ۱۰ سال یکبار کولونوسکوپی 
کنند، زیرا سرطان از یک پولیپ ایجاد می شود و وقتی پولیپ کم کم بزرگ می شود 
دیگر بیماری تشدید پیدا می کند لذا با گذشت زمان پولیپ رشد می کند و بزرگ 
می شود، در ابتدا این سلول سرطانی نیست، پولیپ با بزرگ شدن می تواند تبدیل 
به سرطان روده بزرگ شود. طباییان با اشاره به اینکه ممکن است در مدفوع خون 
مخفی وجود داشته باشد لذا باید همه موارد از سوی پزشک مورد بررسی قرار گیرد 
عنوان کرد: برداشتن پولیپ از سرطان روده در سال های آینده جلوگیری می کند 
لذا بر اساس تعداد و سایز پولیپ اقدامات لازم انجام می شود، فردی که روده اش 
پولیپ متعددی دارد نسبت به فردی که پولیپ ندارند بیشتر در معرض خطر است.
این متخصص گوارش و کبد افزود: کسی که روده پاک دارد هر ۱۰ سال باید 
مورد بررسی قرار بگیرد البته از سن ۵۰ سالگی به بعد کسانی که پولیپ دارند این 
فاصله زمانی کمتر می شود، در دوران کرونا هستیم نباید این مسئله مانع از مراجعه 
به پزشک در صورت دیدن علامت شود. طباییان با اشاره به اینکه کسی که به طور 
حاد در کوتاه مدت دچار یبوست و کاهش وزن شده، باید از نظر سرطان روده بزرگ 
مورد بررسی قرار بگیرد گفت: یبوست مزمن باعث سرطان روده بزرگ نمی شود، 
لذا یبوست در جامعه ما شایع است و نمی توان گفت همه یبوست ها تبدیل به 

سرطان می شود، خون مخفی در مدفوع مساوی سرطان نیست.

یا خراشیده شدن  بریدگی  تجربه زخم داشتیم:  ما  همه 
پوست. بیشتر زخم ها در افراد سالم، اگر پاکیزه بمانند و از 
عفونت عاری شوند، سریع التیام پیدا می کنند، در حالی که 
انواع دیگر زخم ها جدی تر هستند و اغلب به مداخله پزشکی 

نیاز دارند.
 زخم های جدی ممکن است شامل زخم های دکوبیتوس 
باشند که همچنین به عنوان زخم های فشار یا زخم بستر 
به پوست  شناخته می شوند، که در جایی که استخوان ها 
نزدیک هستند تشکیل می شوند، مانند مچ پا، پشت، آرنج، 
پاشنه پا و باسن. این زخم ها در بین افرادی که در رختخواب 
هستند، از صندلی چرخ دار استفاده می کنند یا قادر به تغییر 
موقعیت خود نمی باشند، فاکتور خطر محسوب می شود. 
افراد دیابتی نیز در معرض خطر ابتلا به زخم های پا هستند 

که می تواند هفته ها و یا ماه ها طول بکشد تا بهبود پیدا کند.
شناخت مراحل بهبود زخم

سیستم  می شود،  آسیب دیدگی  دچار  بدن  هنگامی که 
ایمنی بدن بلافاصله شروع به عمل می کند تا محل زخم را 
پایدار سازد و روند بهبودی را آغاز کند. صرف نظر از شدت 

زخم، روند بهبودی شامل چندین مرحله مجزا است:
· خون ریزی · تورم
· رشد مجدد بافت

· تشکیل زخم
چگونه التیام زخم را سرعت ببخشیم؟

فراوان استراحت کنید ...
با عفونت  برای مبارزه  ایمنی بدن هنگام تلاش  سیستم 
و ترمیم بافت، انرژی زیادی را مصرف می کند. وقتی بدن 
فرصت استراحت و بهبودی نداشته باشد، به طور مداوم برای 
داده  نشان  اخیر  بررسی های  تقلّا می کند. حتی  بهبودی 
است که اختلال در چرخه خواب می تواند روند بهبودی را به 
میزان قابل توجهی به تأخیر بیندازد. عدم استراحت کافی، 
موجب می شود بدن در برابر عفونت های ویروسی و باکتریایی 
آسیب پذیرتر باشد، که هر دو می توانند سیستم ایمنی بدن را 

بیشتر تحت فشار قرار داده و زمان بهبودی را طولانی تر کنند.
... اما فعال بمانید

از حد می تواند برای روند  از طرف دیگر استراحت بیش 
بهبودی مضر باشد. ورزش و فعالیت منظم به کاهش التهاب، 
بهبود جریان خون و بهبود سلامت روان کمک می نماید. این 
مزیت آخر برای مقابله با افسردگی بسیار مهم است که یک 
خطر جدی برای بیمارانی است که ممکن است برای مدت 
طولانی در بیمارستان بستری شوند. فعالیت هایی مانند شنا، 
دویدن یا حتی پیاده روی کوتاه می تواند به بیماران در بهبودی 

هرچه بهتر کمک کنند.
به آنچه می خورید توجه کنید

غذاهای سرشار از ویتامین ها و مواد مغذی کلیدی )مانند 
ویتامین A و C یا پتاسیم و روی( می توانند از سیستم ایمنی 
بدن پشتیبانی کند. بعضی از غذاها وجود دارند که می توانند 
به کاهش التهاب کمک کنند. با این حال، مواد غذایی حاوی 
نیترات، ادویه جات و قندها ممکن است باعث التهاب یا سفت 

شدن بافت پوست و رگ های خونی شوند.
· وعده های غذایی سالم و متعادل و غذایی هایی را که شامل 
مقدار مناسب مواد مغذی از همه گروه هاست )پروتئین، میوه، 

سبزیجات، لبنیات و غلات( را انتخاب کنید.
رژیم  را در   C ویتامین از  و میوه های سرشار  · سبزیجات 
غذایی خود بگنجانید. برای دریافت روی کافی، غلات کامل 
و برای دریافت پروتئین، تخم مرغ، گوشت، لبنیات یا غذاهای 
دریایی مصرف کنید. برخی از زخم ها ممکن است نیاز به 
مصرف بیشتر ویتامین ها و مواد معدنی خاص برای حمایت 
از روند بهبودی داشته باشد. قبل از شروع مصرف مکمل های 

جدید، با پزشک خود مشورت کنید.
· پروتئین کافی را در وعده ها و میان وعده ها در طول روز 
بگنجانید. در هر وعده غذایی یا میان وعده یک منبع پروتئین 
مصرف کنید. یک منوی نمونه می تواند شامل تخم مرغ برای 
صبحانه، لوبیا سیاه برای ناهار، ماست یا پنیر برای میان وعده 
و مرغ در زمان شام باشد. · با آب یا سایر نوشیدنی های بدون 

شکر، بدن خود را هیدراته کنید.
· برای مبتلایان به دیابت، سطح قند خون را کنترل کنید 

تا از پیشرفت زخم ها جلوگیری کرده و از بهبود حمایت کند.
سبز  برگ  دارای  سبزیجات  شامل:   A ویتامین  منابع   ·
تیره مانند کلم، سبزیجات نارنجی و زرد، میوه های نارنجی، 

محصولات لبنی غنی شده و جگر.

· منابع ویتامین C شامل: مرکبات و آب میوه ها، توت فرنگی، 
بروکلی،  کلم  اسفناج،  سیب زمینی،  فلفل،  گوجه فرنگی، 

گل کلم، کلم.
غلات  دریایی،  غذاهای  شامل:  روی  یا  زینک  منابع   ·

غنی شده، گوشت قرمز.
سیگار نکشید

سطح  کاهش  باعث  سیگار  در  موجود  کربن  مونوکسید 
اکسیژن رگ های خونی می شود و همین باعث انقباض آن ها 
و محدود شدن جریان خون به مناطق آسیب دیده می گردد. 
کاهش اکسیژن همچنین به عنوان یک ترمز برای سیستم 
و  عفونت  رفع  می شود  باعث  و  می کند  عمل  بدن  ایمنی 
بازسازی بافت برای بدن دشوارتر شود. حتی یک سیگار منفرد 
نیز می تواند به طور قابل توجهی بر نتایج بهبودی تأثیر بگذارد 
زیرا سه روز طول می کشد تا سیستم خونی از شر مونوکسید 

کربن خلاص شود.
زخم را تمیز نگه دارید

اگرچه پوست با محیطی کمی مرطوب، بهتر بهبود می یابد، 
اما به نظر می رسد که محل مرطوب، نقطه ای ایده آل برای 
باکتری هایی باشد که می توانند باعث عفونت شوند و روند 
بهبودی را پیچیده تر کنند. تمیز نگه داشتن سطح زخم بدون 
خشک شدن زیاد آن نیز می تواند برای بسیاری از افراد کاری 
دشوار باشد. در مورد زخم های جراحی، این ممکن است 
مستلزم تعویض مرتب پانسمان برای حفظ تمیزی و بهداشت 
باعث  از عفونت  این وجود، جلوگیری  با  محل زخم شود. 

می شود روند بهبودی بهتر شود.
این کارها را با زخم های خود نکنید

نشان  مطالعات  نکنید:  استفاده  موضعی  آنتی بیوتیک 
می دهد که ژل نفتی )وازلین( به اندازه یک پماد آنتی بیوتیکی 

برای زخم های غیرعفونی، مؤثر است.
داروهای ضدعفونی کننده حاوی ید مانند بتادین یا پراکسید 
هیدروژن را بر روی زخم های جزئی نزنید: آن ها برای پوست 

مضر هستند و می توانند بهبودی را به تأخیر بیندازند.

التیام زخم ها با چند توصیه ی ساده؛

چگونگی تسریع جوش خوردن زخم ها
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مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: پیرو جلسات برگزار شده 
و نهایی شدن صورتجلسات، تفاهم نامه همکاری بین بنیاد مسکن و شهرسازی 

و بنیاد شهید و امور ایثارگران به منظور تامین مسکن ایثارگران منعقد می شود.
 حجت الاسلام حسن هنرمند  پیش از ظهر دیروزدر نشست خبری با رسانه های 
استان قم در آستانه سالروز ورود آزادگان و گرامی داشت روز خبرنگار افزود: در 
حال حاضر بیش از ۱۰ هزار ایثارگر استان قم با مشکل مسکن مواجه هستند و با 
عقد تفاهم نامه همکاری که به امضای استاندار قم و ریاست عالی بنیاد شهید وامور 

ایثارگران می رسد، بخش عمده مشکلات ایثارگران مرتفع خواهد شد.
وی اضافه کرد: در زمینه اشتغال نیز پیرو تفاهم نامه های همکاری بین بنیاد و 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در استان نیز با مسئولان مربوطه جلساتی برگزار 

و انعقاد تفاهم نامه همکاری در سطح استان نیز د رحال پیگیری است.  
حجت الاسلام هنرمند اظهار داشت: روزی جامعه ما نیازمند ایستادگی، ایثار 
و از خود گذشتگی انسانهایی بود که امروز با گذشت از جان خویش تندیس ایثار 
و مقاومت هستند، اکنون حداقل توقع برای خدمت به این عزیزان اجرای قوانین 

مربوط به ایثارگران است.
وی اضافه کرد: در حوزه اشتغال حداقل ۲۵درصد سهمیه استخدام دستگاهها 
مربوط به ایثارگران است  و توقع می رود دستگاهها این میزان را رعایت کنند تا در 

راستای خدمت به این نسل افتخار آفرین گام های موثرتری برداشته شود.
وی خاطرنشان کرد: رسالت ما در بنیاد خدمت به خانواده معظم شهدا و ترویج 
فرهنگ ایثار وشهادت است، تاکید داریم این خدمت حتما با تکریم خاندان معظم 
شهدا و ایثارگران همراه باشد و تعامل با دستگاهها را نیز در راستای خدمت هر چه 

بهتر به این قشر ارزشمند دنبال می کنیم.
مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران در پاسخ به خبرنگاری در خصوص برقراری 
آرامش در بنیاد شهید طی ماههای گذشته گفت: این آرامش و رضایت را مدیون 
همدلی و همراهی کارکنان بنیاد که خود از جامعه ارزشمند ایثارگر هستند، می 

دانم.
حجت الاسلام هنرمند تاکید کرد: تلاش کردیم تا تکریم ا ز ایثارگران را در قالب 
طرح سپاس که از دیماه سال گذشته  ۱۰هزار و ۷۵۱ مورد بوده و در قالب ملاقات 

عمومی مدیرکل با ۶۵۰ نفر از جامعه هدف در اداره کل و مناطق پیگیری کنیم.
شناسایی ۱۰ هزار نفر جامعه ایثارگر در معرض آسیب

وی با اشاره به شناسایی ۱۰ هزار نفر جامعه ایثارگر در معرض آسیب گفت: 
با شیوع ویروس کرونا و شناسایی افراد در معرض آسیب از جمله والدین شهدا 
با کهولت سن و جانبازان ۷۰ درصد و شیمیایی تعداد ۱۵۰۰۰بسته بهداشتی 
در منازل جامعه هدف توزیع شد، در این ایام تعداد ۸هزار و ۶۶۸تماس تلفنی 
با خانواده معظم شهدا و ایثارگران به منظور پیگیری مسایل ایشان  برقرار شده 

است.
وی از دیگر اقدامات بنیاد را در حوزه بهداشت و درمان در بخش پایش سلامت 
ذکر کرد وافزود: از دی ماه سال گذشته ۱۰۰۳ نفر در طرح پایش سلامت حضور 

یافتند که بدلیل شیوع این ویروس منحوس ادامه طرح به صورت غیر حضوری و 
تماس تلفنی به منظور پیگیری مسایل درمانی جامعه هدف انجام شد.

حجت الاسلام هنرمند افزود: از دیگر فعالیت های بنیاد در حوزه مددکاری 
است که در این مدت ۱۲۰۳ نفر خدمات تخصصی در حوزه مددکاری فردی را 
در مرکز مشاوره بنیاد دریافت کرده اند. وی ادامه داد: امروز مفتخریم خدمت 
گزار ۶۰۰۰ خانواده معظم شهید، حدود ۱۲۰۰۰ جانباز و ۵۵۷ آزاده هستیم که 
جمعیت ۸۰ هزار نفری را شامل می شوند و علاوه بر این با مهاجر پذیری استان 

هم اکنون خدمت به ۲۰ هزار خانواده ایثارگر میهمان را نیز بنیاد برعهده دارد.
وی ضمن تجلیل از خبرنگاران و گرامی داشت یاد و خاطره شهدای خبرنگار 
گفت: خبرنگاران دیده بان امین، صدیق، تیز بین و نکته سنج  در جامعه هستند و 
انتظار می رود ما را در راستای تکریم هر چه بهتر خانواده معظم شهدا و ایثارگران 

با بیان انتقادات و پیشنهادات سازنده همراهی کنند.
حجت الاسلام هنرمند تاکید کرد: خبرنگاران مروجان واقعی فرهنگ ایثار و 
شهادت هستند و در این راستا نقش تاثیر گذاری دارند و لذا توقع داریم ستون 
های ثابتی را در رسانه به امر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت اختصاص دهند چرا که 
تا زمانی که این فرهنگ زنده است دستاوردهای شهدا که همانا عزت و استقلال 

جامعه اسلامی است حفظ می شود.
وی همچنین با گرامی داشت سالروز ورود آزادگان به میهن اسلامی گفت: 
امسال تلاش داریم با رعایت پروتکل ها و با وجود عدم امکان برگزاری مراسم،  با 

همراهی آزادگان بزرگداشت این روز را برنامه ریزی نماییم.
در پایان این مراسم از خبرنگاران حاضر در جلسه تقدیر بعمل آمد و خبرنگاران به 
همراه مدیرکل ، اعضای شورای معاونان و مدیران بنیاد با حضور بر سر مزار شهدا 
و شهید خبرنگار استان "محمد مهدی شریفی" با شاخه های گل و گلباران مزار 

شهدا را عطر افشانی و گلباران کردند.  

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی وهنری مساجد استان قم :

۴۰ هزار نفر درکانون های مساجد قم
 عضو هستند

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی وهنری مساجد  استان قم گفت: 
حدود ۴۰ هزار نفر در ۴۱۷ کانون فرهنگی هنری مساجد قم در قالب سامانه 

جامع بچه های مسجد ساماندهی و ثبت نام شده اند.
حجت الاسلام و المسلمین سعید روحانی با اشاره به انتخاب این استان 
به عنوان پایتخت فرهنگی و هنری مساجد ایران گفت: کانون های فرهنگی 
مساجد قم در کشور الگو و فعالیت های گسترده و متنوع این کانون های همواره 

جریان ساز بوده است.
وی گفت: قم در نخستین رویداد ملی فرهنگی هنری مساجد ایران )فهما( به 
دلیل دارا بودن کانون های فرهنگی و هنری تخصصی و فعالیت های گسترده و 

موثر این کانونها به عنوان پایتخت فهما در کشور انتخاب شد.
روزی،  شبانه  تلاش های  مرهون  موضوع  این  داشت:  اظهار  روحانی 
برنامه ریزی و رصد منظم فعالیت های کانون های فرهنگی هنری مساجد قم 
در رشته های مختلف بود. وی با اشاره به ظرفیت های عظیم فرهنگی و دینی 
قم افزود: کار تشکیلاتی و نگاه تکلیف مدارانه نیاز اساسی فعالیت در حوزه 
فرهنگی و هنری است که تشکیلات کانون های فرهنگی هنری استان در این 

راستا اصلاح شد.
روحانی، افزود: توانمندسازی مسئولان و کادر کانون های فرهنگی و هنری 
مساجد قم، شبکه سازی میان کانون ها و مساجد و همچنین تاثیرگذاری بر 
فضای بیرون از مساجد به عنوان مهمترین سرفصل های اجرا شده برای ارتقای 

اثرگذاری کانون های فرهنگی و هنری مساجد بوده است.
 وی گفت: کانون های فرهنگی هنری مساجد بستری مناسب برای اجرای 
برنامه های مختلف فرهنگی، آموزشی، هنری و اجتماعی است که به منظور 
بهره گری از این ظرفیت تفاهم نامه های مختلفی میان این ستاد و دستگاه های 
مختلف به امضا رسیده است. روحانی، گفت: بهره مندی از ظرفیت طلاب علوم 
دینی اعزام آنها به کانون های فرهنگی هنری مساجد، اعزام مربی هنری به 
کانون ها، تشکیل خانه تئاتر و همچنین برگزاری اردوهای ویژه و هدفمند برای 
ارائه سبک نوین مسائل آموزشی و معرفتی از دیگر اقدام های ممتاز و برجسته 

کانون های فرهنگی و هنری مساجد قم است.
 وی با اشاره به برنامه ریزی گسترده برای توسعه سرود و تئاتر در مساجد 
قم ادامه داد: برگزاری جلسات همفکری و مشورت پیشکوستان و همچنین 
تشکیل ۲ انجمن تئاتر و سرود در کانون های فرهنگی هنری استان موجب شد 

تا تعداد گروه های سرود و تئاتر در مساجد قم ۱۰ برابر افزایش یابد.
   ۱۷ مردادماه جاری  طی آیینی با حضور  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
، تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( استاندار قم نماد پایتخت فرهنگ  
و هنر مساجد ایران موسوم به فهما در حرم کریمه اهل بیت در قم رونمایی شد.
۲۵ هزار و ۵۴۲ کانون فرهنگی هنری در سامانه بچه های مسجد در سراسر 
کشور ثبت شده است که در این کانون ها بیش از ۲ میلیون و ۳۴۶ هزار تن 

فعالیت می کنند.

معاون آموزش وپرورش استان قم:

زیرساخت مدارس قم برای آموزش 
مجازی فراهم است

معاون آموزش ابتدایی آموزش وپرورش استان قم گفت: زیرساخت مورد نیاز 
برای آموزش مجازی در سال تحصیلی آینده در همه مدارس این استان فراهم 

است.
مریم سادات پناهنده   افزود: تمام مدارس قم مجهز به امکانات به روز برای 
تدریس مجازی معلمان است، حتی در مدارس روستایی نیز از نظر امکانات و 

تجهیزات مشکلی وجود ندارد.
وی اضافه کرد: از سوی دیگر، با توجه به این که مناطق صعب العبور درقم 
وجود ندارد و بافت روستاهای این استان کوهستانی نیست، تمام شهرها و 
روستاها مجهز به اینترنت است. وی با بیان این که دورترین روستاها نیز از نعمت 
اینترنت برخوردارند، ادامه داد: متاسفانه برخی خانواده ها به دلایلی از جمله 

ضعف اقتصادی،  امکان تهیه گوشی هوشمند، لپ تاپ یا رایانه ندارند
پناهنده بیان کرد: با توجه به تجربه ای که در سال گذشته کسب شد، وضعیت 
تمام دانش آموزان بررسی شد و در حال حاضر اسامی دانش آموزانی را که امکان 

دسترسی به اینترنت ندارند و در سامانه شاد عضو نیستند را در اختیار داریم.
وی افزود: امسال نیز همانند سال گذشته برای دانش آموزانی که دسترسی به 

اینترنت ندارند درس نامه تولید و تا دورترین نقطه  ارسال خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: دوره های آموزشی و کارگاه های ویژه همکاران فرهنگی 
در طول تابستان برگزار شده و توانمندی آموزش مجازی همکاران ارتقا یافته 

است.
معاون آموزش وپرورش قم تصریح کرد: اگر در آغاز سال تحصیلی وضعیت 
استان قم زرد یا نارنجی باشد و قرار باشد دانش آموزان با رعایت پروتکل های 

بهداشتی بتوانند در کلاس ها حاضر شوند،  شرایط کاملا مهیاست.
وی گفت: در هر صورت هر چه تمام تلاش را انجام دهیم و شرایط را فراهم 
کنیم،  اما تدریس مجازی جای تدریس چهره به چهره را نمی گیرد به ویژه در 
دوره ابتدایی که دوره آموزش مهارت های زندگی است و  نیاز است دانش آموز با 

معلم روبه رو باشد و مهارت ها را به صورت عملی یاد بگیرد.
جمعیت دانش آموزی قم در سال تحصیلی گذشته حدود ۲۶۵ هزار نفر بود 

که در ۶۶۵ مدرسه با ۶ هزار و ۷۸۳ کلاس درس ساماندهی شده بودند.

معاون آبفای استان قم عنوان کرد:

افزایش رضایتمندی در جامعه با بهبود 
روش های ارائه خدمات

معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان بهبود روش های 
ارائه خدمات آبفا به مردم را منجر به افزایش رضایتمندی در جامعه دانست.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، دوره آموزشی نحوه 
ارائه خدمات آبفای استان به شهروندان ویژه کاربران دفاتر پیشخوان دولت، 

کاربران امور شهرهای تابعه و کاربران سامانه ۱۲۲ برگزار شد.
معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان در ابتدای این 
دوره آموزشی در سخنانی با اشاره به ارتباط مستقیم دفاتر پیشخوان دولت با 
مردم، یادآور شد: بهبود فرایندها در این دفاتر منجر به افزایش رضایتمندی از 

خدمات آبفا در جامعه خواهد شد.
وی با تاکید بر اهمیت خدمت رسانی در دفاتر پیشخوان دولت به مردم، 
آبفا خبر داد و گفت: دفاتر  این دفاتر در حوزه خدمات  ارزیابی عملکرد  از 
پیشخوانی که در حوزه خدمات رسانی به مردم دارای عملکرد مطلوب تری 

باشند مورد تقدیر قرار می گیرند.
پیر حاجاتی" همچنین یکپارچه سازی شرکت های آب و فاضلاب  "جواد 
شهری و روستایی را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: بر همین اساس 
سامانه مشترکین در امور شهری و روستایی نیز به صورت یکپارچه درآمد و 

امکان خدمات رسانی به همه مردم استان در آن فراهم شده است.
در ادامه این دوره آموزشی که با حضور ۲۳ نفر از کاربران دفاتر پیشخوان، 
دفاتر شهرهای تابعه و سامانه ۱۲۲ و با رعایت شیوه ها نامه های بهداشتی و 
فاصله گذاری اجتماعی برگزار شد، محمدرضا غلامی رئیس اداره مشترکین 
خاص و بازرس دفاتر پیشخوان، محمدرضا بهمنی مدیر دفتر خدمات مشترکین 
و مهدی غلامی مدیر امور خدمات مشترکین منطقه پردیسان به صورت جداگانه 

مباحث آموزشی خود را پیرامون حق انشعاب، آب بها و فرایندها ارائه کردند.
یادآور می شود این دوره آموزشی بر اساس مصوبه کمیته صیانت از حقوق 
شهروندی شرکت آب و فاضلاب استان قم برگزار و در پایان برای شرکت کنندگان 

گواهی آموزشی صادر شد.

رییس اداره حقوقی راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم اعلام کرد :

افزایش 28 درصدی رسیدگی به تخلفات 
رانندگان و شرکت های حمل ونقلی

قم  گفت :طی  استان  ای  ونقل جاده  و حمل  راهداری  اداره حقوقی  رییس 
چهارماهه نخست سالجاری درمجموع ۵۵ جلسه کمیسیونهای مواد ۱۱ و۱۲) 
رسیدگی به تخلفات رانندگان و شرکتهای حمل ونقل جاده ای ( دراستان قم 
تشکیل شده که درمقایسه با مدت مشابه سال گذشته ) ۴۳ جلسه ( ازرشد ۲۸ 

درصدی برخودار می باشد .
حسین اعتمادی  اظهارداشت :از مجموع ۵۵ جلسه متشکله کمسیونهای مواد 
۱۱ و۱۲ ، افزون بر ۳۸ مورد متعلق به کمیسیون ماده ۱۱ ) رسیدگی به تخلفات 
رانندگان ( و ۱۷ مورد جلسه دیگر متعلق به تشکیل کمیسیون ماده ۱۲ ) رسیدگی 

به تخلفات شرکتهای حمل ونقل جاده ای ( بوده است .
اعتمادی تعداد جلسات متشکله کمیسیونهای مواد ۱۱ و۱۲ طی مدت مشابه 
درسال گذشته را ۴۳ مورد دانست و تصریح کرد : با توجه به آمار مقایسه ای تعداد 
جلسات متشکله کمیسیونهای مذکور درسال گذشته ، شاهد افزایش ۲۸ درصدی 

تعداد جلسات برگزار شده درسال ۹۹ می باشیم . 
وی با یادآوری این مهم که گرچه به دلیل اپیدمی ویروس کرونا که موجب کاهش 
چشمگیر سفرهای برونشهری توسط ناوگان عمومی جاده ای گردیده عنوان کرد : 
با توجه به تمهیدات به عمل آمده و توسعه و ارتقا زیر ساختهای رسیدگی به شکایات 
دریافتی ، شاهد تسریع در فرآیند رسیدگی به تخلفات بخش حمل ونقل جاده ای 

درسطح استان بوده ایم .
اعتمادی درادامه به نحوه اطلاع از تخلفات رانندگان و شرکتهای حمل ونقل جاده 
ای پرداخت و اظهارداشت : غالب تخلفات صورت گرفته به دوطریق دریافت و احصا 
میگردد ، نخست از طریق دریافت شکایات مردمی ) حضوری ، تلفنی ، اینترنتی ( و 
دیگر توسط کارشناسان ناظر و بازرسین حوزه معاونت حمل ونقل اداره کل متبوع که 

با حضور محسوس و نامحسوس نسبت به این امر اقدام می نمایند .
رییس اداره حقوقی راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم بیشترین میزان 
تخلفات رسیدگی شده توسط کمیسیونهای ماده ۱۱ ) تخلفات رانندگان ( را حمل 
بار بدون بارنامه ، نداشتن تجهیزات ایمنی خودرو ، اضافه تناژ، برخورد نامناسب 
راننده ، حمل بار تجاری با اتوبوس و ....را دانست و اضافه کرد : بیشترین میزان 
تخلفات رسیدگی شده درکمیسیون ماده ۱۲ ) رسیدگی به تخلفات شرکتهای حمل 
و نقل جاده ای ( نیز شامل عدم نظارت مدیر فنی بر تجهیزات ایمنی ناوگان عمومی 
) بررسی آج لاستیکها ، کپسول اطقا حریق ، سالم بودن شیشه ها ، کمربند ایمنی 
و ...( سو استفاده از کارت هوشمند راننده ، برخورد نامناسب پرسنل با مسافرین ، 
صدور صورت وضعیت فاقد کدرهگیری و صدور صورت وضعیت فاقد چک لیست 

مدیریتی ، دریافت کمیسیون اضافی از رانندگان ..بوده است .
اعتمادی ضمن تاکید بر پی گیری شکایات و مطالبات جدی کاربران جاده ای 
خاطر نشان ساخت : تلفن ۱۴۱ مرکز مدیریت راهها درتمامی اوقات شبانه روز آماده 

دریافت شکایات می باشد .
وی درخاتمه افزود :  کارشناسان گشت بازرسی  این اداره کل درقالب تیم های 
نظارتی به صورت محسوس و نامحسوس بررفتار ترافیکی رانندگان و نحوه ارائه 
خدمات موضوعه به کاربران جاده ای نظارت ودرصورت مشاهده هرنوع تخلف 

مراتب جهت پی گیری و اعمال قانون به مراجع ذی صلاح اطلاع رسانی میگردد. 
 

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم :
دهکده اقتصاد مقاومتی در قم احداث می شود

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم از احداث دهکده اقتصاد مقاومتی در 
قم خبر داد و گفت: زیرساخت ها را فراهم می کنیم تا نیروهای جهادی و بسیجی در 

این مکان کار کنند.
محمود داود آبادی  در گفت و گویی اظهار داشت: کار مردم در مجموعه قرارگاه 
پیشرفت و آبادانی توسط خود مردم انجام می شود و این قرارگاه به عنوان موتور 

محرکه به دنبال آبادانی در مناطق شهری و روستایی به ویژه نقاط محروم است.
مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با بیان اهمیت رسانه و نقش آن در 
رشد و توسعه کشور افزود: به فرموده مقام معظم رهبری از سپاه یک سپاه کارآمد 
نمی خواهیم بلکه یک سپاه موفق می خواهیم که این مهم تنها با هم افزایی و همدلی 

اتفاق می افتد.
وی رسانه را موتور محرکه جامعه دانست و گفت: عمل به موقعی که مقام معظم 
رهبری بر آن تأکید دارند با پول و ارزش های مادی قابل قیاس نبوده و هیچ عاملی 

حتی مشکلات مادی از ارزش های کار رسانه نمی کاهد.
داود آبادی ابراز کرد: گاهی اوقات مسئولی براثر غفلت، ناآگاهی و یا تعمدی حوزه 
کار خود را رها می کند که در اینجا نقش اصحاب رسانه و صاحبان قلم پررنگ تر از 
همیشه بوده و می توانند با نقطه زنی های دقیق کسانی که شایسته خدمت هستند 

را در رأس امور قرار دهند.
جانشین قراگاه پیشرفت و آبادانی سپاه استان قم ادامه داد: به فرموده مقام 
درهرصورت  است،  مردم  به  خدمت  آمریکا  با  مبارزه  بزرگ ترین  رهبری،  معظم 
خدمت رسانی وظیفه سنگینی است که مجموعه رسانه بر عهده داشته و می تواند 

به موقع وارد میدان عمل شده و اقدام کند.
وی با بیان اینکه تعامل و همکاری سازمان بسیج سازندگی استان قم با مدیران 
اجرایی استان در بالاترین سطح بوده است، تصریح کرد: تا الآن با پیگیری های 
انجام شده اتفاقات خوبی در نقاط شهری و روستایی به ویژه مناطق محروم افتاده و 
تعاملات خوبی داشته ایم که در صورت قطعی شدن تک تک برنامه ها را اطلاع رسانی 
خواهیم کرد. مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم مطرح کرد: دهکده اقتصاد 
مقاومتی یکی از برنامه هایی بوده که در آینده نهایی می شود تفاهم نامه این پروژه به 
منظور حمایت و پشتیبانی از پروژه با سازمان مدیریت و برنامه ریزی بسته شده تا این 
طرح جزو پروژه های اقتصاد مقاومتی شود زیرساخت ها را فراهم می کنیم تا نیروهای 

جهادی و بسیجی در این مکان کار کنند.
داوود آبادی ابراز کرد: سازمان بسیج سازندگی استان قم آماده کمک و همکاری 
نیروگاه های  نصب  زمینه های  در  و  بوده  استان  خبرنگاران  و  رسانه  اصحاب  با 
بزرگ  و  کوچک  کارگاه های  راه اندازی  و  کشاورزی  کارهای  انجام  خورشیدی، 
می تواند کمک کننده باشد؛ به این صورت که تعدادی از اصحاب رسانه به نمایندگی 
انتخاب شوند و سایرین هم کار پشتیبانی را انجام دهند و افراد انتخاب شده در 
بخش های ذکرشده فعالیت داشته باشند. مسئول سازمان بسیج سازندگی استان 
قم در پایان خاطرنشان کرد: می توان در قالب تعاونی ها برای درآمدزایی اصحاب 
رسانه کارهایی انجام داد، همچنین خبرنگاران می توانند صندوق قرض الحسنه 

مشترک داشته باشند که بسیاری از مشکلات این قشر از جامعه حل خواهد شد.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم؛

باغ پرندگان قم به  زودی تکمیل می شود
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت:پروژه باغ 
پرندگان از حیث عمرانی و تاسیسات و فضای سبز در حال تکمیل است، امیدواریم 

به زودی با تکمیل آن، پروژه امسال در اختیار شهروندان قرار گیرد.
روح الله امراللهی اظهارداشت : افق برنامه های مدیریت شهری در این دوره شورا 
معطوف به تکمیل شبکه معابر و کالبد فضای شهر شده است تا اعضای شورا بتوانند 

بخشی از عقب افتادگی های شهر را در حوزه عمران شهری تکمیل کنند.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم با بیان پروژه های 
متنوع و متفاوت حوزه عمران شهری در تمامی مناطق شهر تصریح کرد: این پروژه ها 

شامل زهکشی ها، نهرها، جداول و آسفالت معابر می شود.
امراللهی به مراحل تکمیل پروژه باغ پرندگان اشاره و تصریح کرد: این پروژه از 
حیث عمرانی و تاسیسات و فضای سبز در حال تکمیل است، امیدواریم به زودی با 

تکمیل آن، پروژه امسال در اختیار شهروندان قرار گیرد.
 رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه برای 
تکمیل پروژه های شاخص مناطق شهری قم هزینه های چند ده میلیاردی و گاهاً 
چند صدمیلیاردی نیاز است، ادامه داد: بالغ بر ده پروژه شاخص در حوزه عمران 
شهری داریم که پروژه باغ پرندگان، ورودی شهر به محور جعفریه و بلوار فردوسی 

تقاطع غیرهمسطح فردوسی با بلوار پیامبر اعظم )ص( از جمله آن ها هستند.

اجتماعی

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم :
10 هزار ایثارگر استان قم با مشکل مسکن مواجه هستند 

رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم 
تخلفات ساختمانی را چالش جدی ساخت و ساز در قم 
برشمرد وگفت: افزایش چشمگیر قیمت زمین موجب 

شده تا بروز تخلفات در این بخش در قم افزایش یابد.
امین مقومی در گفتگو با خبرنگاران، یکی از نیازهای 
امروز جامعه را مسکن برشمرد و اظهار داشت: در این 
بخش در سال های اخیر عقب ماندگی هایی داریم که 
اجرای طرح اقدام ملی مسکن برای جبران بخشی از 
این عقب افتادگی است، هر چند که به نظر می رسد 
هنوز  شهرسازی،  و  راه  وزارت  جز  به  ملی،  سطح  در 
دیگر دستگاه های اجرایی به صورت جدی مشارکت 
و پشتیبانی موثری از طرح نداشته اند و در این زمینه 
وزارت راه و شهرسازی نیازمند همراهی تمامی نهادهای 
مسئول و کار جهادی است. وی افزود: مجلس شورای 
اسلامی نیز در راستای مهار قمیت مسکن طرح اخذ 
و طرح دوفوریتی جهش  از خانه های خالی  مالیات 
تولید مسکن را دنبال می کند که به نظر می رسد اینگونه 
در  ها  افتادگی  عقب  جبران  برای  تواند  می  اقدامات 
این بخش موثر باشد. رییس سازمان نظام مهندسی 
ساختمان قم ادامه داد: این سازمان همانگونه که در 
طرح مسکن مهر با ارائه خدمات ویژه و همکاری لازم 

ورود جدی داشته است، در طرح اقدام ملی مسکن نیز 
در حوزه های طراحی،  نظارت و اجرا مشارکت خواهد 
داشت و در کنار دولت خواهد بود، ضمن اینکه در سطح 
ملی، توجه ویژه به تاسیسات زیربنایی و  روبنایی از هم 
اکنون باید دستور کار قرار گیرد و این طرح می تواند 
فرصت مناسبی برای تقویت حمایت از کالاهای داخلی 
بوده و به اشتغال کمک موثری داشته باشد. وی موضوع 
تخلفات ساختمانی را چالش جدی ساخت و ساز در 
زمین  قیمت  چشمگیر  افزایش  افزود:  و  برشمرد  قم 
موجب شده تا بروز تخلفات در این بخش در قم افزایش 
یابد. رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان قم بیان 
داشت: موضوع جلوگیری از تخلفات ساختمان بحث 
ابتدای  از همان  پروانه  مهمی است که مراجع صدور 
امر با ارسال گزارش تخلفات از سوی مهندسان ناظر 
می بایست نسبت به توقف ادامه فعالیت پروژه اقدام 
کنند که متاسفانه هم اکنون اینگونه نیست و همین 
نکته به کمک دیگر عوامل موجب می شود تا مالک 
نقشه دیگری را به مرحله اجرا برساند. وی گفت: عمده 
ها  پیشروی  بحث  قم  استان  در  ساختمانی  تخلفات 
است که در این زمینه می بایست همانند گذشته که با 
تخلف اضافه طبقات برخورد جدی شد و موجب کاهش 

گردید، با این تخلف نیز اینگونه برخورد شود. مقومی 
در خصوص کمیسیون ماده ۱۰۰ قانون شهرداری نیز 
بیان داشت : متاسفانه ماده ۱۰۰ محل درآمدی برای 
مراجع صدور پروانه شده است که در سال های اخیر قوه 
قضاییه و همچنین دولت برای حذف دریافت این جریمه 
ها و ساماندهی و اصلاح این قانون اتفاق نظر دارند که 
این فرصت می تواند راهکارهای مناسبی را در برخورد 
با تخلفات که موجب تغییر در فرهنگ و تشدید آسیب 
های ناشی از آن میشود ایجاد نماید. رییس سازمان 
نظام مهندسی ساختمان قم در ادامه با بیان اینکه در 
ماه های اخیر، شیوع ویروس کرونا تمامی شئون زندگی 
فردی و اجتماعی افراد و جامعه را دچار تغییراتی کرده 
که البته از کنار برخی از اتفاقات خوبی که در این ایام 
ادامه داد:  به راحتی عبور کرد  نباید  نیز  پررنگ شده 
گسترش فعالیت های جهادی در بین اقشار مختلف در 
راستای تحقق همدلی مومنانه که مورد تاکید مقام معظم 
رهبری )مدظله العالی( بوده در این ایام چشمگیر بود و 
مهندسان استان قم نیز در این عرصه ها مشارکت فعالی 
داشتند. وی با اشاره به فعالیت های صورت گرفته از 
سوی سازمان در ایام شیوع ویروس کرونا گفت: در اختیار 
قرار دادن مجموعه فرهنگی ورزشی خانه مهندس برای 
استقرار بیمارستان صحرایی ارتش جمهوری اسلامی 
نوبت مانور همدلی مومنانه در  برپایی چندین  ایران، 
مناسبت های مختلف، تهیه تجهیزات پزشکی مورد 
از  تعدای  جهادی  حضور  و  استان  درمانی  کادر  نیاز 
مهندسان در پشتیبانی فنی بیمارستان ها و تکمیل 
بیمارستان امیرالمومنین )ع( بخشی از فعالیت های 
سازمان نظام مهندسی ساختمان استان و اعضای این 
سازمان در دوران شیوع ویروس کرونا بوده است. مقومی 
بیان داشت: سازمان نظام مهندسی ساختمان استان 
قم از سال ۹۰ گسترش خدمات الکترونیکی خود به 
مهندسان و شهروندان را در قالب طرح جامع خدمات 
الکترونیک در اولویت کاری قرار داد که در اسفندماه 
سال گذشته همزمان با شیوع ویروس کرونا در استان 
سامانه کنترل الکترونیک نقشه نیز فعالیت خود را آغاز 
کرد و در این ایام نیز خدمات به صورت غیرحضوری به 

مردم ارائه می شد .

رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم مطرح کرد :
تخلفات ساختمانی چالش جدی ساخت و ساز در قم 

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، معیشت پایدار، بهداشت و درمان و فراغت را سه 
ضلع جدی حوزه تعاون و احسان در ماه های محرم و صفر عنوان کرد و بر ضرورت 

پرداختن به مناسک سازی پایدار در کنار معیشت روزمره نیازمندان، تاکید کرد.
سیدعباس صالحی روز سه شنبه در هفتصد و چهل و ششمین نشست شورای 
فرهنگ عمومی کشور با دستور جلسه »ارتقای فرهنگ تعاون و احسان« با تبریک 
دهه ولایت گفت: از زمان شیوع کرونا موضوع رزمایش همدلی مومنانه هم آغاز 

شده و در آستانه محرم و صفر باید این همدلی تداوم یابد.
از جمله موضوعات  از مسائل کشور  ادامه داد: شیوع کرونا در بسیاری  وی 
اقتصادی فرهنگی و اجتماعی تاثیر گذاشته و محرم و صفر فرصت مناسبی است 
تا از آن برای رفع و کاهش برخی از این مشکلات بهره ببریم زیرا این دو ماه همیشه 
کانونی برای اتفاقات مهم سیاسی، اجتماعی و ... کشور بوده و قدرت ذخیره دارد 

و در شرایط کنونی کشور می توان از آن بهره برداری کرد.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی همچنین با اشاره به وجود پایگاه های مختلف 
تعاون و احسان در کشور  ادامه داد: باید به این پایگاه ها توجه داشت. برخی از این 
پایگاه ها کار را از قبل شروع کرده اند مانند بنیاد مستضعفان، سازمان بهزیستی، 
بسیج و ... . گروه دیگر مانند هیئات، سمن ها، کانون های ورزشی و ... هستند 
و گروه سوم افرادی هستند که به طور طبیعی در محرم و صفر خیرات و نذوراتی 

داشته اند و در این پایگاه ها فعال هستند.
وی افزود: در آستانه آغاز سال تحصیلی هستیم و می توان در حوزه های معیشت، 
هدایا، لوازم بهداشتی و ... از محرم و صفر برای رسیدگی به کودکان دانش آموز 

نیازمند بهره بیشتری ببریم و به طرف حوزه های پایدارتر در این زمینه برویم که 
چطور در ماه های محرم و صفر فرصت ها را به سمت معیشت های پایدارتر مانند 
تهیه مسکن و ایجاد شغل سوق دهیم و در این ماه ها هم دستگاه های اجرایی و هم 

گروه ها و افراد به این سمت روی آورند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، در عین حال تصریح کرد : برای رسیدن به این 
مسیر نیاز به موضوع سازی و ایده پردازی داریم و این ایده ها را می توان فرصتی 
دانست و امسال کرونا هم می تواند مناسک جدید ایجاد کند که باید به آن توجه 
داشت. وی ادامه داد: بعد از معیشت پایدار، حوزه بهداشت ضلع دیگری است که 
باید در محرم و صفر به آن توجه داشته باشیم. به این معنا که ضلع دیگر تعاون محرم 
و صفر را بهداشت و درمان قرار دهیم. ضلع سوم هم فراغت و نشاط اجتماعی است 

که توجه به آن ضروری است.
وی تاکید کرد: بنابراین سه ضلع معیشت پایدار، بهداشت و درمان و فراغت سه 
ضلع جدی حوزه تعاون و احسان در ماه های محرم و صفر است که لازم است 

دستگاه های مختلف ایده های خود را در این زمینه ارائه دهند.
صالحی در بخش دیگری بر توجه به عزت مندی کسانی که از تعاون و احسان 
بهره مند می شوند تاکید کرد و گفت: تعاون و احسان باید با عزت مندی کسانی 
که از آن بهره می برند و همچنین عزت کشور همراه باشد. این احسان نباید با 
درماندگی کشور همراه باشد. بنابراین مدل سازی اینکه در مسیر تعاون و احسان 
هم عزت کسانی که از آن بهره می برند و هم عزت کشور حفظ شود، ضروری 

است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

معیشت پایدار را مناسک سازی کنیم
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اقتصادی

 در حالی شمارش معکوس برای اعلام محتوای طرح گشایش اقتصادی 
آغاز شده است که بسیاری از کارشناسان محتوای آن را مرتبط با پیش فروش 

نفت به مردم می دانند .
 بررسی سخنان مسولان دولتی نشان می دهد تغییراتی در حوزه اقتصادی 
در راستای بهبود وضعیت در راه است. سال ۱۳۹۹ در حالی آغاز شد که ایران 
جدا از تنگنای همیشگی ناشی از تحریم های ضد انسانی آمریکا، حالا با 

بحرانی تازه نیز روبرو بود، بحران کرونا.
 این بحران همه گیر که تمام جهان را تحت فشار قرار داده است، حالا در 
ابعادی وسیع تر اقتصاد تحریم شده ایران را با مشکلاتی عدیده روبرو کرده 
برای تمامی  اتفاقی است که  است. بسته شدن مرزها و کاهش صادرات 
با  که  ایران  اقتصاد  برای  اتفاق  این  اما  است  داده  رخ  جهان  کشورهای 
تحریم های نفتی روبروست بیانگر آن است که شرایط برای کسب درآمدهای 

ارزی با مشکل ویژه روبروست .
 هر چند دولت تدابیر ویژه ای را برای بازگشت ارز حاصل از صادرات غیرنفتی 
اندیشیده است اما در عین حال همچنان وضعیت ورود ارز به دلیل تحریم های 

بانکی و ... با مشکلاتی خاص روبروست .
 حالا اما سران قوا طرحی را تدارک دیده اند که به طرح گشایش اقتصادی 

موسوم است .
 اصل داستان اما چیست؟

با این پرسش درباره   روزدوشنبه وقتی همتی، رییس کل بانک مرکزی 
محتوای طرح روبرو شد ترجیح داد پاسخی کلی را رسانه ای کند .وی گفت: 
در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی موضوع طرح گشایش اقتصادی 

مطرح خواهد شد و مورد بررسی قرار می گیرد.
همتی با تاکید بر این که هنوز ابعاد کارشناسی این طرح مورد بررسی قرار 
نگرفته است، تاکید کرد: پیش از بررسی ابعاد کارشناسی این موضوع در 
جلسه امروز، نتایج آن به اطلاع عموم خواهد رسید.وی به گفتن این نکته 
بسنده کرد که این طرح بایستی در ارتباط با مدیریت نقدینگی و تامین مالی 

باشد.
 در اولین ساعات اعلام این طرح از سوی رییس جمهوری، بسیاری از 
کارشناسان اعلام کردند محتوای این طرح مرتبط با پذیرش FATF است 
. حسین سلاح ورزی نائب رییس اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد شایعه شده 
محتوای این طرح مرتبط با پذیرش FATF است و سپس با اشاره به اینکه 
این گره با دست باز می شد، اعلام کرد باز کردن گرهی که با دست باز می شد 
با دندان ، حالا به گشایش اقتصادی تعبیر می شود . اشاره وی به کسانی 

بود که بر خلاف خواسته دولت و مجلس مانع از تصویب این طرح در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام شدند.

 این گمانه زنی حرف و حدیث ها را بالا برد به طوری که حمید حسینی تاکید 
کرد این گشایش نمی تواند مرتبط با FATF باشد چرا که بعید است مخالفان 

از مواضع خود عقب بنشینند.
 علیرضا معزی، معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری اما 
تعبیری جالب تر را در این خصوص به کار برد و در توییتی نوشت »گرچه خبر 
مهم اقتصادی که رییس جمهور از آن سخن می گوید درباره  لوایح مرتبط با 
FATF نیست، اما ای کاش آنها که برخلاف نظر دولت و مجلس وقت، راه را 
بر آن بستند، دریابند که در گمانه زنی فعالان اقتصادی و شهروندان، تصویب 
لوایح چهارگانه و جای نداشتن در لیست سیاه FATF، »گشایش اقتصادی« 

محسوب می شود«.
این چنین بود که کم کم پرونده گمانه زنی درباره اف ای تی اف بسته شد تا 
در سخت ترین شرایط ایران همچنان در لیست سیاه اف ای تی اف باقی بماند 
اما برخی از دستیابی به توافقاتی برای آزاد شدن پول های بلوکه شده ایران در 

بانک های خارجی سخن گفتند.
برخی کارشناسان با استناد به اینکه توافقاتی با کره جنوبی و ... برای 
آزادسازی پول های بلوک شده حاصل شده است اما این گزینه با توجه به 

شرایط موجود چندان محلی برای گمانه زنی نبود .
همه گزینه ها در یک سبد

" تزریق ارز به بازار"، "پیش فروش نفت به مردم"، "عرضه گسترده سهام 
شرکت های دولتی در بازار سرمایه"، "افزایش یارانه و تغییر شیوه پرداخت"، 
همگی گزینه هایی هستند که در فضای مجازی و رسانه ها به عنوان محتوای 
طرح گشایش اقتصادی مطرح شده است اما در میان همه این ها فروش نفت 
به مردم از شانس بالاتری برخوردار است خصوصا آنکه حسین مرعشی، فعال 
شناخته شده عرصه اقتصاد و سیاست در فیلمی درباره محتوای این طرح 
توضیح می دهد و این فیلم این روزها در شبکه های مجازی دست به دست 
می شود. وی دراین فیلم کوتاه منتشر شده پیشنهاد می دهد دولت نفت را با 
سررسید سه ساله به مردم بفروشد و در مقابل آن سکه و ارز خارجی )دلار یا 
یورو( دریافت کند. تاکید مرعشی بر این است که با این کار، بخشی از ارز و 
سکه موجود در جامعه جمع می شود و یک سال می توان اقتصاد ایران را اداره 
کرد.  حمید حسینی نیز معتقد است با توجه به اینکه قیمت نفت در بازار رو به 
افزایش است و پیش بینی می شود تا سال ۲۰۲۰ به محدوده ۵۵ دلار برسد، 
خریداران می توانند سودی تضمین شده داشته باشند . هنوز این موضوع 
به طور رسمی از سوی مقامات اقتصادی اعلام نشده اما استقبال بازارها از 
سخنان رییس جمهوری و ریزش قیمت ها در بازار ارزو سکه از یک سو و قفل 
شدن خرید و فروش در بازار مسکن و خودرو و ورود این بازارها به فاز انتظار 

می تواند موید این نکه باشد که تغییراتی در حوزه اقتصاد در راه است.

محتوای طرح ویژه سران قوا برای اقتصاد چیست؟ 

با ارسال نامه جهانگیری به 3 وزارتخانه؛شمارش معکوس برای اعلام نهایی طرح گشایش اقتصادی

برخورد با گرانفروشی اپراتورها با اجازه 
دولت تشدید شد

 معاون اول رئیس جمهوری در نامه ای به وزارتخانه های ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، اقتصاد و دارایی، اطلاعات و سازمان برنامه و بودجه کشور اجازه 
داده تا براساس مصوبه جدید رگولاتوری برای برخورد با گران فروشی اپراتورها، 

با شرکت های متخلف در این زمینه برخورد کنند.
»اسحاق جهانگیری« روز سه شنبه در نامه ای اعلام کرد برخورد با گرانفروشی 

اپراتورها در دستور کار قرار گرفته است.  
در این نامه با اشاره به جلسه هیات وزیران در ۱۵ مردادماه به پیشنهاد 
مشترک وزارتخانه ارتباطات، اقتصاد، اطلاعات سازمان برنامه بودجه و به 
استناد ماده واحده قانون اجازه تعیین و وصول حق امتیاز فعالیت بخش 
غیردولتی در زمینه پست و مخابرات )مصوب ۱۳۹۲( اجازه برخورد وزارت 

ارتباطات با گرانفروشی اپراتورها را داده است.
اسحاق جهانگیری با مخاطب قرار دادن وزارت خانه های ارتباطات، اقتصاد، 
اطلاعات و سازمان برنامه و بودجه کشور و استناد به مصوبه ۳۰۴ تاکید کرده 
ارائه  که سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی می تواند دارنده پروانه 
خدمات ارتباطی و فناوری اطلاعات را در صورت عدم رفع تخلف از مقررات 
تعرفه ای، ظرف مدت ۴۸ ساعت از زمان ابلاغ به دارنده پروانه و تا زمان رفع 
کامل تخلف به ازای هر روز تاخیر در رفع هر تخلف، تا سقف یک دهم درصد 
از درآمد ناخالص سالیانه براساس آخرین صورت مالی حسابرسی شده جریمه 

کند.
به گزارش ایرنا، بیش از یک ماه است که بسته های پرکاربرد از سبد کاربران 
اینترنت حذف شده و گران فروشی اپراتورها صدای اعتراض آن ها در فضای 
مجازی را درآورده است. پس از گذشت حدود پنج هفته از آغاز گرانفروشی 

بالاخره این مساله توسط دولت تعیین تکلیف شد.
بر اساس این مصوبه اگر اپراتوری سالانه ۱۷هزار میلیارد درآمد داشته باشد، 
یک دهم درصد این درآمد را به صورت روزانه و تا پایان دروان تخلف باید به 
عنوان جریمه پرداخت کند. باتوجه به صورت های مالی اپراتورها این عدد 

تقریبا به روزی ۱۷ میلیارد تومان می رسد.  
پرونده  و  گرفته  صورت  مقررات  تنظیم  سوی  از  صرفا  جریمه  این  البته 

گران فروشی در تعزیرات هنوز باز است.  
»حسین فلاح جوشقانی« در گفت و گویی درباره این مصوبه توضیحاتی ارائه 

داد.
وی گفت: ما در گذشته به این نتیجه رسیده بودیم که تا جریمه ها بازدارنده 
نباشند، از تخلف جلوگیری نمی کنند. البته اپراتورهای ما انصافا تا قبل از 
جریان اخیر همواره در چارچوب پروانه عمل می کردند و اگر مانعی وجود 
داشت با تذکر رفع می شد. اما اقدام اخیر باعث شد ما به سمت اصلاح مقررات 

در بحث تعرفه برویم.
وی افزود: مصوبه مربوط به این تخلفات را کمیسیون تنظیم مقررات تایید 
کرده است و در دولت هم به تصویب رسید. اختیاری که ما در گذشته داشتیم 
جریمه دو میلیارد تومانی بود و تنها یکبار می توانستیم این جریمه را لحاظ کنم 
و اگر بیش از دوبار تکرار می شد در فرآیند کاهش مدت پروانه پیگیری می شد.

رئیس رگولاتوری گفت: طرح افزایش اختیارات برای برخورد با جریمه ها را 
به کمیسیون تنظیم مقررات بردیم و این طرح مورد تایید قرار گرفت. اما در 
خصوص جریمه باید موضوع به تایید هیات وزیران هم می رسید که روز پنجم 

مردادماه این مصوبه به هیات وزیران رفت و پس از مدت کوتاهی تایید شد.
معاون وزیر ارتباطات گفت: این مصوبه را امروز نه تنها به ایرانسل و همراه 
اول بلکه به دیگر اپراتورها نیز اعلام کردیم و از این به بعد بر مبنای این مقررات 
اقدام خواهیم کرد.   او در خصوص جریمه ای که به اپراتورها ابلاغ شده است 
گفت: یک دهم درصد درآمد سالانه اپراتورها جریمه ای است که برای آن ها 
در نظر گرفته شده است. اگر اپراتوری ۳۶۵ روز این تخلف را ادامه بدهد، باید 
۳۶.۵ درصد درآمد سالانه خود را به عنوان جریمه پرداخت کند. البته مبنا و 
راهبرد اپراتورهای ما این نبوده که تخلف کنند و از این به بعد نیز باید دقت 
کنند. جریمه دو میلیاردی نشان داد که عملا این مقدار جریمه برای تخلف 

این چنینی بازدارنده نیست.

یک فعال حوزه کارخواستارشد؛

عرضه رایگان سهام کارخانه ها به کارگران
یک فعال حوزه کار معتقد است با اختصاص درصدی از سهام کارخانه ها به  

کارگران قدرت خرید و انگیزه کار تقویت می شود و گشایش در وضع زندگی 
کارگران به وجود می آید.

حمید نجف در گفت وگویی ، در ارزیابی واگذاری سهام کارخانه ها در بورس 
و تاثیر آن در وضع معیشت کارگران، اظهار کرد: اقداماتی که دولت اخیرا در 
بحث عرضه سهام کارخانه ها یا آزادسازی سهام عدالت انجام داده در جهت 
بالا بردن قدرت خرید و گشایش در وضع زندگی مردم و اقتصاد است. معتقدم 
را شریک سود  آنکه کارگران  به شرط  واگذاری سهام نوعی گشایش است 

کارخانه بدانیم تا از نظر معیشتی، وضعیتشان بهبود یابد.
وی ادامه داد: قبلا به دلیل فروش نفت می توانستیم نقایص اقتصاد یا 
تصمیم گیری ها را جبران کنیم ولی اکنون ناچاریم برای جلوگیری از آسیب 
اقتصاد و حفظ قدرت خرید مردم اقدامات دیگری همچون سهامداری را در 

دستور کار قرار بدهیم.
این فعال حوزه کار تصریح کرد: یکی از اقداماتی که صرفنظر از بحث بورس و 
سهامداری باید مورد توجه قرار گیرد بحث بازنگری حقوق ها در نیمه دوم سال 
است. با توجه به افزایش هزینه ها خصوصا افزایش سرسام آور قیمت اجناس 
برخی کارخانه ها از جمله لبنیات، وضع معیشت طبقات کارگر و ضعیف 
جامعه به شدت آسیب پذیر شده است در حالی که سود این افزایش به جیب 
کارفرمای کارخانه دار می رود بدون آنکه سهم کارگر از تورم محاسبه شود لذا 
در شش ماهه دوم سال باید به طور ویژه برای افزایش حقوق ها چاره اندیشی 

و دستمزدها بازنگری شود.
نجف گفت: کشورهایی شب عید حقوق سال بعد را تعیین می کنند که در 
سال بیش از ۵ درصد تورم ندارند ولی ما از ابتدای سال چند نوبت تورم را تجربه 
کردیم و اگر به بازیابی قدرت خرید کارگران توجه نکنیم چرخه تولید دچار 

مشکل می شود و زیان اصلی آن را کارفرمایان می بینند.
وی در ادامه با اشاره به تاکید اصل ۴۴ بر سهامدار کردن کارگران در بنگاهها 
گفت: بر اساس قانون قرار نیست سهام شرکتها و کارخانه ها فروخته و در جای 
دیگری هزینه شود بلکه هدف از واگذاریها،  تبدیل سهام به سرمایه جدید و 

تزریق آن به بخش تولید و اقتصاد کشور است.
نجف خاطرنشان کرد: اینکه ما سهام یک شرکت را در بورس عرضه کنیم و 
با پول آن بدهی ها و هزینه های جاری را بپردازیم درست نیست. سهام باید به 
سمت رشد و پویایی اقتصاد برود و در سال جهش تولید در جهت توسعه تولید 

و بهره وری کارخانه ها هزینه شود.
این فعال حوزه کار با اینکه اگر به دنبال واگذاری سهام کارخانه ها در بورس 
هستیم باید کارگران را به عنوان ذینفعان اصلی در نظر بگیریم، تصریح کرد: 
انتظار ما این است در بحث واگذاری ها سهام رایگان به کارگران بدهند یا 
درصدی از سهام را با تخفیف در اختیار کارگران بگذارند که آنها هم در این 
زمینه مشارکت داشته باشند. با این کار هم گشایش در امور زندگی کارگران به 
وجود می آید و هم نوعی سرمایه گذاری بلندمدت برای آنها شکل می گیرد؛ از 
طرفی کارگران سهامدار کارخانه ای می شوند که در آن کار می کنند و انگیزه و 

عملکرد کاری آنها بالا می رود و رضایت شغلی افزایش می یابد.
وی در پایان با بیان اینکه سود حاصل از عرضه سهام بنگاهها به ویژه کارخانه 
های دولتی در بورس نباید صرف هزینه های جاری شود، گفت: اگر این اتفاق 
بیفتد دارایی ها به مصرف روزانه می رسد و سرمایه های در اختیار دولت خود 
به خود از بین می رود ولی اگر واگذاری به نفع آن بنگاه یا کارخانه صورت گیرد، 
سود به چرخه تولید برمی گردد و به اقتصاد تزریق شود و در سیستم سرمایه 

گذاری که دولت می تواند انجام دهد وارد می شود.

 اگهی تاسیس 
تاسیس شرکت سهامی خاص الماس گام پردیس کویر درتاریخ ۲۵/۰۴/۱۳۹۹ به شماره ثبت ۱۷۶۱۸ به شناسه ملی 
۱۴۰۰۹۲۹۲۳۲۹ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. 
موضوع فعالیت :تولید و توزیع انواع دمپایی و کفش -واردات مواد اولیه دمپایی و کفش -صادرات و واردات کالا های مجاز 
بازرگانی -خرید و فروش کالاهای مجاز بازرگانی -اخذ و اعطای نمایندگی -خذ وام و تسهیلات از بانک ها و موسسات مالی 
و اعتباری خصوصی و دولتی -انعقاد قرارداد با اشخاص حقیقی و حقوقی در رابطه با موضوع شرکت - درصورت لزوم پس از 
اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، 
بخش مرکزی ، دهستان قنوات ، آبادی جاده کاشان، محله جاده کاشان ، کوچه )حریم راه آهن( ، کوچه )عدل( ، پلاک ۰ ، 
طبقه همکف کدپستی ۳۷۴۷۱۹۶۴۳۱ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی منقسم 
به ۱۰۰۰ سهم ۱۰۰۰۰۰ ریالی تعداد ۱۰۰۰ سهم آن با نام عادی مبلغ ۳۵۰۰۰۰۰۰ ریال توسط موسسین طی گواهی 
بانکی شماره ۴۱/۳۵۱۳ مورخ ۱۰/۰۴/۱۳۹۹ نزد بانک بانک انصار شعبه بلوار شهید صدوقی با کد ۳۵۱۳ پرداخت 
گردیده است والباقی در تعهد صاحبان سهام می باشد اعضا هیئت مدیره آقای سید حسین میره ای زاده به شماره ملی 
۰۳۷۰۳۰۰۲۷۰ و به سمت مدیرعامل به مدت ۲ سال و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت ۲ سال آقای سید محمد میره 
ای زاده به شماره ملی ۰۳۷۱۱۳۸۱۹۱ و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت ۲ سال و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به 
مدت ۲ سال آقای سید حسن میره ای زاده به شماره ملی ۰۳۸۰۸۹۸۵۱۹ و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت ۲ سال 
و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت ۲ سال دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد اور از قبیل چک و سفته 
و بروات و همچنیو کلیه نامه های اداری و عادی بذ امضا مدیر عامل به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر میباشد اختیارات 
مدیر عامل : طبق اساسنامه بازرسان خانم نفیسه وطن دوست به شماره ملی ۰۳۷۰۹۳۸۸۸۷ به سمت بازرس اصلی به 
مدت یک سال مالی خانم زهرا عابدی به شماره ملی ۰۳۷۱۸۰۸۲۱۹ به سمت بازرس علی البدل به مدت یک سال مالی 
روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور 
پروانه فعالیت نمی باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹۳۵۷۶۵(

--------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات موسسه صراط سیصد و سیزده صالح به شماره ثبت ۲۱۵۶ و شناسه ملی ۱۴۰۰۷۲۷۱۰۶۴ به استناد 
صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۲۵/۰۸/۱۳۹۷ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان سیداحمد وحیدی به شماره ملی 
۳۶۲۱۱۳۶۹۰۸ به سمت رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل ، اکبر زندی به شماره ملی ۰۳۸۲۹۶۴۱۰۱ به سمت نائب رئیس 
هیئت مدیره وخانم معصومه اعتصامی به شماره ملی۳۶۲۰۰۸۹۳۷۱ به سمت خزانه دار و عضو هیئت مدیره انتخاب 
شدند. کلیه اوراق و اسناد تعهدآور با امضای مدیرعامل و خزانه دار و با مهر موسسه معتبر می باشد . اداره کل ثبت اسناد و 

املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹۳۵۸۳۲(
--------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت آبادگستران گیاه داروی کویر سهامی خاص به شماره ثبت ۱۴۰۳۶ و شناسه ملی ۱۴۰۰۵۶۴۶۳۱۹ 
آقایان   -۱ : شد  اتخاذ  ذیل  تصمیمات  مورخ ۱۹/۰۴/۱۳۹۹  سالیانه  عادی  عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد  به 
حسن زارع زاده مهریزی به شماره ملی ۴۷۲۳۵۵۵۸۰۳ به عنوان بازرس اصلی ، وحید حبیبی اربطانی به شماره ملی 
۱۵۸۲۶۱۱۸۳۱ به عنوان بازرس علی البدل برای مدت یکسال انتخاب گردیدند. ۲- آقایان محمد رضا نائینی به شماره 
ملی ۰۳۸۱۶۹۶۷۹۰ ، حسین باقری به شماره ملی ۰۳۸۵۱۲۲۹۴۲ ، محمد صحت به شماره ملی ۰۳۸۵۶۷۶۱۵۸ ، 
سید مهدی ادنانی به شماره ملی ۰۳۸۱۴۱۱۹۸۲و عباس پور میدانی بشماره ملی۳۲۵۱۱۲۱۷۸۲ بعنوان اعضای هیئت 
مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

قم )۹۳۵۹۴۷(
--------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت راه سازان ماندگار کیان پارس سهامی خاص به شماره ثبت ۱۳۴۸۰ و شناسه ملی ۱۴۰۰۴۹۲۹۰۷۱ 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۰۵/۱۱/۱۳۹۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱- 
آقایان محمود بختیاری به شماره ملی ۳۸۰۱۹۲۹۴۴۲ ، محمد مهدی امیری به شماره ملی ۰۳۷۱۱۶۱۱۳۴ ، هادی 
منصوری به شماره ملی ۴۱۷۲۸۷۶۵۷۹ ، تقی منصوری به شماره ملی ۴۱۷۲۳۶۸۴۳۳ ، محمد استادی به شماره ملی 
۰۳۸۶۲۶۱۳۰۱ بعنوان اعضای هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند. ۲- آقایان سید محمد حسینی به شماره 
ملی ۴۸۴۰۰۸۷۵۴۷ به عنوان بازرس اصلی ، محمد مبشری به شماره ملی ۴۱۷۲۷۵۰۳۳۸ به عنوان بازرس علی البدل 
 ـروزنامه کثیرالانتشار ایمان جهت نشر آگهی های شرکت انتخاب شد اداره کل  برای مدت یک سال مالی انتخاب شدند. ۳

ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹۳۸۷۰۳(
--------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت راه سازان ماندگار کیان پارس سهامی خاص به شماره ثبت ۱۳۴۸۰ و شناسه ملی ۱۴۰۰۴۹۲۹۰۷۱ 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۰۵/۱۱/۱۳۹۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان تقی منصوری به شماره ملی 
۴۱۷۲۳۶۸۴۳۳ به سمت رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل ، محمود بختیاری به شماره ملی ۳۸۰۱۹۲۹۴۴۲ به سمت 
عضو هیئت مدیر ، محمد مهدی امیری به شماره ملی ۰۳۷۱۱۶۱۱۳۴ به سمت نائب رئیس هیئت مدیره ، هادی منصوری 
به شماره ملی ۴۱۷۲۸۷۶۵۷۹ به سمت عضو هیئت مدیره ، محمد استادی به شماره ملی ۰۳۸۶۲۶۱۳۰۱ به سمت 
عضو هیئت مدیره انتخاب شدند.کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها و 
عقوداسلامی با امضاء تقی منصوری همراه با مهر شرکت معتبر می باشد و سایر نامه های اداری و عادی با امضاء تقی 
منصوری با مهر شرکت معتبر میباشد اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

قم )۹۳۸۷۰۶(
--------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت آبادگستران گیاه داروی کویر سهامی خاص به شماره ثبت ۱۴۰۳۶ و شناسه ملی ۱۴۰۰۵۶۴۶۳۱۹ 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱۹/۰۴/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان سید مهدی ادنانی به شماره 
ملی ۰۳۸۱۴۱۱۹۸۲ به سمت رئیس هیئت مدیره ،حسین باقری به شماره ملی ۰۳۸۵۱۲۲۹۴۲ به سمت مدیرعامل و 
عضو هیئت مدیره ، محمد صحت به شماره ملی ۰۳۸۵۶۷۶۱۵۸ به سمت نائب رئیس هیئت مدیره ، محمد رضا نائینی به 
شماره ملی ۰۳۸۱۶۹۶۷۹۰ به سمت عضو هیئت مدیره ، عباس پور میدانی بشماره ملی۳۲۵۱۱۲۱۷۸۲ به سمت عضو 
هیئت مدیره انتخاب شدند. کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک، سفته، بروات، قراردادها و عقوداسلامی 
با امضاء سیدمهدی ادنانی رئیس هیئت مدیره و آقای حسین باقری مدیرعامل همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اداره 

کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹۳۸۷۳۰(
--------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات موسسه صراط سیصد و سیزده صالح به شماره ثبت ۲۱۵۶ و شناسه ملی ۱۴۰۰۷۲۷۱۰۶۴ به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی مورخ ۲۵/۰۸/۱۳۹۷ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱ - آقایان حسین منصوری تاج 
به شماره ملی ۳۹۹۰۱۰۸۲۶۳ به عنوان بازرس اصلی و مهدی مقصودی مود به شماره ملی ۳۶۲۱۳۵۷۶۸۸ به 
عنوان بازرس علی البدل برای مدت یکسال انتخاب گردیدند. ۲-آقایان و خانمها سیداحمد وحیدی به شماره ملی 
۳۶۲۱۱۳۶۹۰۸ ، اکبر زندی به شماره ملی ۰۳۸۲۹۶۴۱۰۱ ، طاهره قلعه نوی به شماره ملی ۵۲۱۹۵۲۷۴۹۵ ، سید 
محمد فرهاد وحیدی به شماره ملی ۳۶۲۱۰۸۰۶۶۱ ، معصومه اعتصامی به شماره ملی۳۶۲۰۰۸۹۳۷۱ بعنوان اعضای 
اصلی هیئت مدیره ، سید عطاالله وحیدی به شماره ملی۳۶۲۰۸۵۰۰۷۰ بعنوان عضو علی البدل هیئت مدیره برای 
مدت دو سال انتخاب شدند. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

)۹۳۸۷۶۷(
--------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت نواندیش سازان بعد دیگر فضا سهامی خاص به شماره ثبت ۱۷۵۴۵ و شناسه ملی ۱۴۰۰۹۲۲۶۰۹۰ 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۲۲/۰۴/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : کلیه اوراق و اسناد تعهدآور از قبیل 
چک ، سفته و بروات و ضمانت نامه بانکی با امضای مدیرعامل به تنهایی و با مهر شرکت معتبر می باشد اداره کل ثبت اسناد 

و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹۳۸۷۸۲(
--------------------------------

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
۱-رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۷۶۷۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۰۷ مربوط به امیر 
آدینه فرزند مجید درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۹/۲۰ متر مربع پلاک شماره 
۲۲۸۱/۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد دارابی و 

اسداله سعادت زینی)م الف ۵۶۶۴(
آگهی فوق در دو تاریخ ۹۹/۰۱/۲۴ و ۹۹/۰۲/۰۸ به پلاک ثبتی شماره ۲۲۸۱/۱ در روزنامه  ایمان به اشتباه چاپ گردید 

و صحیح پلاک ثبتی به شماره ۲۲۸۱/۲ اصلاح می گردد.
عباس پورحسنی حجت آبادی - رییس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بورس املاک و مستغلات 
شفاف سازی  و  تعادل  اصلاح،  برای  اهرمی  امتیازات،  و 

قیمت ها در بازار مسکن خواهد شد.
و  املاک  بورس  راه اندازی  به  اشاره  با  خانزاده«  »کمال 
مستغلات و امتیازات به عنوان پنجمین بورس کشور، گفت: 
بیشترین ارزش دارایی اشخاص حقیقی و حقوقی در ایران 
املاک است و ضرورت راه اندازی چنین بورسی به خوبی 

احساس می شود.
به  شایانی  کمک  بورس  این  راه اندازی  افزود:  وی 

که  بطوری  می کند،  سازمان ها  مازاد  دارایی  نقدشوندگی 
پروژه های  اتمام  صرف  را  آمده  بدست  منابع  می توانند 
بازار  رونق  برای  اهرم  یک  همچنین  کنند،  خود  نیمه تمام 
بازار  کارشناس  این  گفته  به  شود.  می  محسوب  مسکن 
سرمایه، نرخ تورم، رشد نرخ ارز و عوامل دیگری باعث شده تا 
افزایش بی رویه نرخ مسکن پدید آید، به عقیده بنده راه اندازی 
چنین بورسی به شفافیت و تعادل قیمت ها منجر خواهد شد. 
خانزاده پیرامون افزایش درصد سهام شناور آزاد شرکت های 
دولتی در بازار سرمایه توضیح داد: این اقدام یک گام موثر 

برای عمق بخشی و تامین مالی شرکت ها از طرف بورس به 
حساب می آید، اما بهتر است در یک بازه مشخص، به ترتیب 
و بر اساس کشش بازار این کار انجام شود تا در روند معاملات 
خللی ایجاد نکند. وی گفت: براساس برنامه های حمایتی 
دولت، رشد بازار سرمایه همچنان با شیب کمتر صعود ادامه 
خواهد داشت، هرچند که برخی شرکت ها باید نسبت به 
تجدید ارزیابی دارایی انجام دهند و ممکن است شیب صعود 
کمی بیشتر شود. خانزاده خاطر نشان کرد: ارقام بالای مورد 
نیاز برای سرمایه گذاری در بازارهای مسکن، خودرو، طلا و ... 

همچنین رشد بی رویه نرخ دلار باعث شده تا موج سهامداران 
منابع هم  تزریق  این  بنابراین  بازار سرمایه شوند؛  وارد  نوپا 
دلیلی برای ادامه رشد بازار است. این کارشناس بازار سرمایه 
پیشنهاد داد: بهتر است عرضه های اولیه با حجم اندک در 
از   پرتفویی کمتر  افرادی که  یا  وارد  تازه  اختیار سهامداران 
۱۰۰ میلیون تومان دارند، قرار بگیرد؛ زیرا افرادی که پرتفوی 
سنگین ترین دارند، بفوریت اقدام به فروش عرضه های اولیه 
کم سهم می کنند، اما سهامداران نوپا آنها را ارزنده تر می 

دانند و آن را حفظ می کنند.

یک کارشناس بازار سرمایه:

بورس مسکن، اهرمی برای رونق بازار است
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 مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: تلاش می کنیم تا شاکله و استخوانبندی تیم 
استقلال را بر خلاف سنوات گذشته، حفظ کرده تا در اولین قدم ثبات را به تیم 

بازگردانیم.
از ابتدای  احمد سعادتمند مدیرعامل باشگاه استقلال بر اساس رسمی که 
حضورش در باشگاه استقلال بنا نهاد، امروز نیز گزارشی از عملکرد ماهیانه خودش 

در باشگاه استقلال در اختیار رسانه ها و هواداران این تیم قرار داد. 
سعادتمند گفت: ابتدا اعیاد غدیر و قربان را به شما عزیزان تبریک می گویم. 
روز خبرنگار را هم به عزیزان رسانه تبریک عرض می کنم. همچنین پیروزی خوب 

دیشب را که مقابل سپاهان بدست آمد را به هواداران تبریک می گویم. امیدوارم 
با تلاش همه بازیکنان بتوانیم ادامه مسیر را در جام حذفی به خوبی طی کنیم.

وی اضافه کرد: بر حسب صحبت هایی که همیشه داشتیم، اخبار باشگاه را 
مستقیما با هواداران در میان می گذاریم و همه فعالیت ها را به هواداران عزیز 

می گوییم، امروز خدمت شما هستم تا مطالبی را بیان کنم.
مدیرعامل آبی پوشان گفت: بحث اول اینکه، با تلاش خوب معاونت فرهنگی 
و ارتباطات خود و بچه های روابط عمومی باشگاه استقلال که زحمت کشیدند، 
سایت باشگاه استقلال را که از نواقص ما بود و در سه چهار ماه گذشته و حتی قبل 

تر در دسترس نبود، با طراحی نو از امشب در دسترس قرار خواهد گرفت و اتفاقات 
خوبی به مرور زمان در آنجا رقم می خورد. این یکی از مواردی بود که بابتش عزیزان 
به ما انتقاد می کردند و امیدوارم که از امشب این مشکل هم حل شود و بتوانیم از 

طریق سایت هم با هواداران در ارتباط باشیم.
سعادتمند اضافه کرد: موضوع بعدی که برای هواداران و خود باشگاه مهم است، 
بحث حفظ شاکله تیم است. تمام هم و غم ما این است که شاکله تیم را حفظ کنیم 
و همچنین برای تمدیدی ها هم لازم است بگویم با دوتا از بهترین هایمان از یک ماه 
و نیم پیش صحبت کرده ایم و مذاکرات ادامه دارد. از امروز هم مذاکراتمان جدی تر 
و کاملا رسمی ادامه پیدا می کند برای اینکه ما می خواهیم تیم خود را حفظ کنیم 
و اجازه نمی دهیم که مثل سنوات گذشته تعداد زیادی از تیم جدا شوند. امسال 

این اجازه را نمی دهیم. ما اقداماتی هم جهت تقویت تیم برای سال بعد کرده ایم.
وی بیان داشت: این را هم اعلام کنم که با توجه به اینکه لیگ تمام نشده، خیلی 
حرفه ای نیست توسط یک سری عزیزانی که مراجعه می کنند و این داستان ها 
را همیشه داریم، با بازیکنان تیم های دیگر که در حال تلاش برای سقوط نکردن 
یا تلاش برای کسب سهمیه هستند، مذاکره کنیم. این اخباری که الان منتشر 
به نظر من شایسته نیست چون  تیم بسته،  با فلان  بازیکن  می شود که فلان 
بازیکنانی که به تیم هایشان اعتقاداد دارند و قرارداد دارند، باید تا لحظه آخر برای 

تیم خودشان با تمام وجود تلاش کنند.
سعادتمند گفت: ما اگر بازیکنی را بخواهیم و آن بازیکن با جایی قرارداد داشته 
باشد،  قطعا با مدیران آن باشگاه مذاکره می کنیم و بعد از لیگ با آن بازیکن صحبت 
می کنیم. ما هم تلاش می کنیم تا بتوانیم در کنار بازیکنان باکیفیتی که داریم، چند 

بازیکن با کیفیت دیگر جذب کنیم.
مدیرعامل استقلال با اشاره به قرارداد دیاباته بیان داشت: موضوع دیگری که 
برای برخی از عزیزان سوال بود، موضوع دیاباته است. دیاباته با باشگاه استقلال 
قرارداد دو ساله دارد و هم ما و هم او به قرارداد خود پایبند هستیم. او بازیکن ماست 
و جای نگرانی نیست و فقط ما باید در خصوص تامین اعتبار و پرداخت به موقع 
قراردادش اقدام درست و استانداردی را انجام دهیم که این موضوع در دستور کار 

قرار گرفته است چون ما به او نیاز داریم.
وی افزود: دیاباته به لحاظ فنی و اخلاقی بازیکن بسیار خوبی است. همچنین 
میلیچ هم بازیکن بسیار حرفه ای و رزومه بسیار خوبی است. قرارداد او هم دو ساله 
است و ما مذاکرات خود را با این دو عزیز بعد از پایان لیگ به صورت ادامه دار 

خواهیم داشت.

احمد سعادتمند:

شاکله تیم استقلال برای سال بعد حفظ می شود

 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال معتقد است، آبی پوشان نمایشی منطقی مقابل سپاهان ارائه دادند.
محسن گروسی، پیشکسوت تیم فوتبال استقلال در گفت وگویی، درباره پیروزی آبی پوشان پایتخت مقابل سپاهان در 
رقابت های جام حذفی گفت: بازی پر هیچانی نبود اما استقلال خیلی منطقی و خوب بازی کرد و تیم حریف را تحت کنترل 
قرار داد و گل های خود را به ثمر رساند. آبی ها بعد از زدن گل توانستند بازی را مدیریت کنند و توپ و میدان را در اختیار 
داشته باشند که نشانه باهوش بازی کردنشان در این مسابقه بود. به نظرم استقلال در این مسابقه نمایش خوبی ارائه داد 
و با پیروزی مقابل سپاهان به نیمه نهایی صعود کرد. او درباره عملکرد خط دفاعی استقلال گفت: من اعتقادی به خط 
دفاع ندارم و به نظرم باید یک تیم دفاع کند تا گلی دریافت نشود. تیمی که خوب دفاع نکند، قطعا ضربه می خورد. دفاع هم 
بالاخره مشکلات خودش را دارد اما اگر تیم به طور کلی خوب دفاع کند، به موفقیت می رسد. استقلال هم در این بازی یک 
دفاع منطقی انجام داد و مشکلی وجود نداشت. به نظرم دفاع استقلال در این بازی تمام فضاهای دفاعی را پوشش داد و به 

مهاجمان سپاهان اجازه حمله نداد.

پیشکسوت استقلال گفت: »فرهاد مجیدی« توانایی های فنی خود را در دیدار با سپاهان در جام حذفی به نمایش 
گذاشت و ثابت کرد لیاقت نشستن روی نیمکت آبی پوشان را دارد.

»علیرضا واحدی نیکبخت« اظهار داشت: استقلال به آنچه لیاقت و استحقاقش را داشت رسید و توانست با پیروزی 
شیرین مقابل سپاهان به مرحله نیمه  نهایی جام حذفی صعود کند.

وی افزود: این تیم در تمامی خطوط عالی بود و اجازه نداد حریف بتواند اندیشه های تاکتیکی خود را در زمین پیاده کند.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: در روزی که استقلال چند مهره کلیدی خود را به دلیل مصدومیت در اختیار 

نداشت بازیکنان دیگر عالی بودند و اجازه ندادند جای خالی این نفرات حس شود.
نیکبخت تصریح کرد: بسیاری برای »فرهاد مجیدی« حاشیه سازی کردند اما او کارش را به بهترین شکل ممکن انجام 

می دهد و به این مسائل توجه ای ندارد.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: به طور حتم این تیم با ادامه این روند قهرمان جام حذفی خواهد شد.

محسن گروسی ؛

استقلال مقابل سپاهان منطقی و باهوش کار کرد
نیکبخت:

 مجیدی شایسته نیمکت استقلال است

 کارشناس فوتبال ایران گفت: محرم نویدکیا از نظر اخلاقی و همچنین فنی 
ویژگی های خوبی دارد اما تجربه تیم داری آن هم با بازیکنان امروزی سخت تر 

از گذشته است. 
رسول کربکندی در گفت وگویی در مورد وضعیت نیمکت سپاهان پس از جدایی 
امیرقلعه نویی اظهارداشت: چون این تیم را قلعه نویی بسته بود، خودش بهتر از 
دیگران می توانست از پس بازیکنان به خصوص بازیکنان بزرگی که بیشتر روی 
نیمکت بودند بر بیاید. با این شرایط هر مربی دیگری بود دچار مشکل می شد 
اما قلعه نویی تیم را خوب مدیریت و کنترل می کرد به همین خاطر کسی جرات 

اعتراض نداشت.
کربکندی افزود: اما استعفای او بد موقع بود. سپاهان دو بازی مهم در لیگ 
برتر به خاطر کسب سهمیه دارد که 6 امتیاز کامل آن ها بسیار اهمیت دارد. هردو 
این بازی ها بسیار سخت هستند چون شهرخودرو خودش برای کسب سهمیه 
آسیایی تلاش می کند و پیکان هم برای بقا در لیگ می جنگد. ضمن اینکه 

سپاهان در لیگ قهرمانان آسیا هم باید به میدان برود. مربی خارجی )میگوئل 
تکسیرا( که چندسال با قلعه نویی کار کرده، شناخت خوبی روی تیم دارد و باید با 
او لیگ را به پایان برسانند اما به نظر می رسد برای لیگ قهرمانان نیازبه مربی دارند 

و این موضوع با توجه به جدایی قلعه نویی کار خیلی سختی است.
پیشکسوت و مربی فوتبال اصفهان در مورد اینکه نام محرم نویدکیا شدیدا 
توسط صفحات هواداری مطرح شده اما او تجربه ای در مربیگری به خصوص 
روی نیمکت تیم بزرگ سپاهان را ندارد، اظهار داشت: تماشاگرن به دنبال اهداف 
خودشان و موفقیت تیم هستند. تیم های پرطرفدار همیشه این مشکل را دارند و 
کار کردن در این نوع تیم ها سختی های خاص خودش را دارد. همین تماشاگران 
دو سال پیش اصرار به آمدن قلعه نویی داشتند اما مساله مهم این است که باشگاه 

باید با یک اتاق فکر منطقی تصمیمی درست بگیرد. 
وی ادامه داد: سپاهان حرفه ای ترین باشگاه فوتبال ما است، هم خوب هزینه 
می کند و هم بهترین امکانات مانند پرواز اختصاصی، بهترین هتل ها و...را 

برای تیم فراهم می کند. این باشگاه همیشه با کمترین تنش در مسائل مالی 
تیمداری کرده و باید یک تصمیم اصولی و منطقی بگیرد. محرم نویدکیا بازیکنی 
بزرگ و کاپیتانی تاثیرگذار در تیم بوده اما این مساله کاری بسیار سخت و ریسک 
بزرگی هم برای باشگاه هم برای نویدکیا است. اگر او این مسئولیت را قبول کند 
باید خیلی سنجیده و برنامه ریزیی شده باشد. باید تیم خوبی بسته شود چون 
تماشاگران ما حوصله زیادی ندارند و برای افرادی که دوستشان دارند مرزی را 
تحمل می کنند. بعد از آن فراموش می کنند طرف که بوده است چون آن ها برد 

می خواهند.
کربکندی با اشاره به کار سخت محرم نویدکیا در مقطع کنونی گفت: محرم از 
نظر اخلاقی و همچنین فنی ویژگی های خوبی دارد اما تجربه تیم داری آن هم 
با بازیکنان امروزی سخت تر از گذشته است. او اگر قرار است این مسئولیت را 
قبول کند باید دستیاران با تجربه ای که بتوانند کمکش کنند را در کنار خودش 

قرار بدهد. 

رسول کربکندی: 

انتخاب نویدکیا برای سپاهان ریسک بزرگی است

مخالفان کاپیتان قدیمی راضی می شوند؛
فاصله اندک نویدکیا با سرمربیگری در سپاهان

 باشگاه سپاهان اصفهان منتظر پاسخ محرم نویدکیا برای قبول جانشینی امیر قلعه 
نویی در این تیم است.

نتایج ضعیف سپاهان در هفته های اخیر رقابت های لیگ برتر و باخت شب گذشته 
این تیم در مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی مقابل استقلال تهران باعث استعفای 

امیر قلعه نویی شد.
استعفایی که اگر بلافاصله پس از شکست مقابل آبی پوشان پایتخت رسانه ای نمی 

شد اخراج قلعه نویی را در پی داشت.
باشگاه سپاهان اصفهان که همچنان بدون تعیین مدیرعامل و با حضور منوچهر 
نیکفر به عنوان سرپرست این باشگاه به فعالیت خود ادامه می دهد میگوئل تکسیرا را 
به عنوان جانشین موقت قلعه نویی در دو هفته پایانی لیگ برتر انتخاب کرده است تا در 

۱۰ روز آینده تکلیف قطعی سرمربیگری زردپوشان را مشخص کند.
سپاهانی ها که به واسطه شروع دوباره لیگ قهرمانان آسیا بصورت متمرکز در کشور 
قطر به دلیل شیوع ویروس کرونا فرصت چندانی برای گزینش سرمربی ندارند قرار 
است با محتمل ترین گزینه این روزهای خود به نتیجه نهایی رسیده تا تکلیف جاشین 

قلعه نویی را مشخص کنند.
محرم نویدکیا که محبوبیت فراوانی نزد هواداران سپاهان دارد بیشترین شانس را برای 
نشستن روی نیمکت این تیم دارد اما کاپیتان قدیمی زردپوشان همچنان مخالفانی را 
در سطح مدیران باشگاه دارد که راضی شدن آنها با توجه به شرایط فعلی چندان دور 

از ذهن نیست.
همچنین گفته می شود محرم نویدکیا نیز برای پذیرش این پست، شروط ویژه ای را 

در نظر گرفته که بایستی ورد پذیرش هیات مدیره باشگاه قرار بگیرد.
میگوئل تکسیرا هدایت فنی سپاهان اصفهان را در دو هفته پایانی رقابت های لیگ 
برتر بر عهده گرفت. تکسیرا در سال های اخیر دستیار قلعه نویی در تراکتور، ذوب آهن 
و سپاهان بوده است که از سوی سرپرست باشگاه سپاهان به عنوان سرمربی موقت 

این تیم انتخاب شد.

مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان:

به پاتوسی پول مُفت نمی دهیم
مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان گفت : خیلی از باشگاه ها داشتن پاتوسی و 
پاتوسی ها باشد اما من نمی توانم پول کارگران کارخانه فولاد را به کسی بدهم که فقط 

اسم و رسم دارد نه تعهد.
سعید آذری در پاسخ به این سؤال که آیا پاتوسی فصل بعد هم در فولاد می ماند؟ 
اظهارداشت: پاتوسی اگر بخواهد همین طور بی مسئولیت باشد، با این قیمت دلار 
و ارز، به او نیازی نخواهیم داشت. من دنبال کسانی هستم که به تیم متعهد باشند. 
از  برخی  برعکس  کار؟  چه  می خواهم  را  دارد  وزن  اضافه  کیلوگرم  که ۸  بازیکنی 
باشگاه ها که دنبال یک اسم بازیکن می روند، باید بگویم که نمی توانم در یک استان 
محروم مثل خوزستان که بعضی ها حتی محتاج ۵۰۰هزار تومان هستند، چنین پولی 

به پاتوسی بدهم.
وی ادامه داد: نمی گذارم پول مُفت گیر بازیکن خارجی بیاید. پاتوسی بازیکن 
باکیفیتی است ولی اگر بخواهد همین طور باشد، اجازه نمی دهم بماند. من فریب 
اسم بازیکن را نمی خورم بلکه یک بازیکن باید کیفیتش را نشان دهد و به تعهداتش 
پایبند باشد. شاید آرزوی خیلی از باشگاه ها داشتن پاتوسی و پاتوسی ها باشد اما من 
نمی توانم پول کارگران کارخانه فولاد را به کسی بدهم که فقط اسم و رسم دارد نه تعهد.

مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان با اشاره به لوسیانو پریرا و دیگر بازیکنان خارجی 
فولاد گفت: پریرا حتی فردای روزی که برادرش را از دست داد برای فولاد به میدان رفت 
و بازی کرد. در دوران کرونا هم این بازیکن یک هفته به شهرداری شهر خود در برزیل 
می رفت تا بتواند مجوز سفر به ایران را بگیرد درحالی که پاتوسی تلاشی برای آمدن 
نکرد. توصیه ام به مدیران سایر باشگاه ها هم این است که اجازه ندهید فوتبالیست 
از مدیران باشگاه ها  بازارگرمی کند.  و برای خودش  را بخورد  نان اسمش  خارجی 

می خواهم در این زمینه متحدتر باشیم.
 

با اعلام روزنامه استاد الدوحه؛

جدایی مدافع تیم ملی ایران از تیم العربی 
قطعی شد

 روزنامه استاد الدوحه قطر اعلام کرد مرتضی پورعلی گنجی مدافع ایرانی تیم فوتبال 
العربی در آستانه انتقال به یک تیم چینی قرار دارد.

به گزارش روزنامه استاد الدوحه، مرتضی پورعلی گنجی در آستانه پیوستن به یک 
تیم چینی است و انتظار می رود این بازیکن بعد از پایان لیگ ستارگان قطر با موافقت 

باشگاه العربی به لیگ چین منتقل شود.
استاد الدوحه از پورعلی گنجی به عنوان بازیکنی یاد کرده است که در مدت دو فصل 

حضورش در العربی نتوانست سطح مطلوبی از عملکردش را به نمایش بگذارد.
بر این اساس باشگاه العربی به دنبال جذب یک بازیکن آسیایی دیگر به جای این 

مدافع ایرانی در پست های دیگری است.

قرعه کشی جام حذفی برگزار شد؛

مصاف استقلال و پرسپولیس در نیمه نهایی
 مرحله نیمه نهایی جام حذفی فوتبال دیروز قرعه کشی شد. بر این اساس پرسپولیس 

و استقلال برگزار کننده یکی از دیدارهای نیمه نهایی در شهریورماه خواهند بود.
مراسم قرعه کشی مرحله نیمه نهایی جام حذفی فوتبال بعدازظهر دیروز در سازمان 

لیگ برگزار شد.
استقلال، پرسپولیس، نفت مسجد سلیمان و تراکتور چهار تیم حاضر در مرحله نیمه 
نهایی هستند. طبق قرعه کشی انجام شده، پرسپولیس با استقلال و نفت با تراکتور با 

بازی می کنند. پرسپولیس و تراکتور در نیمه نهایی میزبان خواهند بود.
مرحله نیمه نهایی بعد از اتمام مسابقات لیگ برتر و روزهای چهارم و پنجم شهریور 
برگزار می شود. به گفته مسئولان سازمان لیگ، دیدار فینال حداکثر یک هفته بعد از 
برگزاری مرحله نیمه نهایی برگزار می شود و نیاز است که جلسه ای با هماهنگی دراگان 

اسکوچیچ سرمربی تیم ملی برگزار شود. 
 

سرپرست تیم هندبال قم اعلام کرد :

حضور قطعی هندبال قم در لیگ برتر کشور
 حسام الدین خانبابایی سرپرست تیم هندبال قم از حضور قطعی نماینده قم در 

فصل جدید لیگ برتر باشگاه های کشور خبر داد.
حسام الدین خان بابایی با اشاره به اینکه سال گذشته توانستیم با اقتدار به جمع 
چهار تیم برتر رقابت های لیگ دسته یک باشگاه های کشور برسیم، گفت: به دلیل 
شیوع کرونا مسابقات تعطیل شد و در نهایت با اعلام فدراسیون هر چهار تیم حاضر در 

مرحله نیمه نهایی جواز حضور در فصل جدید لیگ برتر را کسب کردند.
سرپرست تیم هندبال قم ادامه داد: با وجود اینکه قرار است مسابقات از دهه دوم 
شهریور ماه آغاز شود، اما به دلیل شرایط کرونایی نمی توانیم تمرین کنیم و فقط سه تیم 

کازرون، سپاهان اصفهان و مس کرمان تمرینات خود را آغاز کرده اند.
وی با اشاره به اینکه رئیس هیئت هندبال تلاش کرده و مبلغ ورودی مسابقات را 
تأمین کرده است، گفت: درباره حامی مالی همانند سال گذشته مشکلات زیادی 

داریم که البته در تلاش برای رفع آن هستیم.

امیر عابدزاده، دروازه بان ایرانی تیم ماریتیمو پرتغال 
فصل بسیار خوبی را با این تیم سپری کرد و عملکرد 
بسیار خوب این دروازه بان ایرانی باعث شده در فوتبال 
اروپا مورد توجه قرار گیرد. او در این فصل از رقابت های 
لیگ پرتغال ۲۵ بار برای تیمش به میدان رفت و با ثبت 
۱۰ کلین شیت و کسب نمره ۶.۷۹ از سایت هواسکورد 
که نمره خوبی برای یک دروازه بان به حساب می آید، 
دومین دروازه بان برتر پرتغال شد تا نام خود را در تیم 
و در کنار مهدی  ماریتیمو مطرح کند  میانه جدولی 
طارمی و مهرداد محمدی دیگر لژیونرهای ایرانی موفق 

فوتبال پرتغال باشد.
درخشش عابدزاده باعث شده پیشنهادات زیادی از 
تیم های مختلف برای او ارسال شود اما سد اصلی در 
راه جدایی عابدزاده تیم ماریتیمو است که نمی خواهد 
به این سادگی دروازه بان آماده خود را از دست بدهد و 

درخواستی دو میلیون یورویی برای او دارد.
با این حال نکته ای که می تواند به جدایی عابدزاده از 
ماریتیمو کمک کند این است که سنگربان ایرانی تنها 
یک سال دیگر با تیمش قرارداد دارد و تیم پرتغالی اگر 
امسال او را نفروشد، سال بعد باید رایگان دروازه بان خود 
را از دست بدهد؛ اتفاقی که بعید است مدیران ماریتیمو 
علاقه مند به رخ دادن آن باشند و همین موضوع باعث 

می شود پیشنهادات عابدزاده را جدی تر بررسی کنند.
در حال حاضر گران ترین دروازه بان تاریخ فوتبال ایران 
علیرضا بیرانوند است که به تازگی با انتقالی ۷۰۰ هزار 
یورویی راهی فوتبال بلژیک شده اما ممکن است به 
زودی این عنوان به امیر عابدزاده برسد، چرا که باشگاه 
ماریتیمو قطعا برای فروش او مبلغی کمتر از دو میلیون 
چند سال  که شاید  اتفاقی  پذیرفت؛  نخواهد  را  یورو 
قبل باور آن کمی دشوار بود اما عابدزاده به خوبی و 

با تمرینات خوب و منظم نه تنها توانسته از زیر سایه 
سنگین نام پدرش خارج شود، بلکه اکنون می تواند نام 

خود را به عنوان گران ترین دروازه بان تاریخ فوتبال ایران 
هم ثبت کند.

رکورد بیرانوند در آستانه شکسته شدن؛

عابدزاده گران ترین گلر تاریخ ایران می شود؟

 سرپرست هیات فوتبال استان قم گفت: با تحویل دفتر 
هیات فوتبال به تیم جدید مدیریتی، این هیات پس از ۸۰ روز 

تعلیق و بلاتکلیفی فعالیت خود را آغاز کرد.
قدرت الله باقری با اشاره به نامه فدراسیون فوتبال در نهم 
مرداد ماه جاری ، افزود: با ارسال این نامه و تایید سرپرستی 

العاده هیات  این در مجمع فوق  از  هیات فوتبال که پیش 
فوتبال قم با برکنار رییس سابق هیات فوتبال استان انتخاب 

شده بود، مشکل پیش آمده در این زمینه برطرف شد.
وی ادامه داد: با پیگیری مدیرکل ورزش و جوانان قم، پس از 
۸۰ روز تعطیلی دفتر هیات و امتناع مسئولان سابق این هیات 
برای تحویل دفتر هیات فوتبال،  سرانجام این دفتر به اداره کل 

تحویل داد.
سرپرست هیات فوتبال قم گفت: هفته گذشته این دفتر را 
به ما تحویل و با انجام برخی مقدمات، هم اکنون هیات فوتبال 
در این دفتر مستقر و در روزهای شنبه تا چهارشنبه از ساعت 
۱۹ تا ۲۱ آماده پاسخگویی به ورزشکاران، مربیان و فعالان این 

رشته است.

باقری افزود: با استقرار صورت گرفته، برنامه های این هیات 
بر اساس برنامه ریزی انجام شده در حال اجرایی شدن است 
برای  فوتبال  انتخاباتی هیات  برگزاری مجمع  اینکه  ضمن 

تعیین رییس این هیات نیز در دستور کار است.
سرپرست هیئت فوتبال قم  درادمه گفت: برنامه ما حضور 
در لیگ دسته دو بزرگسالان کشور است و درباره این موضوع 

با فدراسیون رایزنی کردیم که بزودی نتایج آن اعلام می شود.
باقری با اشاره به اینکه برای پیشرفت و توسعه فوتبال به 
حضور در لیگ بزرگسالان کشور نیاز داریم و این به جوانان 
قمی انگیزه مضاعف می بخشد، گفت: برنامه ما حضور در 
لیگ دسته دو بزرگسالان کشور است و درباره این موضوع با 

فدراسیون رایزنی کردیم که بزودی نتایج آن اعلام می شود.

سرپرست هیئت فوتبال ادامه داد: بنده با چند مربی مطرح 
که تمایل به حضور در قم دارند صحبت هایی انجام داده ام و 

امیدوارم بتوانیم به نتیجه برسیم.
وی در ادامه با بیان اینکه حضور در لیگ بزرگسالان کشور 
بالغ بر چهار میلیارد تومان هزینه دارد گفت: نمی توان قول 
داد، اما تمام تلاشم را می کنم و حتی از اعتبار شخصی خود 

برای پیشرفت فوتبال قم استفاده خواهم کرد.
باقری در پایان یادآور شد: قم ظرفیت بالایی در فوتبال دارد و 
چند سال در لیگ برتر حضور داشتیم و البته نماینده ایران در 
جام باشگاههای آسیا بودیم. فکر می کنم قم استحقاق حضور 
در لیگ بزرگسالان کشور را دارد و این مسئله انگیزه جوانان 

ما را بالا می برد.

سرپرست هیات فوتبال استان قم  خبرداد:
آغاز فعالیت هیات جدید فوتبال قم 
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نشانه هایی که می توانند بستر اختلاف باشند؛

چرایی سکوت انتخاباتی اصولگرایان
کوت فعالان و شخصیت های اصولگرا درباره انتخابات هرچند با توضیح زود بودن 
آغاز مسائل انتخاباتی توجیه می شود اما برای جریانی که تجربه تاریخی از طولانی 
بودن پروسه اجماع و وحدت حکایت دارد، ۱۰ ماه مانده به انتخابات حساسی چون 
ریاست جمهوری، نمی تواند چندان برای شروع بحث های انتخاباتی زود باشد. 
دلیل این سکوت را می توان در دو بخش ارزیابی کرد؛  جریان راست سیاسی در 
کشور یا از بیم آغاز اختلافات تن به مباحث انتخاباتی نمی دهد یا به قدری مطمئن 
به موفقیت هست که پروسه انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم را کلید نمی زند. 
هر اندازه در تصدیق بخش اول نشانه هایی وجود دارد به همان میزان راحتی خیال 

اصولگرایان به دلایلی منطقی جلوه نمی کند.
 پروسه برگزاری انتخابات و فعالیت مجلس یازدهم تاکنون برای جریان اصولگرا 
نوعی جمع نقیضین بوده است؛ از آن رو که در رقابت های انتخاباتی با سختی 
بسیار سرانجام به وحدت دست یافتند و تک فهرست انتخاباتی آنها در تهران پیروز 
انتخابات شد و امیدها به تداوم آن ریشه گرفت اما با بروز اختلافات عمیق میان 
نمایندگان جریان های سیاسی در مجلس وحدت محقق نشد.  تازه ترین بستر این 
اختلافات هم انتخاب »مهرداد بذرپاش« به عنوان رییس دیوان محاسبات بود که 
به چالشی میان اصولگرایان تبدیل شد. چهره هایی چون »احمد توکلی«،   »الیاس 
نادران« و »جواد کریمی قدوسی«  به این انتخاب انتقاد کردند.  پیش از این هم 
»مصطفی میرسلیم« نماینده مجلس و رییس شورای مرکزی حزب موتلفه که به 
نوعی طیف سنتی های اصولگرا را در بهارستان نمایندگی می کند انتقاداتی به 
هیات رییسه وارد کرده بود. با این توصیفات نگرانی ها از علنی شدن اختلافات این 

بار در فرآیند انتخابات ریاست جمهوری میان جناح راست وجود دارد.
بدون رقیب کار دشوار خواهد بود؟ 

بخش دوم ارزیابی از دلایل سکوت در اردوگاه اصولگرایان به اطمینان آن ها از 
پیروزی تعبیر می شود. »حسین کنعانی مقدم« دبیرکل حزب سبز در توضیح این 
موضوع گفته است: »اصولگرایان به دلیل در اختیار داشتن دو قوه مقننه و قضائیه 
نگرانی چندانی از انتخابات ریاست جمهوری ندارند و فعلا نیازی نمی بینند که 
ورودشان به انتخابات۱۴۰۰ را رسما اعلام کنند.« »ناصر ایمانی« فعال سیاسی 
اصولگرا هم معتقد است: »اصولگرایان می دانند پیروزی قطعی است، می گویند 
چرا من رئیس جمهور نشوم. حداقل ۲۰ نفر از شخصیت های اصولگرا برای نامزدی 
در انتخابات ریاست جمهوری اعلام آمادگی می کنند«. »حسن غفوری فرد« نایب 
رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری هم از شانس بالای اصولگرایان برای پیروزی 

در انتخابات ریاست جمهوری سخن گفته است.
اما آیا چنین اطمینانی منطقی است؟ اصولگرایان تا پیش از انتخابات مجلس 
یازدهم برای رسیدن به حداقلی از وحدت بارها ناکام ماندند و از سازوکارهایی چون 
جمنا )جبهه مردمی نیروهای انقلاب( هم کاری برنیامد حتی در دقایق نود انتخابات 
مجلس هم اختلافات ادامه داشت و با ریش سفیدی شبانه روزی برخی چهره ها 
به موضوع  تاخیر در ورود  با وجود چنین تجربه ای،  فهرست واحد منتشر شد. 
انتخابات می تواند نتیجه تلخی به بار آورد. از دیگر سو حتی اطمینان از خالی بودن 
میدان رقابت هم به واسطه سردرگمی های اصلاح طلبان نباید جریان اصولگرا را به 
آسودگی ذهنی درباره انتخابات برساند. تجربه نشان داده است حتی آن زمان که 
رقیبی جدی و قدرتمند از جریان مقابل در عرصه حضور ندارد، اصولگرایان در رقابت 
درونی دچار مشکل می شوند. موضوع رقابت میان اصولگرایان هم در اظهارات 
افرادی چون »حسین الله کرم« دبیرکل سابق انصار حزب الله، مطرح شده است. 
الله کرم با تاکید بر اینکه اصلاح طلبان قدرت رقابت با اصولگرایان را ندارند و شاهد 
نوعی رقابت داخلی میان اصولگرایان خواهیم بود؛ گفته است: »اکنون جریان 
اصولگرا شامل طیفی از اصولگرای سنتی در بخش راست طیف و اصولگرای انقلابی 
در سمت چپ طیف است، اصولگرای تحول خواه ونواصولگرا نیز درمیان طیف قرار 
دارند.« در این دسته بندی، راست سنتی که می توان جامعه روحانیت مبارز را نماد 
اصلی آن دانست نگران کنار گذاشته شدن خود از سازوکارهاست. حجت الاسلام 
»محمدتقی رهبر« عضو جامعه روحانیت مبارز، با اشاره به اینکه نقش این تشکل در 
اردوگاه اصولگرایان کمرنگ شده، گفته است: »جامعه روحانیت مبارز مثل گذشته 
در مسائل نقش آفرینی ندارد. در واقع خود اعضای جامعه باید برای اثرآفرینی تلاش 
کنند؛ یعنی چنین نیست که دیگران بیایند و جامعه روحانیت را به تشکلی تاثیرگذار 
تبدیل کنند.« در برابر این نگرانی دیگر طیفهای نزدیک به جریان اصولگرای سنتی 
مانند جبهه پیروان خط امام و رهبری مخاطبان خود را  قابل مقایسه با هیچ یک از 
مجموعه های دیگر اصولگرایی نمی دانند و »سیدکمال الدین سجادی«، سخنگوی 
این تشکل هم احتمال اعلام نامزدی از سوی این جریان را رد نمی کند. درباره 
موتلفه و دیگر نمادهای راست سنتی هم سخن فراوان و گلایه های آن ها از دیگر 
طیف های اصولگرا هم مطرح همچنان مطرح است. دسته سوم در تقسیم بندی 
الله کرم، ترکیب "اصولگرایان انقلابی" است که از سوی جریان راست سیاسی مورد 
استفاده قرار میگیرد. تفسیر دقیقی از مفهوم این ترکیب ارائه نشده است اما به نظر 
میرسد جبهه پایداری در قرائت رسمی قرابت بیشتری به این دسته پیدا می کنند 
اما می توان گفت تفاوت چندانی میان این نوع از اصولگرایان با نوع غیرانقلابی آن 
وجود ندارد زیرا تمام نیروهای اصولگرا خود را انقلابی می دانند. این تقسیم بندی 
درباره اصولگرایان تحول خواه هم چندان روشن نیست اما نواصولگرایی مفهومی 
است که می توان آن را ساخته و پرداخته همفکران »محمدباقر قالیباف« دانست. 
میزان همگرایی میان این طیف های اشاره شده مهم است. اصولگرایان انقلابی با 
اصولگرایان سنتی چالش دارند و نشان بارز آن انتقادات از انتخاب بذرپاش از سوی 
توکلی سنتی است. نواصولگرایان به اصولگرایان سنتی و به عکس روی خوش نشان 
نمی دهند و شاهد این مدعا اظهارات میرسلیم درباره عملکرد قالیباف در دوران 
حضورش در شهرداری است. آرامش نسبی میان نواصولگرایان و پایداری ها هم با 
توجه به تجربه انتخابات مجلس و تهدیدات به ارائه لیست جدا از سوی این جبهه اگر 

مدیریت نشود می تواند آرامش پیش از طوفان باشد.
چشم امید به فتاح، قطع امید از احمدی نژاد

با چنین شرایطی رسیدن به یک شخص واحد برای نامزدی در انتخابات ریاست 
آینده چندان آسان به نظر نمی رسد و شاید به همین دلیل است که  جمهوری 
برای  نمی گیرد  قرار  دسته بندی ها  این  در  که  فتاح«  »پرویز  چون  چهره هایی 
اصولگرایان گزینه جالبی باشد. اظهارات اخیر وی درباره املاک بنیاد مستضعفان 
موجب شد که گمانه ها درباره حضور وی در انتخابات قوی تر از همیشه پیگیری شود 
و حتی »صادق زیباکلام« استاد دانشگاه تهران این اظهارات را به معنای ثبت نام 
زودهنگام وی در انتخابات تعبیر کند. فتاح اما پیش از این درباره حرف و حدیث های 
نامزدی در انتخابات گفته بود: »من حقیقتا پرمشغله هستم و به کارم نیز علاقه  مندم. 
مقام معظم رهبری به بنده حکم داده اند و بنده یک فرد عمرانی و میدانی هستم،  
بنده هر هفته در سفر هستم و وقت فکرکردن به مسائل انتخاباتی را ندارم.« اینکه 
آیا فتاح گزینه نهایی اصولگرایان در دقیقه نود خواهد بود یا نه مشخص نیست. اما 
اینکه آیا فتاح خود را اصولگرا می داند یا نه، وقتی می گوید »من و اصولگرایان هیچ 
سَروسِری با هم نداریم.« بازهم مشخص نیست پس فتاح را می توان گزینه خاکستری 
اصولگرایان برای انتخابات دانست. سخن از حضور چهره های دیگری چون قالیباف 
و حجت الاسلام ابراهیم رییسی، محسن رضایی، مهرداد بذرپاش، علی لاریجانی و 
حتی سعید جلیلی و عزت الله ضرغامی هم همیشه در میان بوده است. در هیاهوی 
جمهوری  رییس  نژاد«  احمدی  »محمود  از  برائت  بتوان  شاید  گمانه زنی ها  این 
اسبق را که در صدر حمایت های اصولگرایان تا سال ۹۱ قرار داشت، تنها نقطه 
مشترک شماری از اصولگرایان دانست. »محمدحسن قدیری ابیانه« فعال سیاسی 
اصولگرا در توصیف احمدی نژاد گفته است: »احمدی نژاد همواره شعارهای عوام 
فریبانه می دهد و هیچ اعتقادی به ولایت فقیه ندارد. او دوباره برای انتخابات اعلام 
می شود«.  صلاحیت  رد  نگهبان  شواری  سوی  از  دوباره  و  می کند  کاندیداتوری 
»عباس سلیمی نمین« دیگر فعال اصولگرا در مخالفت با احمدی نژاد معتقد است: 
»احمدی نژاد هدف بسیار شومی از تخریب چهره های بارز اصولگرایی دنبال می کرد 
که خوشبختانه به این هدف نایل نشد اما تاثیرات سوءِ خود را به جای گذاشت«. 
هرچند احمدی نژاد خود را بی نیاز از حمایت جریان اصولگرا می داند اما واقعیت 
آن است که حتی اگر از سد شورای نگهبان هم بتواند عبور کند، دیگر حمایتی مانند 
سال های ۸۴ تا ۹۰ را از سوی راستی ها تجربه نخواهد کرد. در رد و تایید ارزیابی های 
اخیر می توان نشانههای دیگری هم جست اما قدر مسلم آن است که راست سیاسی 
برای حضور قدرتمند در انتخابات ریاست جمهوری باید »استارت« بزند، تا بتواند نفر 

اول خط پایان انتخابات باشد.

سیاسی

عضو حزب اعتماد ملی معتقد است اگر اصلاح طلبان زودتر در فضای سیاسی 
موجود تصمیم گیری نکنند، ممکن است برای طولانی مدت متضرر شوند.

اصلاح طلبان سردرگم و بلاتکلیفند، شورایعالی سیاستگذاری که عالی ترین 
نهاد تصمیم گیرنده در این جریان در دهه ۹۰ بوده است بعد از استعفای سران 
اصلی آن و جدا شدن برخی دیگر از چهره ها از آن عملا به کُما فرو رفته است، 
بزرگان این جریان و تشکل های باسابقه ای چون مجمع روحانیون هم گویی انزوا 
را ترجیح داده اند. رویه ای که حکایت از آن دارد انتخابات ۱۴۰۰ چندان مساله 
ای جدی برای اصلاح طلبان نیست و آنها زودهنگام، رقابت را به رقیب واگذار کرده 

اند.
اما »راهکار اصلاح طلبان برای عبور از این مقطع چیست؟« برخی از اصلاحات 
و بازسازی سخن می گویند و برخی دیگر از تشکیل یک نهاد تصمیم ساز دیگر جز 
شورایعالی. برخی دوری چندساله از قدرت را پیشنهاد می دهند و برخی دیگر 
بازسازی و حضور همزمان در قدرت را. رسول منتجب نیا، عضو شاخص جریان 
اصلاحات اما معتقد است بزرگان و ریش سفیدان اصلاحات باید وارد گود شده 
و با تشکیل شورایی ۳تا ۵ نفره عنان کار را به دست گیرند. او البته تاکید دارند 
فعالیت و تحرک اصلی باید از سوی احزاب صورت گیرد و ریش سفیدان هادی و 

راهنمای مسیر باشند.
محمدرضا خباز اما معتقد است که نباید از ظرفیت جوانان اصلاح طلب غافل 
شد و بار کار باید بر دوش آنها باشد. او تاکید دارد مجمع روحانیون باید برای حل 
اختلافات بین احزاب اصلاح طلب وارد میدان شود و رئیس دولت اصلاحات نیز 

ظرفیت خود را برای انتخابات ۱۴۰۰ به کار گیرد.
مجمع روحانیون زمینه ساز وحدت اصلاح طلبان شود

محمدرضا خباز فعال سیاسی اصلاح طلب و استاندار سابق دولت روحانی، با 
ابراز نگرانی از وضعیت کنونی اصلاح طلبان در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 
مشورتی  شورای  یک  تشکیل  پیشنهاد  خصوص  در  همچنین  و  سال ۱۴۰۰ 
متشکل از ریش سفیدان اصلاح طلب برای هدایت نیروهای این جناح سیاسی، 

اظهار داشت: شرایط موجود را نمی توان یک فضای مطلوب برای اصلاح طلبان 
دانست، زیرا یک فضای »بی تصمیمی« بر این جریان سیاسی حاکم شده است.

وی ادامه داد: گاهی دیر تصمیم گرفتن و حتی عدم اتخاذ تصمیم، به مثابه یک 
»تصیم بد« است که به نظر می رسد این شرایط برای اصلاح طلبان در حال وقوع 

است.
نماینده اسبق مجلس شورای اسلامی با خطاب قرار دادن گروه های سیاسی، 
از  نوعی  اسفندماه دچار  انتخابات  از  بیان داشت: در شرایطی که مردم پس 
دلمردگی سیاسی شده اند، باید تمامی گروه های سیاسی کشور خود را در قبال 

اتفاقات پیش آمده مسئول بدانند و در مسیر تغییر این فضا حرکت کنند.
اصلاح طلبان نمی توانند نقش تماشاچی را ایفا کنند

خباز تصریح کرد: کشور در شرایط بسیار حادی قرار گرفته که شاید نظیر آن پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی وجود نداشته باشد. در این شرایط گروه های سیاسی 
نمی توانند نقش یک تماشاچی صرف را بازی کنند و منتظر بمانند که اتفاقی رخ 

خواهد.
انتخابات حداقلی زیر زبان اصولگرایان مزه کرده است

وی با خطاب قرار دادن فعالان سیاسی در جناح اصولگرا، ابراز داشت: طعم 
پیروزی در فضای مشارکت حداقلی مردم زیر زبان اصولگرایان مزه کرده است و 
آنها حتی امیدوار هستند که با ادامه همین روند کاندیدای مدنظر خود را در ۱۴۰۰ 

بر کرسی ریاست بنشانند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: برخی از آنها حتی اعلام می کنند که 

دیگر نیازمند به انتخابات حداکثری نیستند.
سکوت فعلی در جریان اصلاحات، شایسته یک جریان سیاسی نیست

استاندار سابق سمنان در دولت یازدهم با تأکید بر این نکته که اگر اصلاح طلبان 
زودتر در فضای سیاسی موجود تصمیم گیری نکنند، ممکن است برای طولانی 
مدت متضرر شوند، ابراز داشت: امروز شاهد هستیم که رئیس و نایب رئیس 
شورای عالی سیاستگذاری استعفا داده اند و دیگر بهانه ای وجود ندارد که بگویند 

برخی از این افراد در این شورا در مسیر انتخابات مانع تراشی می کردند. اما هنوز 
شاهد سکوت در بین اصلاح طلبان هستیم که این امر به هیچ عنوان شایسته این 

جریان سیاسی نیست.
نباید از ظرفیت جوانان اصلاح طلب غافل شویم

خباز با اشاره به پیشنهاد حجت الاسلام والمسلمین منتجب نیا مبنی بر تشکیل 
یک شورا متشکل از ریش سفیدان اصلاح طلب، گفت: بنده به نظر ایشان احترام 
می گذارم، اما در شرایط کنونی کشور باید یک ابتکار جدید به خرج داد و جوانان 

را پای کار آورد.
وی ادامه داد: بهره گیری از نظر مشورتی بزرگان و ریش سفیدان اصلاح طلب 
قطعا امری پسندیده و لازم است، اما نباید فراموش کنیم این جوانان اصلاح 
طلب هستند که مسئولیت بسیاری از کارهای اجرایی را بر گردن می گیرند و کار 

انتخاباتی را به پیش می برند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با ارائه یک پیشنهاد، عنوان داشت: امروز بیش 
از ۳۰ حزب اصلاح طلب در حال فعالیت هستند، بنده پیشنهاد می کنم هر حزب 
یک نماینده از درون تشکیلات خود انتخاب  و معرفی کرده و در مسیر این گزینش 
نیز افرادی را در نظر بگیرد که کمترین حاشیه را دارند تا جناح مقابل نتواند بر 

اساس حضور آنها موج سواری سیاسی کند.
خباز گفت: همه انتظار دارند در وضعیت موجود آقای سید محمد خاتمی 
وضعیت اصلاح طلبان را همانند گذشته سامان بدهند. زیرا ایشان همچنان 
محبوبیت بسیار بالایی در میان مردم دارند و در جناح اصلاحات نیز فردی کاملا 

مقبول هستند.
مجمع روحانیون مقدمات اشتراک نظر بین احزاب اصلاح طلب را 

فراهم کند
این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی در خصوص جایگاه »مجمع روحانیون 
مبارز« نیز، تأکید کرد: آقای خاتمی در جایگاه ریاست مجمع روحانیون مبارز قرار 
دارند و انتظار داریم از سمت آن جریان سیاسی نیز یک نفر معرفی شده تا مقدمات 
اشتراک نظر بین احزاب اصلاح طلب فراهم شود. نباید فراموش کنیم افرادی در 
مجمع روحانیون مبارز حضور دارند که زمانی مورد تأیید امام راحل)ره( بودند و پس 

از آن نیز در این در بسیاری از سمت های مهم خوش درخشیده اند.
وی با تأکید مجدد بر محور قرار گرفتن رئیس دولت اصلاحات در همگرایی 
اصلاح طلبان در آستانه انتخابات سال ۱۴۰۰، ابراز داشت: آقای خاتمی امروز در 
جایگاهی قرار گرفته اند که می توانند همه احزاب و شخصیت های اصلاح طلب را 
گرد هم بیاورند. زیرا تا سال ۱۴۰۰ زمانی باقی نمانده و نباید فرصت کوتاه تا سال 

آینده را از دست داد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با یادآوری دوران دولت اصلاحات، بیان داشت: 
آقای خاتمی فردی توانمند است، ایشان دولت خود را در شرایط بسیار سخت به 
پیش برد و امروز نیز می توانند جناح سیاسی متبوع خود را هدایت کنند. هرچند 

بخشی از جریان سیاسی کشور با وجود این خدمات، به ایشان جفا کردند.
اصلاحات نیازمند پوست اندازی جدی است

این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: بنده همچنان معتقدم 
اصلاح طلبان نیازمند یک پوست اندازی جدی هستند. اما این جریان سیاسی 
دارای ظرفیت بسیاری بالایی است که بر اساس آن می توان بار دیگر در ذیل 

هدایت بزرگان این جریان، به وحدت رسید.
خباز در پایان گفت: نباید خود را مشغول اسامی خاصی همچون شورای عالی 
سیاستگذاری و یا محفل های دیگر کنیم، بلکه امروز نیاز داریم بار دیگر حول یک 
رهبر قوی همانند آقای خاتمی بنشینیم و برای آینده کشور و جناح سیاسی خود، 

تلاش کنیم.

محمدرضا خباز:

اصلاحات نیازمند پوست اندازی جدی است
فضای بی تصمیمی بر جریان اصلاحات حاکم شده است

از  فتاح  هدف  گفت:  اصلاح طلب،  سیاسی  فعال  یک 
به هیچ جایی  بود که نشان دهد،  این  اظهارات اخیرش 
وابسته نیست و آمده  با همه فسادی که در میان اشخاص، 
جریانات سیاسی و نیروها وجود دارد، مبارزه کنم. در واقع 

می خواست چنین تصویری از خود نشان دهد. 
بنیاد  امام فعال سیاسی اصلاح طلب، مدیرعامل  جواد 
باران و دبیرکل مجمع ایثارگران اصلاح طلب در گفت وگو 
با  ایلنا، در خصوص حواشی مباحث مطرح شده از سوی 
پرویز فتاح رییس بنیاد مستضعفان در یک برنامه تلویزیونی، 
گفت: به نظر من این حرف ها و رفتار ها تکرار احمدی نژاد 
است و چیزی بیش از آن نیست؛ چراکه ایشان هیچ ویژگی 
خاص مدیریتی یا شخصیتی و یا سابقه  برجسته ای ندارد. 
رفتار  همان  ایشان  رفتاری  الگوی  که  می  رسد  به نظر  لذا 

گذشته است.
وی ادامه داد: به نظر من فتاح خودش در آن برنامه به 
درستی به این موضوعات اشاره کرد؛ چراکه هنوز کسی در 
خصوص او و این حرف ها اظهارنظر نکرده بود، اما خودش 
برنامه، گفت که  این  از مطرح کردن این سخنان در  بعد 
برای  و  است  پوپولیستی  رفتارها  این  می گویند  »برخی 
انتخابات ۱۴۰۰ است« به نظر من همین جمله از سوی 
خود ایشان بیشتر از هر چیز نشان دهنده انگیزه های این 

رویکرد است.
ادامه اظهار داشت:  این فعال سیاسی اصلاح طلب در 

کاندیداتوری  برای  اشخاص  معرفی  معدل  که  آنجا  از 
ریاست جمهوری پایین آمده است، تا پیش از این اگرچه 
می تواند  هم  ایشان  که  داشت  وجود  گمانه زنی ها  برخی 
یکی از گزینه های ریاست جمهوری در سال ۱۴۰۰ باشد، 
اما هنوز کسی به طور رسمی پاسخی نداده بود که ایشان 
خودش مساله ۱۴۰۰ را هم مطرح کرد.وی ادامه داد: به 
هرحال معرفی شدن فتاح و افرادی مشابه برای انتخابات 
ریاست جمهوری، چندان جای تعجب ندارد اما وقتی شما 
به این روش ها متوسل می شوید، نمی توانید امید چندانی 
به بهبود شرایط داشته باشید.مدیرعامل بنیاد باران در ادامه 
به صحبت های فتاح در مورد سید محمد خاتمی و بنیاد 
باران اشاره و تصریح کرد: آقای فتاح بدیهیات را می گوید 
وگرنه جامعه و همه علاقمندان و همه آن هایی که نسبت به 
حقوق مردم و بیت المال حساسیت دارند و به دنبال بحث 
فسادستیزی هستند، از این بحث که اموال مردم دست 
دیگران است و ایشان حق دارد که پس بگیرد، استقبال کنند 
و ما هم استقبال می کنیم. اما اینکه آقای فتاح موضوعی را 
که قبلا پاسخ داده شده مطرح می کند جای سوال دارد، 
همچنین آقای خاتمی و بنیاد باران تا امروز هیچ وقت در 
یک ملک دولتی حضور نداشتند، چه برسد به یک ملکی که 
متعلق به بنیاد مستضعفان است و در خصوص علت حضور 
آقای خاتمی هم توضیح داده شد که به چه واسطه ای آنجا 
حضور داشتند.وی ادامه داد: در ضمن سال هاست آقای 

خاتمی از آن محل رفته اند اما شما امروز در حال صحبت 
کردن درخصوص افرادی هستید که هنوز در املاک حضور 
دارند و تحویل نمی دهند، پس این موضوع چه ربطی به 
آن هایی که سال ها قبل ملک را تحویل داده اند و حضور 
ندارند، دارد؟ همچنین شما در حال گزارش عملکرد در دوره 
یکساله حضور خودتان هستید و اگر قصد این را هم دارید باز 
هم این اتفاق در دوره شما نبوده و پیش از مدیریت آقای فتاح 
بوده است.دبیرکل مجمع ایثارگران اصلاح طلب در بخشی 
از صحبت های خود درخصوص دیگر انگیزه های فتاح از 
مطرح کردن چنین مسائلی در برنامه زنده تلویزیونی، بیان 
داشت: باتوجه به نوع صحبت هایی که ایشان مطرح کرد، 
اکنون این سوال ایجاد شده است که ایشان با چه انگیزه ای 
آقای خاتمی، احمدی نژاد و حدادعادل را در کنار هم نام 
می برد و همچنین از نیروهای مسلح هم اسم می آورد، لذا 
باید شفاف سازی کند که اصلا چه نیتی دارد؟ من همچنان 
فکر می کنم که ایشان همانطور که در این گفت وگو قبل از 
اینکه به سوال اصلی پاسخ بدهد، جواب این سوالات را داد و 

گفت که هدف از اعلام این موارد چه چیزی است.
وی افزود: به نظر من یکی از اهداف این بود که بخواهد 
نیستم  وابسته  به هیچ جایی  نشان دهد که من  اینگونه 
و آمده ام با همه فسادی که در میان اشخاص، نیروها ، در 
جامعه و جریانات سیاسی وجود دارد، مبارزه کنم. در واقع 
ایشان می خواست چنین تصویری از خودش نشان دهد. 

ضمن اینکه با این تصویرسازی که مطرح می کند، نشان 
می دهد که وضعیت کنونی کشور چیست، ان شاءالله در 
آینده روشنگری کنند تا ببینیم که در مورد این اسامی  که 
مطرح کردند و املاکی که در اختیار آن ها قرار دارد در نهایت 
چه اقدامی برای بازپس گیری یا تفاهم برای تغییر ملک از 
جایی به جای دیگر و یا موراد دیگر صورت گرفته است. در 
مجموع نباید این مساله تنها به اسم بردن ختم شود و در 

آینده روشن می شود که چه عملکردی خواهند داشت.
امام درخصوص اینکه چرا در صداوسیما چنین فرصتی 
به  نهادهای غایب  یا  افراد  فراهم می شود که درخصوص 
سادگی حرف های این چنینی مطرح شود، گفت: صدا و 
سیما به هر حال اثبات کرده است که گاهی کاملًا جهت دار 
داده  رسانه  این  در  افراد  از  دفاع  اجازه  و  می کند  عمل 

نمی شود.

جواد امام : 
حرف های »فتاح« تکرار رفتارهای »احمدی نژاد« است

فتاح نیت خود را شفاف بیان کند 

یک کارشناس مسائل منطقه با تشریح اهمیت لبنان برای بازیگران داخلی و خارجی 
اظهار کرد: علی رغم ادعاهایی که برخی جریانات داخلی در پی انفجار بندر بیروت مطرح 

کردند سید حسن نصرالله تاکید کرد که حزب الله لبنان دخالتی در بندر بیروت ندارد. 
حسن عابدینی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به تحولات لبنان  در پی حادثه انفجار در 
بندر بیروت اظهار کرد: لبنان از دیرباز کشور بسیار با اهمیتی هم برای منطقه غرب آسیا 
هم بازیگران بین المللی بوده است. یکی از دلایل اهمیت لبنان این است که همان طور 
که منطقه غرب آسیا، قلب دنیا تلقی می شود می توانیم چنین شرایطی را برای لبنان در 

منطقه غرب آسیا تلقی کنیم.
وی افزود : لبنان کشور کوچک با ۴ میلیون جمعیت است اما به دلیل این که مرزهای 
جنوبی آن با شمال سرزمین های اشغالی هم مرز است از اهمیت کانونی برخوردار 
می باشد و این مساله نیز به موضوع تاریخی در سال ۱۹۴۸ که رژیم صهیونیستی در 
فلسطین جعل شد، بر می گردد و همه تحلیل گران معتقد بودند صهیونیست ها از سه 
جهت ممکن است مورد تهدید باشند که این سه جهت ارتش جمال عبدالناصر مصری، 
ارتش حافظ اسد سوری و ارتش ملک حسین اردنی، اما تنها جایی که ممکن است به 

دلیل کوچک بودن و نداشتن ارتش تهدیدی برای اسرائیل نخواهد بود لبنان است.
این کارشناس مسائل خاورمیانه یادآور شد: به همین دلیل صهیونیست هایی که از اروپا 
می آمدند در سرزمین حیفا و بخش شمالی فلسطین ساکن می شدند اما خدا مقرر کرد از 
همان جایی که اینها فکر نمی کردند تهدیدی بر ضد صهیونیست ها نخواهد بود از همان 

جا بیش ترین تهدید با شکل گیری مقاومت حزب الله ایجاد شد.

عابدینی ادامه داد: در سال ۱۹۸۲ اسرائیلی ها طی یکی دو روز بدون شلیک گلوله 
توانستند تا بیروت را اشغال کنند اما مقاومت اسلامی حزب الله توانست در سال ۲۰۰۰ 
اسرائیلی ها را برای اولین بار در تاریخ این رژیم آدمکش محبور به عقب نشینی کند، 
همچنین در سال ۲۰۰۶ که اسرائیل اراده کرده بود حزب الله را در هم بشکند، حزب الله 

در جنگ ۳۳ روزه توانست سیاست و راهبرد صهیونیست ها را ناکام بگذارد و غلبه کند.
وی با اشاره به قراداد سایکس پیکو در سال ۱۹۱۶ گفت  : دقیقا ۱۰۴ سال پیش بین 
انگلیس و فرانسه چنین قراردادی امضا شد که بعد از فروپاشی دولت عثمانی کشورهای 
اسلامی بین این دو کشور تقسیم شود، در آن مقطع لبنان در اختیار فرانسوی ها قرار 
گرفت و حتی زبان دوم لبنانی ها فرانسوی است  بنابراین از جهت تاریخی فرانسوی ها 
بیشتر نفوذ داشتند و از سوی دیگر فلسطین در اختیار انگلیسی ها قرار گرفت که البته با 
اعلامیه بالفور عملا فلسطین در اختیار رژیم صهیونیستی قرار می گیرد و این اول خیانتی 
است که به مردم فلسطین می شود.این کارشناس مسائل بین الملل با بیان این که رفتار 
مکرون رئیس جمهور تازه کار و جوان فرانسه و سفر وی به لبنان ریشه در این قراردادی 
تاریخی از ۱۰۴ سال پیش دارد، ابراز کرد: البته تلاش هایی انجام شد تا سایکس پیکو 
جدیدی  را ایجاد کنند مانند تجزیه سوریه، عراق و یا خلع سلاح مقاومت که محقق نشد و 

مقاومت اسلامی در برابر هر گونه تجزیه کشورهای اسلامی مقاومت کرد.
وی با اشاره به بررسی ابعاد مختلف انفجار بندر بیروت همچنین بیان کرد: اول این که 
هنوز مشخص نیست این انفجار عمدی بوده یا خیر، لذا نیاز به بررسی بیشتری دارد. 
اما براساس برآوردهای اولیه انفجار حاصل ۲۷۵۰ تن نیترات آمونیوم است که چند سال 

پیش یک کشتی به صورت قاچاق به این منطقه آورد و نگهداری شد اگر این فرض را 
بپذیریم کسانی مقصر هستند که مسئولیت داشتند.

عابدینی یادآور شد: در لبنان جامعه موزاییکی است؛ شیعیان در جنوب و  شرق لبنان و 
در بیروت هم در منطقه ضاحیه، اهل سنت در شمال غرب و مرکز و مسیحی ها در شمال 
شرقی و مرکز حضور دارند بنابراین تقریبا به صورت نانوشته اداره مناطق در اختیار گروه 
هایی است که آنجا بیشترین جمعیت را دارند. این کارشناس مسائل منطقه افزود : بندر 
بیروت سالها در اختیار جناح سعد حریری به عنوان نخست وزیر بود و لذا در منطقه  بندر 
بیروت حزب الله لبنان دخالتی ندارد، سید حسن نصرالله در سخنرانی خود به صراحت 
اعلام کرد نه اطلاعی از این بندر و مسئولیت آن دارند و نه مدیریت آن را بر عهده داشته اند 
و اظهار داشت که اطلاع ما از بندر حیفا در سرزمین های اشغالی بیشتر از بندر بیروت 
است. سید حسن نصرالله به صراحت گفت که حزب الله نه سلاحی داشته که در این 
محل باشد، نه کنترل و نه در اداره آن نقش داشته است لذا این دروغ پردازی ها را تکذیب 
کرد. وی خاطرنشان کرد : آنچه باید انجام شود این که از جهت احساسی و صدمه روحی 
و روانی که به مردم خورده باید اندکی آرامش به جامعه برگردد، ۳۰۰ هزار نفر در این منطقه 
سکونت داشتند که خانه و کاشانه خود را از دست داده اند همان طور که در سال ۲۰۰۶ 
مسیحیان به شیعیان لبنان کمک کردند اکنون هم باید زمینه برای اسکان فراهم شود و 
بازسازی ها آغاز شود.این کارشناس مسائل منطقه در پایان ابراز کرد: بعد از این مراحل 
باید نهادهای امنیتی بررسی کنند ببینند چه کسانی اهمال یا سهل انگاری کرده یا تعمد 

داشتند تا بعدا محاکمه شوند.

یک کارشناس مسائل منطقه تشریح کرد

چرا لبنان مهم است؟



طرح:علیرضا پاکدل 

عمل زیبایی با نصف قیمت!

 تعویق یک ماهه کنکور سراسری
مشاور و رئیس حوزه ریاست مجلس شورای اسلامی از برگزاری آزمون کنکور سراسری در تاریخ ۲۷ تا ۳۰ 
شهریور خبر داد.بابک نگهداری  گفت: تصمیمی که در شورای تشکیل شده و متشکل از وزارتخانه های بهداشت 
علوم و سازمان سنجش و کمیسیون های تخصصی مجلس و تعدادی از نمایندگان گرفته شده است، به تعویق 
افتاد، ولی اگر حادثه و مشکلی در زمینه تسری اپیدمی ویروس کووید ۱۹ رخ ندهد در روز های پایانی شهریورماه 
آزمون کنکور سراسری برگزار می شود.وی گفت: سازمان سنجش برای اجرای سختگیرانه پروتکل های بهداشتی 
در کنکور یک ماه فرصت خواست چرا که ارزیابی آن ها اینگونه بود که نیازمند فضای فیزیکی بیشتری هستند 
و بایستی از ظرفیت پرسنل آموزش دیده بیشتری استفاده کنند.وی تصریح کرد: سازمان سنجش بنا دارد تا 

آموزش های بیشتری را به پرسنل آزمون سراسری مبنی بر پروتکل های سختگیرانه بهداشتی بدهد.

کنایه غرضی به کدخدایی: بازهم کاندیدا می شوم 
سیدمحمد غرضی، وزیر پست و تلگراف دولت سازندگی، که صلاحیت او در انتخابات ۱۳۹۶ توسط شورای 
نگهبان احراز نشد، در واکنش به این اظهارنظر کدخدایی گفت: ما کار خودمان را می کنیم آقای کدخدایی و 
عزیزان دیگر هم کار خودشان را کنند، من که نمی خواهم درگیر شوم. حرف من به شورای نگهبان و عزیزان دیگر 
این است که روش های گذشته تان اشتباه است، حالا باز بروند و یک عزیز دیگر را بیاورند و مثل گذشته شود.او 
با بیان اینکه اینکه »نسبت به همه دولت های مشروطه بعد از مشروطه معترض هستم« افزود: به عنوان مثال 
احمدی نژاد ۶۰۰ میلیارد دلار داشت، ارز ۱۰۰۰ تومانی را ۳۰۰۰ تومان کرد او که به مراتب بیشتر کشور را از 
بین برد. من جزو کاندیدا هایی هستم که یک دفعه تایید شدم یک دفعه رد شدم، باز هم ثبت نام می کنم شاید 

خدا فرجی برساند.

انتقاد محسن هاشمی از اقدامات صداوسیما
 محسن هاشمی از رویکرد »تخریبی« صداوسیما علیه آیت الله هاشمی انتقاد کرد.رئیس شورای شهر تهران 
اظهار داشت: ۱۵ سال است که صدا و سیما و برخی رسانه های رسمی، رویکردی تخریبی علیه آیت الله هاشمی 
رفسنجانی در پیش گرفته اند و این رویکرد را حتی ۴ سال پس از رحلت ایشان ادامه می دهند.وی افزود: 
پاسخگویی در برابر تهمت ها، تخریبها، تقطیعها و تحریف ها حق هر شهروندی است اما این حق از شخصیتی 
که شناسنامه انقلاب است دریغ شده است.هاشمی خاطرنشان کرد: اگر صدا و سیما اختیار دادن فرصت 
پاسخگویی را ندارد که حرجی بر آن نیست اما اگر این تصمیم و سلیقه مدیران آن است که جای گله دارد و این 

ظلم دامنگیر آنها نیز خواهد شد.
 

کرونا یزد را تعطیل کرد 
بر اساس مصوبه ستاد استانی مقابله با شیوع ویروس کرونا و با توجه به قرمز بودن وضعیت شهر یزد، فعالیت 
واحدهای صنفی گروه دو، سه و چهار طی روزهای چهارشنبه، پنج شنبه و جمعه مورخ ۲۲، ۲۳ و ۲۴ مردادماه 
تعطیل و صرفاً واحدهای گروه یک مجاز به فعالیت شدند.سیدمهدی آقابزرگی مدیر روابط عمومی اتاق اصناف 
یزد در این رابطه تصریح کرد: مشاغل صنفی گروه یک که فروشگاه های زنجیره ای مایحتاج مردم، نانوایی ها، 
مراکز بهداشتی و درمانی دولتی و خصوصی، داروخانه ها و حتی مراکز و فروشگاه های دامپزشکی را نیز شامل 

می شوند، در هیچ منطقه ای مجاز به تعطیلی نیستند.

واکنش جهانگیری به وضعیت بازار بورس 
اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری در حساب کاربری خود در توئیتر با اشاره وضعیت بازار بورس 
نوشت: »  اعتماد مردم سرمایه دولت است که تحت هیچ شرایطی نباید آسیب ببیند. اعضای دولت بایدبه قول 
هایی که به مردم می دهند، عمل کنند چون مردم فعالیت های شان را بر مبنای تعهدات دولت تنظیم می کنند. 
نباید برخی اختلاف نظرهای جزیی درون دولت برای زندگی مردم و روند جاری اقتصاد کشور ایجاد مشکل کند.«

بازگشت 4۳0 هزار مهاجر افغان از ایران 
سازمان بین المللی مهاجرت اعلام کرد: در هفت ماه گذشته چهارصد و بیست و نه هزار و ششصد وسی و دو 
مهاجر افغان از طریق مرز های نیمروز و اسلام قلعه وارد افغانستان شدند. سازمان بین المللی مهاجرت افزود: 
میزان بازگشت مهاجران افغان در مقایسه با زمان مشابه سال گذشته بیست و نه درصد کاهش یافته است.هم 

اکنون حدود سه میلیون مهاجر افغان در ایران حضور دارند.

اسماعیلی :هیچ رسانه ای در یک سال اخیر توقیف نشد 
غلامحسین اسماعیلی سخنگوی قوه قضاییه با تاکید بر اینکه رویکرد دستگاه قضا در دوره تحول در برخورد با 
تخلفات مطبوعات به جای رویکرد سخت گیرانه و سزادهی، رویکرد اصلاحی مدارا و اقناعی است، گفت: در یک 

سال اخیر هیچ روزنامه و رسانه ای از سوی قوه قضاییه توقیف نشده است.

آخرین دفاع اکبر طبری: تمام اتهاماتم را رد می کنم 
متهم طبری در اخرین دفاعیات خود ضمن رد تمام اتهامات خود گفت: من تمام ۱۶ اتهامی که در کیفرخواست 
آمده است را رد می کنم. آخرین دفاع را وکیلم انجام می دهد، چون من حقوقی نیستم و از مسائل حقوقی چیزی 

نمی دانم.

پاسخ شهردار قم به انتقادات  درباره تعریض خیابان یاسمن:

محوطه یک موسسه آموزشی 
نمی تواند باغ محسوب شود

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم به انتقادات مطرح شده درباره 
تعریض خیابان یاسمن قسمت پایانی رینگ ترافیکی شهر قم و تغییر 
کاربری اراضی جامعه الزهرا)س( پاسخ داد.غلامرضا جانقربان با اشاره به 
اینکه مجموعه ای که در جریان احداث محور فردوسی از کمیسیون ماده 
پنج تغییر کاربری گرفته محوطه جامعه الزهرا)س( است نه باغ سالاریه، 
اظهار داشت: البته در گذشته این محوطه جزئی از باغ زنبیل آباد بوده که 
جامعه الزهرا)س( در دوره ای آن را خریداری می کند. معاون شهرسازی و 
معماری شهرداری قم با اشاره به اینکه موسسه آموزشی جامعه الزهرا)س( 
در دهه ۷۰ برای این اراضی با شهرداری توافق کرده، گفت: در بخشی از 
این باغ بیمارستان علی بن ابی طالب)ع( و در بخش دیگر یک ساختمان 
اداری ساخته می شود. جانقربان خاطرنشان کرد: از این باغ ۱۳ هکتار به 
بوستان نرگس تبدیل می شود که شهرداری آن را تبدیل به بوستان بانوان 
کرده و در واقع جامعه الزهرا)س( طبق آن توافق سرانه خدماتی خود را به 
شهر پرداخت کرده است. وی با اشاره به اینکه در گذشته بخشی از این 
زمین در تعریض خیابان بوعلی وارد خیابان می شود، اضافه کرد: در خیابان 
یاسمن هم عقب نشینی صورت می گیرد که تقریبا ۱۰ متر به طول ۵۵۰ متر 
هم در مسیر قرار می گیرد. به گفته معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
قم، جامعه الزهرا)س( روی باقیمانده این زمین برای احداث واحد آموزشی 
مجوز می گیرد که سطح اشغال ۲۵ درصد دارد البته این مجموعه از مجوز 
ساخت خود که حدود ۱۵۵ هزار متر بنا است تجاوز نکرده. جانقربان با 
اشاره به اینکه عرصه باقی مانده در واقع محوطه جامعه الزهرا)س( محسوب 
می شود، اظهار داشت: مانند منزل مسکونی یک شهروند که می تواند ۶۰ 
درصد بسازد و بقیه محوطه آن محسوب  می شود و این درست نیست که 
بگوییم این محوطه باغ است پس بعد از اینکه توافق کردیم چیزی به معنای 
باغ سالاریه یا زنبیل آباد وجود ندارد و محوطه یک موسسه آموزشی است. 
وی با اشاره به نظر اداره کل راه و شهرسازی درباره وجود مغایرت اساسی در 
مصوبه فروردین ماه امسال برای تغییر کاربری محوطه جامعه الزهرا)س(، 
گفت: ریشه این موضوع به مصوبه کمیسیون ماده پنج در سال ۹۴ باز 
می گردد که به پیشنهاد جهاد کشاورزی باغات داخل شهر از محدوده 
شهری خارج شدند. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به 
اینکه این یک اشتباه محرز قانونی است، اضافه کرد: اصلا امکان ندارد که 
در مرکز شهر یک محدوده قانونی شهر که سالیان سال خدمات گرفته خارج 

از محدوده باشد.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم  خبرداد:

فعالیت روزبازارها با یک سوم ظرفیت
رعایت  از  قم  شهرداری  شهری  تخلفات  رفع  و  پیشگیری  مدیرکل 

پروتکل های بهداشتی در روزبازارهای شهری در قم خبر داد.
احمدرضا شفیعی با اشاره به ساماندهی روزبازارها در سطح شهر قم، اظهار 
داشت: قبل از شیوع کرونا ۱۳ بازار به صورت خودجوش مانند جمعه بازار، 
شنبه بازار و دیگر ایام هفته فعال بودند، اما با توجه به شرایط خاص کشور 
در کرونا بازارها در سه ماه نخست شیوع بیماری در قم به طور کامل تعطیل 
شد. مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم با بیان اینکه در 
جهت حمایت از اقشار ضعیف فعال در بازارهای هفتگی، جلسات متعددی 
برگزار و قرار شد در چهار مکان روز بازار با رعایت پروتکل های بهداشتی و 
فاصله گذاری اجتماعی برپا شود، افزود: در هر بازاری ۹۰۰ نفر در طول 
هفته در گردش بودند که تصمیم گرفته شد به یک سوم این جمعیت تقلیل 
یابد و ۲۵۰ نفر با در اختیار داشتن دستکش و ماسک در بازار حضور یابند و 
محدودیت هایی نیز از نظر فروش مواد غذایی باز و کهنه فروشی اعمال شود. 
شفیعی خاطرنشان کرد: با توجه به این ضوابط بیش از یک ماهی است که 
روز بازارها با تعداد محدودی از فروشندگان و رعایت پروتکل های بهداشتی 
انجام شده  بررسی های  طبق  اینکه  بر  تأکید  با  وی  است.  تشکیل شده 
بسیاری از تخلفات شهری ارتباط مستقیمی با آسیب های اجتماعی دارد، 
ابراز کرد: نسبت به گذشته وضعیت بهتری در مدیریت شهر در مقابله با 
تخلفات داریم و بر روی چهار شاخص بررسی های لازم را انجام داده ایم. 
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم یادآور شد: همراهی 
شهروندان در انجام مأموریت ها و حضور دستگاه قضائی و دادستانی و 
معاونین در حمایت از سیستم شهرداری در رعایت قوانین جای قدردانی 

دارد تا بتوانیم خدمات خود را به بهترین شکل ارائه دهیم.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم خبرداد:

تبدیل یک باغ در خیابان کلهری به 
بوستان بانوان

مدیر منطقه پنج شهرداری قم از تلاش برای تملک یک باغ در خیابان 
کلهری و تبدیل آن به بوستان بانوان خبر داد.

علیرضا اقبالیان با اشاره به تلاش برای ارتقای سرانه فضای سبز در منطقه 
پنج شهر قم، اظهار داشت: یکی از برنامه های مهم در این زمینه احداث 
یک بوستان بانوان در این منطقه است.  مدیر منطقه پنج شهرداری قم 
افزود: یکی از موضوعات مهم ایجاد بوستان در داخل بافت شهری است 
که در منطقه پنج اهمیت خاصی برای ما دارد. اقبالیان ادامه داد: در حال 
حاضر تلاش می کنیم تا یک باغ انار سرسبز در کوچه ۱۵ خیابان کلهری 
را تملک و به بوستان بانوان تبدیل کنیم. وی با اشاره به اینکه این باغ ۱۳ 
هزار و ۳۰۰ متر مربع مساحت دارد، گفت: از ابتدای سال تا کنون دو هزار 
و ۶۰۰ متر از این باغ را توافق کردیم و سال گذشته هم ۶ هزار متر را توافق 
شده است. مدیر منطقه پنج شهرداری قم با اشاره به اینکه سال آینده ایجاد 
زیرساخت های بوستان بانوان در این باغ انار آغاز خواهد شد، افزود: برای 
آبیاری این باغ نیز یکی از چاه های شهرداری را با هزینه صد میلیون تومانی 
فعال کردیم. اقبالیان به حساسیت حراست از باغات شهری اشاره کرد و 
اظهار داشت: یکی از نیروهای شهرداری منطقه پنج را مامور کرده ایم تا در 

باغ ها گشت زنی کند و هر نشانه ای برای خشک شدن باغ را گزارش دهد.

مدیر منطقه دو شهرداری قم خبرداد:

ترمیم آسفالت ۳8 هزار متر مربع از 
معابر منطقه 

مدیر منطقه دو شهرداری قم از زیرسازی ۱۴۵ هزار متر مربعی و ترمیم 
روکش آسفالت ۲۳ هزار و ۵۰۰ متر مربع از معابر این منطقه شهری خبر 
داد. رضا رحیمی با اشاره به عملکرد شهرداری منطقه دو در زمینه ترمیم 
آسفالت معابر در این منطقه، اظهار داشت: از ابتدای سال موفق شده ایم 
۱۴۵ هزار متر مربع زیرسازی آسفالت و ۲۳ هزار و ۵۰۰ متر مربع ترمیم 

روکش آسفالت انجام دهیم.
مدیر منطقه دو شهرداری قم افزود: در این مدت توانستیم ۵ هزار تن 
آسفالت در این معابر از منطقه دو که نیاز به ترمیم آسفالت داشتند به کار 

ببریم.
رحیمی با اشاره به هزینه چهار میلیارد تومانی ایجاد زیرسازی و ترمیم 
روکش آسفالت در منطقه دو شهر قم از ابتدای امسال، ادامه داد: ترمیم 

روکش آسفالت بلوار دانش از اقداماتی بود که در این زمینه انجام شد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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بحار الأنوار : ۹۶ / ۱۳۳ / ۶۷

 استاندار قم با بیان اینکه این استان از برنامه تعیین 
شده برای احیا و فعال سازی واحدهای تولیدی راکد 
و نیمه فعال جلوتر است گفت: ۴۵ واحد صنعتی که 
قابلیت تبدیل شدن به شرکت های دانش بنیان را 

دارند از حالت راکد و نیمه فعال خارج شدند.
بازدید  درحاشیه  سه شنبه  روز  سرمست  بهرام 
اظهار  قم  شکوهیه  صنعتی  شهرک  واحدهای  از 
شرکت  توسط  که  ارزیابی های  اساس  بر  داشت: 
،قم  شده  انجام  کشور  صنعتی  های  شهرک 
زمینه  در  کشور  استان های  موفق ترین  از  یکی 
احیای واحدهای تولیدی است. وی گفت:  طبق 
باید ۳۵ واحد راکد و  هدف گذاری صورت گرفته، 
نیمه فعال استان احیا و به چرخه تولید بازگردانده 
می شد، ولی درحال حاضر از برنامه جلوتر هستیم 
و توانستیم ۴۵ واحد را از حالت تعطیل و نیمه فعال 
اینکه واحدهای مذکور  بیان  با  درآوریم. سرمست 
عمدتا قابلیت تبدیل شدن به شرکت های دانش 
بنیان را دارند، افزود: این واحدها به لحاظ تامین 
نقدینگی، بازاریابی و همچنین مسائل کارگری و 

بیمه و مالیات مشکل هایی دارند، که با همکاری 
پیگیری  را  مشکلات  این  مربوطه  های  دستگاه 
خود  سخنان  از  دیگری  دربخش  وی  می کنیم. 
دنیای آینده را دنیای اقتصاد دانش بنیان توصیف 
کرد و با اشاره به رویکردهای ملی و جهانی که به این 
موضوع وجود دارد گفت: درسطح معاونت علمی 
ریاست جمهوری مشوق ها و تسهیلات خاصی برای 
این شرکت ها در نظر گرفته می شود. سرمست یادآور 
شد: وقتی شرکتی دانش بنیان شود امکان استفاده 
از تسهیلات را پیدا می کند، تا با ارتقا دادن و کیفیت 
بخشی تولیدهای خود و همچنین با اتکا به خلاقیت 
و نوآوری بتواند نوعی رقابت پذیری را با واحدهای 
رقیب خود داشته باشد. ۷۹ شرکت دانش بنیان 
فعال در سطح قم وجود دارد و بیش از ۲ هزار تَن در 

این شرکت ها اشتغال دارند. 

استاندار قم اعلام کرد:

رتبه نخست قم در احیای واحد های تولیدی راکد

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم  مطرح کرد:
دسترسی عادلانه به فضاهای مناسب سازی شده شهری 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم با اشاره به اهمیت توزیع عادلانه المان ها و فضاهای 
مناسب سازی شده شهری، گفت: هدف ما این است که هر شهروند با چند دقیقه پیاده روی به یکی از 

پروژه های ما دسترسی داشته باشد.
سید محمد موسوی منش با اشاره به تنوع و گستردگی وظایف شهرداری ها، اظهار داشت: در 

شهرداری هم باید به زیرساخت های شهری دقت کرد هم به روح و نرم افزار شهر.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم با اشاره به اینکه توجه به جسم و کالبد شهر در قالب 
پروژه های عمرانی و… اتفاق می افتد، گفت: ایجاد المان ها، ساماندهی فضاهای شهری و تبلیغات 

محیطی از جمله مسائل مهم در بحث های نرم افزاری و توجه به روح شهر است.
موسوی منش با اشاره به اینکه بی توجهی به جسم و روح شهر هر دو اشتباه است، افزود: ما نمیتوانیم 

به استناد اینکه فعالیت زیربنایی انجام می دهیم از فعالیت های روبنایی غافل شویم.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: از طرفی وقتی منابع مالی محدودتر شد کلانشهرها 

رفتند به این سمت که با اقداماتی که هزینه کمتری دارد مردم را به زندگی شهری امیدوار کنند.
موسوی منش با اشاره به موانع حضور اجتماعی مردم در شهر، ادامه داد: وقتی عرصه اقتصادی تنگ 
می شود مردم نم یتوانند هزینه های حضور در شهر را بپردازند و به خانه ها پناه می برند که این رویکرد به 
مرور زمان موجب افسرده شدن جامعه می شود. وی تاکید کرد: نگاه بلند مدت ما این است که شهروند 
را با حداقل مسیر پیاده روی و هزینه به یکی از پروژه های زیباسازی ما برسد و بتواند از فضای آماده 
شده استفاده کند. سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم افزود: مردم باید وارد فضای شهری شوند 
و یکی از سازمان هایی که باید این محرک ها را ایجاد کند ما هستیم چرا که حضور مردم در شهر نیاز به 
مبلمان شهری دارد. موسوی منش خاطرنشان کرد: توجه ما در افق بلندمدت به سرزندگی شهری است 

و اصلی ترین ابزار هم حضور مردم در شهر است.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

ساخت کلیپ های کوتاه آموزشی با عنوان
 من همیار بازیافتم

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از ساخت و تهیه کلیپ های کوتاه آموزشی با موضوع 
مفاهیم مدیریت پسماند و با عنوان من همیار بازیافتم خبر داد.

سید عبدالله میرابراهیمی اظهار کرد: ارائه آموزش های عمومی و افزایش سطح فرهنگ و آگاهی 
شهروندان به تدریج باعث کاهش میزان تولید پسماند و صرفه جویی در مصرف منابع شده و از طرفی 
میزان تفکیک پسماندها در مبادی تولید افزایش خواهد یافت. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم خاطرنشان کرد: با توجه به تنوع زیاد ابزار و روش های نوین آموزشی، سعی گردیده با 
استفاده بهینه از آن ها، متناسب با گروه های مخاطب از روش ها و ابزار خاص و کاربردی گروه هدف 
استفاده شود. میرابراهیمی به تهیه کلیپ های آموزشی اشاره کرد و گفت: کلیپ های کوتاه آموزشی 
با موضوع مدیریت پسماند و تفکیک مواد بازیافتی با بهره گیری از جلوه های تصویری و تکنیک های 
رسانه ای تهیه می شود. وی با اشاره به انتشار این تولیدات در فضای مجازی، افزود: معرفی انواع 
پسماندها، ایستگاه های بازیافت، نحوه ذخیره سازی و کم حجم سازی و… از جمله مواردی است که در 

این محتوای آموزشی در نظر گرفته شده که با زبانی ساده و روایت گونه مطرح می شود.

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛

دستگیری یک قاتل پس از ۹ سال فرار
فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری یک قاتل فراری خبر داد که ۹ پیش خواهرش را در قم به قتل 

رسانده و جسدش را در بیابان رها کرده بود.
سردار سید محمود میرفیضی اظهار کرد: با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم محل اختفای 

یک قاتل، پس از ۹ سال فرار از دست قانون شناسایی و متهم دستگیر شد.
او افزود: متهم در سال ۱۳۹۰ به دلیل برخی اختلافات خانوادگی، از یک استان غربی با خواهر 
خود به قم عزیمت کرده  و  او را پس از خوراندن چندین قرص به قتل رسانده  و با رها کردن جسد در 
بیابان متواری شده بود. سردار میرفیضی اضافه کرد: سرانجام محل اختفای متهم در یکی از استان ها 
شناسایی و کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم پس از اخذ نیابت قضایی و عزیمت به استان مذکور قاتل 
فراری را دستگیر کردند.فرمانده انتظامی استان قم گفت: مجرم طی تحقیقات کارآگاهان، صراحتا به 
جرم خود اعتراف کرد و در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضایی استان قم شد.

واحد  یکهزار  از ساخت  قم   استان  اسلامی  انقلاب  بنیاد مسکن  مدیرکل 
مسکونی در بخش ها و روستا های استان تا پایان امسال برای مستاجرین و 
خانوار هایی که از داشتن مسکن مناسب محرومند خبرداد. مهندس داریوش 
بلدی در جلسه برنامه ریزی و تصمیم گیری ساخت یکهزار واحد مسکونی در 
بخش های استان با اعلام این خبر گفت: افرادی که بر اساس معیار های مختلف 
ازجمله ساکن بودن در روستا ها و بخش ها، مستاجر بودن و یا نداشتن منزل 
مناسب از سوی بخشداری ها معرفی می شوند شامل دریافت این واحد های 
مسکونی خواهند بود. وی افزود: برای کمک به خانوار هایی که از این طرح 
بهره مند می شوند، مبلغ ۵۰ ملیون تومان وام با بازپرداخت ۱۳ ساله با دو سال 
تنفس و همچنین ۳۰ میلیون تومان وام بلاعوض در نظر گرفته شده است. تفاهم 
نامه ساخت یکهزار مسکن برای مردم در شهر های کوچک و روستا های استان 
اوایل تیر به امضای سازمان برنامه و بودجه کشور، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

و استانداری قم رسید. بر اساس این تفاهم نامه، اعتبار مورد نیاز برای ساخت 
یکهزار واحد مسکونی ۷۰۰ میلیارد ریال است که ۳۰۰ میلیارد ریال آن بصورت 
کمک بلاعوض از سوی سازمان برنامه و بودجه و ۴۰۰ میلیارد ریال هم توسط 
بنیاد مسکن در قالب پرداخت تسهیلات ارزان قیمت ۵ درصدی تامین خواهد 
شد.  در این جلسه بخشداران و نمایندگان بنیاد مسکن در بخش های استان 
موظف شدند نسبت به شناسایی و معرفی افراد دارای شرایط به بنیاد مسکن 

هرچه سریعتر اقدام کنند. 
حیدری فرماندار قم طرح ساخت یک هزار واحد مسکونی و همچنین اجرای 
طرح ملی مسکن در سراسر کشور را از افتخارات نظام جمهوری اسلامی در 
خدمت رسانی به محرومین دانست و گفت: اجرای مستمر و متداوم چنین 
طرح های ارزشمندی، تلاش مضاعف و همکاری و همگرایی بیشتر مسئولین 

در بخش های مختلف را می طلبد.

تا پایان امسال انجام می شود؛

ساخت هزار واحد مسکونی در بخش ها و روستا های قم

رئیس مرکز بهداشت استان قم از افزایش ۵ برابری 
مبتلایان بستری به کرونا در قم در یک ماه گذشته 
خبر داد و گفت :تعداد مبتلایان بستری هم اکنون 

به بیش از ۳۴۸نفر رسیده است.
دکتر محبی در گفت و گویی  اظهارداشت : در 
قرار  آزمایش  مورد  نفر   ۵۳۶۲ هم  سرپایی  مراکز 
گرفته اند که نتیجه آزمایش ۱۴۳۴ نفر آن ها مثبت 
بوده است. وی افزود:: آمار ابتلا و مرگ اعلام شده 
براساس همین تست های PCR است  استان  در 
درحالیکه تعداد بیماران مبتلا و فوتی ها بیشتر از 
علائم  افراد  برخی  چراکه  است  شده  اعلام  ارقام 
بالینی داشته اند، اما تست آن ها مثبت نبود و در آمار 
محسوب نمیشوند. وی از افزایش ۵ برابری مبتلایان 
بستری به کرونا در قم در یک ماه گذشته خبر داد و 
افزود: تعداد مبتلایان بستری هم اکنون به بیش از 
۳۴۸ نفر رسیده است. دکتر محبی افزود: در یک 
هفته گذشته هم ۳۹ نفر از افرادی که تست کرونای 
آن ها مثبت بوده، فوت کرده اند. وی تصریح کرد: 
در حال حاضر برخی بیماران از زائران و مسافران 

قم و برخی دیگر ساکنان قم هستند که میزبان 
مسافرانی از مناطق قرمز بوده اند یا به مناطق قرمز 
سفر کرده اند.  رئیس مرکز بهداشت استان به علل 
صعود دوباره کرونا در قم اشاره کرد و گفت: این روند 
صعودی متاثر از رفتار های اجتماعی مردم است به 
گونه ای که بی توجهی و بی مبالاتی مردم و حتی 

دستگاه های اجرایی را به دنبال داشته است.
دکتر محبی، افزایش مسافرت ها، نزدن ماسک، 
بازگشایی  و  عدم رعایت فاصله گذاری اجتماعی 
مراکز مختلف را از علل افزایش کرونا در قم برشمرد و 
خاطرنشان کرد: این در حالی است که سن ابتلا به 

کرونا، سنین پایین را نیز درگیر کرده است.
رئیس مرکز بهداشت استان در ادامه، استفاده از 
ماسک را در قم مورد توجه قرار داد و افزود: پس از 
شیب صعودی کرونا، استفاده از ماسک ۱۲ درصد 

افزایش یافته و به ۶۶ درصد رسیده است.
بی توجهی به دستورالعمل های بهداشتی 

شرایط را سخت تر می کند
وی گفت: استفاده از ماسک در واحد های صنفی 

۶۱ درصد در حمل و نقل عمومی ۶۸ درصد در 
واحد های صنعتی ۷۹ درصد و در کارکنان دولت به 
۸۵ درصد رسیده است درحالیکه حداقل باید در 

تمام جامعه به ۹۵ درصد برسد.
استاندار  اینکه  بیان  با  بهداشت  مرکز  رئیس   
میتواند در وضعیت قرمز و براساس اختیارات خود، 
محدودیت هایی را اعمال کند گفت: پیشنهاداتی 
برای اعمال محدودیت به استانداری داده شده که 
در جلسه چهارشنبه ستاد استانی مقابله با کرونا 

بررسی و تصویب خواهد شد. 
دکتر محبی با اشاره به درپیش بودن فصل سرما 
هشدار داد در صورتیکه مردم به دستورالعمل های 
آنفولانزا  با  بهداشتی بی توجهی کنند همزمانی 
کرونا هم گسترش خواهد یافت و شرایط سخت تر 

خواهد شد.
مردم  از  پایان  در  استان  بهداشت  مرکز  رئیس   
خواست درصورت مشاهده علائم کرونا به مراکز نه 
گانه اعلام شده مراجعه کنند تا مورد آزمایش قرار 

گیرند و در صورت نیاز قرنطینه شوند.

رئیس مرکز بهداشت استان قم خبرداد:

افزایش ۵ برابری مبتلایان بستری به کرونا 

بانک جامع  و تدوین  تهیه  از  امور عمرانی استانداری قم  معاون هماهنگی 
اطلاعات شاغلان و فعالان روز بازار ها در قم خبر داد.

محسن بهشتی ، ساماندهی روز بازار ها بدون وجود پروتکل های مشخص در 
کشور را موردبررسی قرار داد و گفت: روز بازار ها فعالیتی در قشر آسیب پذیر جامعه 
بوده که متأسفانه رسمیت قانونی نداشته و فعالیت آن تحت نظر هیچ صنف و یا 
اتحادیه ای نیز نیست و فضا های فعالیت آن ها مناسب نبوده و تراکم بالایی دارد. 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم تعطیلی روز بازار ها را از نخستین 
اقدامات استان در زمان شیوع ویروس کرونا دانست و گفت: در دوران تعطیلی روز 
بازار ها حمایت های خوبی از طرف دستگاه ها و خیرین از این افراد انجام شده و 
بسته های حمایتی در اختیار آن ها قرار گرفت و همچنین بانک اطلاعاتی جامعی 
از این افراد در استان جمع آوری شد. بهشتی ساماندهی کارگران ساختمانی را 
نیز یکی از دغدغه های مدیریت استان دانست و گفت: کارگران فصلی که بدون 
بیمه بودند موردحمایت خیرین شهر قرار گرفتند و با تشکیل کمیته ای ویژه زیر 
نظر فرمانداری از ظرفیت های شهرداری و اداره کار برای ساماندهی این افراد 
استفاده شده تا شان و جایگاه این افراد حفظ شود. معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری قم از بازگشایی روز بازار ها بعد از عبور از پیک بیماری کرونا خبر داد 
و تأکید کرد: پیشنهادات مرکز بهداشت در ستاد مبارزه با کرونا استان مطرح و 

تصویب شد و سپس پروتکل های مشخصی برای بازگشایی روز بازار ها تعریف شده 
و محدودیتی های برای چگونگی فعالیت آن ها مشخص شد. او ادامه داد: سپس 
چهار نقطه برای بازگشایی مجدد روز بازار ها شناسایی شده و آن نقاط ضدعفونی 
شده و خدمات اولیه را شهرداری و سازمان میادین ارائه دادند و استان قم پیشتاز 
افراد شنیده شد. معاون هماهنگی  این  این حرکت در کشور شده و صدای 
امور عمرانی استانداری قم از حضور سپاه و ارتش جمهوری اسلامی در برپایی 
بیمارستان صحرایی و نقاهتگاه در قم تشکر کرد و یادآور شد: اعلام رسمی این 
بیماری از قم و نبود هیچ گونه پیش فرض برای کنترل این بیماری استان قم را 
دچار چالشی جدی کرد، که با مدیریت استان کنترل شده و بسیاری از استان ها از 
الگوی مدیریتی قم استفاده کردند. بهشتی رعایت حقوق شهروندی را برای همه 
افراد دانست و تأکید کرد: باید ساماندهی کارگران فصلی از ساختن جایگاهی 
برای نشستن این افراد فراتر رفته و با تعریف سامانه و ورود شرکت های خدماتی این 
افراد ساماندهی شده و به صورت پیامکی دعوت به کار شوند. معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری قم با درخواست از مردم برای ادامه پروتکل های بهداشتی 
تا پایان این بیماری یادآور شد: هنوز این بیماری به صورت کامل کنترل نشده و 
نیازمند همکاری و مشارکت مردم تا پایان این بیماری در کشور و دنیا هستیم که 

امیدواریم با دستیابی به واکسن این ویروس به خوبی این بیماری کنترل شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم خبرداد:

تهیه بانک جامع اطلاعات فعالان روز بازار ها 


